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Linija za proizvodnjo mlečnih namazov v Mlakami Ptuj. 

Dedek Mraz išče sponzorje 
Tudi letos pripravlja Druš t 

vo prijateljev mladine Ptuj 
pr ihod dedka Mraza za p red 
šolske o t roke - teh j e 5.200. 
Pokroviteljstvo nad pr i redi tvi
jo je prevzela SkupščAia 
občina P tu j . Pr i redi tve naj bi 
bile tudi tokra t v gledališču s 
predstavo in obiskom s ladke 
j ame , kjer si b o d o l ahko o t ro 

ci sami postregl i s sladkarija
mi in sadjem p o mili volji. La
ni je bilo srečanje z dedkom 
M r a z o m organiz i rano na enak 
način in p o anket i sodeč so bi
li o t roci m starši več ko t nav
dušeni . 

T e dni so so podjetja dobila 
p i smo p redsedn ika Skupščine 
občine Ptuj Voj teha Rjaherja 

in p rogram projekta D e d e k 
Mraz Druš tva prijateljev mla
dine Ptui , s ka ter im prosijo za 
prispevek, da bi o t rokom v 
ptujski občini omogočili pr i
j e t no doživetje v novoletnih 
prazničnih dneh. Predračun
ska vrednost pr iredi tve z ob
darovanjem je 2.290.000 tolar
jev. T o so stroški za bombone , 

balone, avtobusne prevoze, 
o p r e m o priredi tve, dveh p o 
klicnih igralcev, pisca besedi
la, lučne opreme , režiserja, 
glasbe, pedagoškega vodenja 
otroških izvajalcev ... V gleda
lišču bo odigranih 35 p red
stav, na posameznega o t roka 
pa znaša strošek priredi tve 
440 tolarjev. N a V 

Volitve zdaj! 
Jutri opolnoči se prične volilni molk. Reklamna sporočila bo

do utihnila, ostali bodo le plakati in drugi napisi po vaseh in 
mestih. Potem pa — čas za zadnji premislek in odločitev, ali 
sploh na volišče in če, koga voliti. 

Izbira je pes t ra , predvsem 
p a velika, saj bo na pr imer v 
osmi volilni enot i za državni 
zbor nastopi lo kar 24 s t rank 
ali državljanskih skupin, ki bo 
do predloži le po enega kandi 
data v vsakem volilnem okra
ju . V osmi volilni enot i so v 
ptujski občini trije volilni 
okraji: devetega setavljajo 
krajevne skupnost i na ob
močju Slovenskih goric in 
Ptujskega polja, desetega me
sta Ptuj in enajstega Haloz in 
Dravskega polja. 

Neka te r i so te dni že volili, 
to so vojaki, bolniki v bol
nišnicah, oskrbovanci v domo
vih za ostarele in kaznjenci, k i 

so glasovnice že prejeli s 
pošto . Upoštevali l i bodo vse 
glasovnice, ki b o d o na sedež 
volilnih okrajev pr ispele naj -
p o z n d e do ponedel jka do 12. 
ure . Prav tako so glasovnice 
prejeli že tisti v tujini, ki ima
jo tukaj s talno bivališče, in tu
di tisti, ka r j e tokra t novost, ki 
imajo tukaj le začasno biva
lišče in so v tujini. 

Volišča za predčasno glaso
vanje so odprh že v torek. Ta so 
na sedežih okrajnih volilnih ko
misij: za deveti m deseti okraj v 
občinski stavbi na Slomškovi in 
za enajstega v Prešernovi ulici 
29, kjer je Sekretariat za varstvo 
okolja in urejanje prostora. 

Volišča bodo v nedeljo odprta 
od 7. do 19. ure, prve rezultate 
pa lahko pričakujemo v pone
deljek popoldan. d l j 

V ptujskih Termah 
gre zares 

v ptujskih Termah so te dni 
pričeu gradbena dela za gradnjo 
prve etape turističnega naselja, ki 
zajema apartmajski hotel, Sest vil, 
trgovsko-gostinski center in re
cepcij sko-poslovni center s pripa
dajočo infrastrukturo, v katerem 
bo 170 ležišč in 25 lokalov. Grad
bena, instalacijska in obrtniška 
dela so vredna 340 milijonov to
larjev, z zemljišči, infrastrukturo 
in opremo pa bo prva etapa grad

nje stala okrog trinajst milijonov 
nemških mark. V enem mesecu 
bodo, kot je povedala direktorica 
Term Slavka Gojčič, pričeli pro
dajati objekte. Finančna sredstva 
za gradnjo je zagotovil gradbeni 
izvajalec Gradiš inženiring Lju
bljana, dela na terenu pa izvaja 
ptujska gradbena operativa — 
Gradbeno podjetje Ptuj in Gradiš 
Ptuj. M G 

1. DECEÎ«8£R - SVETOVNI DAN 8 0 J A PROTI AIDSÜ 

Kmalu nacionalni 
program boja proti aidsu 

NA SVETU VSAK DAN 5000 NA NOVO OBOLELIH, V EVROPI 
200 • ŽE VEČ KOT 10 MILIJONOV OBOLELIH • V SLOVENI
JI 24 BOLNIKOV 

Prvi december je svetovni dan 
boja proti aidsu. Po priporočilih 
svetovne zdravstvene organizacije 
potekajo letošnje aktivnosti pod 
geslom Aids — naša skupna skrb. 
Bolezen se vse bolj širi, trenutno 
je v svetu že okrog deset do dva
najst milijonov obolelih. Do leta 
dva tisoč naj bi jih bilo od dva
najst do osemnajst milijonov. 
Kljub številnim naporom je za 
zdaj bolezen neozdravljiva, saj še 
ni niti cepiv niti zdravil. Vse, kar 
lahko naredijo za bolnike, je, da 
jim podaljšajo preživetje in lajšajo 
življenje med boleznijo. 

S sistemom nadziranja razmer, 
ki bo kmalu dopolnjen z novimi 
metodami anonimnega testiranja, 
želi Slovenija kar se da učinkovito 
preprečevati širjenje kuge 21. sto
letja. Pripravlja se tudi nacionalni 

program boja proti aidsu. V le
tošnje aktivnosti sta se še posebej 
dobro vključila Inštitut za varo
vanje zdravja in študentska orga
nizacija univerze. Pretežni del ak
tivnosti predstavlja informativno 
gradivo za mlade. V osnovnih 
šolah bodo do konca leta poteka
la kviz tekmovanja o aidsu. 
Državna založba Slovenije je za 
srednješolce in njihovo osvešcanje 
pripravila didaktične pripomočke, 
komplet je prišel iz Nemčije in so 
ga slovenski strokovnjaki priredili 
za naše razmere. Vsi študentje pa 
naj bi po pošti dobili gradivo z 
najnujnejšimi informacijami, na 
uviverzi pa bodo namestili tudi 25 
kondomatov. 

Kuga 21. stoletja mori; edino 
pravo zdravilo je preventiva, zato 
previdnost ni nikoli odveč. 

Џгетпо maslo 
Iz MÊ^arne Ptui 

, ^ 

V težkih gospodarskih časih 
se je ptujska Mlekarna odločila 
za investicijo, ki ta teden že pol
ni pohce trgovin z novim izdel
kom, prvim te vrste v Sloveniji. 
Gre za lahko mazavo kremno 
maslo, prvi izdelek nove linije 
za proizvodnjo mlečnih nama
zov. SlediU mu bodo namazi iz 
skute in sirov. 

Krem maslo je izdelek, ki bo 
gotovo hitro osvojil slovenski 
trg, in je po kakovosti, ceni in 
nizki kalorični vrednosti konku

renčen podobnim, uvoženim 
živilom. Mlekarna z njim dopol
njuje ponudbo masla. 

Investicija v novo linijo je 
vredna 15 milijonov tolarjev in 
se bo po besedah direktorja Ja
neza Vindiša povrnila v dobrem 
letu. Prinesla je tudi sedem no
vih delovnih mest. S prerezom 
vrvice je linijo simbolično po
gnal Avgust Lah, že čez mesec 
dni pa bo prišel z nje širni na
maz »zvonček". JB 

SKUPŠČINA OBČINE PTUJ 
Komisija za priznanja in odlikovanja 
Na podlagi 19. člena Odloka o priznanjih občine Ruj (Uradni vestnik 
občin Ormož in Ruj, št. 33/91) Komisija za priznanja in odlikovanja 
Skupščine občine Ruj objavlja 
RAZPIS 
ZA PODELITEV PRIZNANJ OBČINE PTUJ 
I. 
Skupščina občine Ruj podeljuje 
- za izjemne zasluge na področju kulturne dejavnosti, umetniškega ustvarjanja in 
poustvarjanja, M je ptiijsko občino predstavilo v širšem kulturnem prostoru, občinsko 
priznanje vel iko oljanko in 
- za uspehe, dosežene na kulturnem področju v okviru obäne - za posebne zaslu-

ie na ku turno-zgodovinskem, muzejskem, likovnem, knjižnem, publicističnem, gleda-
škem in glasbenem področju ter na področju varstva naravne in kulturne dedišane in 

pri drugem ustvarjalnem delu, občinsko priznanje oljanko. 
11. 
Predlogi za priznanja morajo vsebovati osebne podatke kandidata oz. podatke o pre
dlagani organizaciji, delovni skupnosti, podjetju, organu in društvu ter natančen opis 
posebnih in izrednih uspehov, doseženih na področju kulturne dejavnosti. 
III. 
Predloge za podelitev priznanj je potrebno poslali Komisiji za priznanja in odlikovanja 
Skupščine občine Ptuj najkasneje do 30. decembra 1992. 
Predloge za podelitev priznanj občine Ptuj lahko dajo podjetja, organizacije in skupno
sti, organi, društva in posamezniki. 
IV. 
Priznanja bodo podeljena na prireditvi ob praznovanju slovenskega kulturnega praznika. 
KOMISUA ZA PRIZNANJA IN ODLIKOVANJA 
SKUPŠČINE OBČINE PTUJ 

VABILO 
Občani Rujal 
Vabimo vas, da skupaj pozdravimo KARAVANO ZDRUŽENE U-
STE - OD VZHODA DO ZAHODA jutri. 4. decembra, ob 17. uri 
pred Blagovnico v Ruju. 

Vljudno vabljenil ; 
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Proizvodnja zeolitov -
tokrat malo drugaoo 

Ker se je novinarki D. Lukman-Žunec v njenem prispevku Bo 
kdo zaustavil sramotno razprodajo ziumja tehnologije? (Tednik, 
26. II. 1992) zapisalo toliko neargumentiranih trditev, netočnosti 
in podtikanj, ki pomenijo pravo onesnaževanje okolja, predvsem 
pa skrajno podcenjujoč odnos do nujnosti objektivne informirano
sti bralcev Tednika, želimo podati naslednja dejstva: 

1. Projekt prestrukturiranja 
bivše proizvodnje metalurške 
glinice teče že oa sredine prejš
njega leta in pomeni splet teh
ničnih, tehno oških, tržnih, fi
nančnih in kadrovskih aktivno
sti, katerih cilj je le en sam: dol
goročno uspešna proizvodnja in 
dolgoročna sigurnost delovnih 
mest! 

2. Z dosedanjim delom se 
nam je uspelo dokopati do 
proizvoda ustrezne kvalitete, saj 
je bil to sploh osnovni pogoj, da 
smo se lanko pojavili na evrop
skem tržišču ter nkrati uspešne
je konkurirali za prepotrebna 
dodatna finančna sredstva. 

3. Dodatna finančna sredstva 
so bila ob nedosegljivosti kredi
tov tako domačih Kot tujih bank 
pridobljena na v svetu običajen 
način — z dokapitalizacijo. 

4. Postopek je temeljil na jav
nem pozivu (objavljenem v do
mačem in tujem tisku) in je 
omogočal odprt, kompetitiven 
in tržno zasnovan postopek la
stninskega preoblikovanja. Ce
loten postopek je bil izveden 
korektno in v skladu z veljavni
mi predpisi, enako pa velja tudi 
za pogodbena razmerja med 
jartnerji, kot jih določa pogod-
)a o ustanovitvi podjetja v 
mešani lastnini (toliko o tem 
Agencija Republike Slovenije 
za prestruktuiranje gospodar
stva v izdanem mnenju!). 

5. Ideja, da je mogoče uspeš
no poslovati brez dodatnih vla
ganj, ni vzdržala strokovne pre
soje. Sklep skupine strokovnih 
delavcev (iudi iz DIÌ Proizvod
nja glinice) je, da varianta z do
kapitalizacijo daje več osnov za 
dolgoročno uspešno proizvod
njo zeolitov kot varianta brez 
dokapitalizacija in da je le pozi
tivno poslovanje garancija za 
dolgoročno zagotovitev delov
nih mest. 

6. Upravni odbor TALUM-a 
je razpravljal o nastali situaciji, 
îotrdu nujnost dokapizalizacije, 
ikrati pa odredil še dodatne 
izračune glede vrednosti obsto
ječega družbenega kapitala, ki 
naj bi bil predmet dokapitaliza-
cije. 

7. Izračuni denarnih tokov 
bodočega poslovanja kažejo na 
nezmožnost realizacije nujnih 
vlaganj v tehnično posodobitev 
in v trajna sredstva na osnovi 
rezultatov tekočega poslovanja. 
Na ta način je še enkrat potrje
na nujnost pridobitve dodatne
ga svežega kapitala. 

8. Tudi sedanji finančni re
zultati potrjujejo gornje izraču
ne, saj proizvodnja zaradi pre
majhnega obsega in neustreznih 
normativov porabe surovin in 
energije ustvarja izgubo. 

9. Sedanji in predvideni fi
nančni rezultati na ta način tudi 
ne omogočajo izvedbe (sicer ze

lo simpatične!) ideje o odkupu 
tovarne na osnovi bodočih ao-
bičkov. Teh enostavno ni! 

10. Vrednotenje družbenega 
kapitala (oz. podjetja) je resno 
strokovno opravilo in je zato 
vsakršno drugačno določanje 
vrednosti le rezultat neznanja in 
manipulacij. V principu je pod-

ietje vredno samo toliko, koli-
Lor dobička naj bi v bodoče 

ustvarjalo. Vse do sedaj opra
vljene in od nikogar strokovno 
ovržene analize so dokazale, da 
je brez izvršenih dodatnih vla
ganj (dokapitalizacije) tega do
bička bore malo. Temu primer
na j e (oz. bo) tudi vrednost 
družbenega kapitala (tako tiste
ga v materialni kot tistega v ne
materialni obliki). 

Toliko o dejstvih, ki so evi
dentirana in so bila predmet 
strokovne presoje ustreznih 
strokovnjakov. Gre za preveč 
resne stvari, da bi se bilo mo
goče odločati na podlagi občut-
cov, obljub in zavajanj — 
predvsem pa ne ña osnovi nez
nanja. 

Vodstvo podjetja TALUM bo 
projekt izpeljalo skladno z zada
nim ciljem: doseči dolgoročno 
uspešno proizvodi\jo in s tem dol
goročno sigurnost delovnih mest! 

Pri tem seveda upamo, da zad
nji zapleti, povzročeni s strani 
skupine neodgovornežev, ne bodo 
usodno vplividi na izvedljivost ce
lotnega projekta. 

Njim, predvsem nani nadvse 
dragi gospe D. Lukman-Žunec pa 
tole v razmislek: Prej kot se 
naučite pisati, se naučite misliti. 
(N. Bealo) 

Direk to r T A L U M Kidričevo 
mag. D a n ü o Toplek, dipl. oec. 

Izvedeli smo 
Nezadovoljni najemniki poslovnih prostorov 

Ptujski obrtniki in zasebni podjetniki so ogorčeni zaradi le
tošnjih povišanj najemnin. Izračunali so, da so se najemnine za 
poslovne pros tore v obdobju oktober '91 ok tober '92 povečale 
za 544 odstotkov. Zarad i tega so skupaj z O b r t n o zbornico skli
cali sestanek s predsednikom izvršnega sveta Brankom Brum-
nom, članom izvršnega za obr t in podjetništvo Viktor jem Cvet
kom, predstavniki Direkcije za gospodarsko infras t rukturo in 
nekater imi drugimi, da bi dobili po t r ebna pojasnila o obl iko
vanju cen na tem področju. T r e n u t n o plačujejo najemniki v 
povprečju šest nemških mark za kvadratni me te r poslovnega 
prostora . 

Menežerji o volilni zakonodaji in fínancirai^ju 

v decembru bodo ptujski menežerji organizirali več strokov
nih srečanj, v ponedel jek so govorili o volilni zakonodaj i , 
včeraj pa so prisluhnili dr. Leonu Repovžu, r e d n e m u profesorju 
na Ekonomsko-poslovni fakulteti v Mar iboru , ki je govoril o 
uvajanju menežerjev v problemat iko finaciranja. Ob koncu me
seca pa se bodo sestali z mag. Markom Voljčem, vršilcem 
dolžnosti direktorja Ljubljanske b a n k e . 

Aleš Pinterič ob pomoči dobrih ljudi premagal 
arhitektonsko oviro 

v torek opoldan je bila v Kvedrovi 2 pr i družini P in ter ič 
krajša slovesnost, Z njo so se zahvalili vsem, ki so sinu Alešu 
pomagal i pr i ureditvi dovozne rampe . P o b u d o zanjo je dala la
stnica pajpirnice Alf Silva Razlag. Aleš je namreč invalid in bo 
odslej lažje vstopal v stanovanje. 

Nocoj na lokalni televiziji 

v predvodilni čas je aktivno posegla tudi lokalna televizija Ptuj. 
Nocoj si bomo ob dvajsetih na tretjem kanalu lahko ogledali pogo
vore s predstavniki devetih strank, ki se potegujejo za sedeže v 
državnem zboru in državnem svetu. Avtor in snemalec oddaje 
Tinček Ivanuša pa j e pripravil še nekaj drugih prispevkov: o okrogli 
mizi o obrti in podjetništvu, dnevu odprtih vrat v ptujski policiji in 
odkritju spomenika taboriščnikom v Kidričevem. 

Novoletno srečanje ptujskih diabetikov 

Letošnje leto je bilo za ptujske diabetike uspešno. Med drugim 
so prejeh eno najvišjih priznanj Zveze društev za boj proti sladkor
ni Dolezni Slovenije. Pripravili so vrsto uspešnih prireditev, največ 
je bilo izletov. 22. decembra pa bodo v restavraciji Gastro v Agisu 

Pripravili novoletno srečanje, na katerega vabiio čimveč članov, 
rijave sprejemajo v društveni pisarni 9. m 16. decembra od 9. do 

11. ure. Pripravila: M G 
SUnmNiKA BiSTRiCA 

Temelji za socialne nemire so dani 
Sprotno informiranje o številu nezaposlenih še ne pomaga k 

rešitvi tega problema, so menili slovenjebistriški poslanci, ki 
so na zadnji skupščinski seji namenili največ pozornosti anali
zi zaposlovanja in brezposelnosti. Po zadnjih podatkih (ki pa 
po vsej verjetnosti niso več najnovejši) je v občini že 1.897 ne
zaposlenih. V primerjavi z decembrom lanskega leta se je to 
število povečalo za dobrih 18 odstotkov, kar je sicer nekaj manj 
kot v Podravju, hkrati pa je rast nezaposlenosti večja kot dru
god v Sloveniji. 

Razpravljalci so nakazali vse 
prej kot rožnato stanje v bi
striškem gospodarstvu, kjer ima 
7 družbenih podjetij 75 in več 
dni blokirane žiro račune. VeH-
ko blokiranih žiro računov ima-
o tudi zasebna podjetja. Kaj 
Î0, ko bo nehal veljati morato
rij na stečaj podjetij, so se 
• praševali. 

Je bil program 1.300 novih 
elovnih mest, o katerem so go

vorili na občinski skupščini, rea
len ali samo pobožna želja, je 
prašal poslanec Rudi Vorša in 

zahteval, da bi v skupščini mo
rali zavestno preklicati ta doku
ment. 

Alojz Kocjančič, sekretar Se
kretariata za gospodarstvo, je 
povedal, da so analizo o neza
poslenosti naredili z nćunenom, 
da vidijo, kie je bistriška občina 
na tem področju. »Z razpadom 
sistema gospodarstva rezultati 
ne morejo oiti boljši, kot so. 
Najprej je potrebno opraviti la
stninjenje, ki bo pogoj, da bomo 

Eróbleme na tem področju pri-
eli učinkoviteje reševati. Pri 

družbenih firmah, ki razpolaga
jo z 80 in več odstotki kapitala, 
smo razočarani, ker na po
dročju zaposlovanja niso nare
dile tega, kar bi morale. Nekaj 
uspeha pri zaposlovanju imamo 
pri zaseonikih, manj pa v druž
benem sektorju. Sedaj, ko ima 
pri družbenih podjetjih glavno 
besedo država, bomo glede te^a 
vprašanja težko kaj naredili," je 
menil Alojz Kocjančič. 

Majda Planinšec iz maribor
skega Zavoda za zaposlovanje 
je omenila, da se število neza
poslenih neprestano veča. Ker 
pa se veliko ljudi prek oglasov 
zaposluje pogodbeno, tudi šte
vilke o nezaposlenih ne držijo 
povsem. 

Vlado Leskovar je menil, da je 
tolikšno število nezaposlenih že 
temelj za socialne nemire: ¡Danés 
je potrebno preživeti, da se bomo 
jutri lahko razvijali." 

Vida Topolovec 

DA SE V SLOVENIJI 
NE BI PONOVILA LITVAÎ 

Spoštovana volilka, spoštovani volilec! 
Kot veste, so na zadnjih volitvah v 

Litvi ponovno prišli na oblast komuni
sti, potem ko so demokratične sile pod 
vodstvom g. Landsbergisa osvobodile 
deželo od polstoletne ruske okupacije 
in totalitarnega režima. Komunisti se
veda niso nastopali pod tem imenom, 
ampak pod drugimi lepo zvenečimi 
imeni. 

Podobno se lahko zgodi pri nas! 
Zato bodit^ pozorni: predvsem ne 

volite Z D R U Ž E N E LISTE! 
V njej so se zbrali sami (bivši?) ko

munisti, na čelu z bivšim ministrom v 
Markovičevi vladi dr. Radom Bohin
cem. 

Komunistična stranka je tudi stranka 
demokratov, ta je namreč kriva za raz
pad DEMOS-a. Kol je le-ta želel spre
jeti lastninsko zakonodajo in s tem iz
peljati gospodarsko reformo, so se de
mokrati raje povezali z gospodarskim 

in finančnim lobijem, ki ga je ustvaril 
bivši režim, kot pa da bi ostali zvesti 
krščansko umerjeni desenici. 

Spomenka HRIBAR: D Z A U S T A -
VITE DESNICO! 

Liberalnodemokratska stranka je 
stranka, ki ie nastala iz komunistične
ga podmladka. Na svoje čelo si je po
stavila dr. Drnovška, človeka, ki je v 
Beogradu podpisal tajni dokument o 
uvedbi koncentracijskih taborišč v J u 
goslaviji. Zaradi tega dr. Drnovšek ne 
uživa nobenega ugleda v tujini. Če bo 
ponovno postal predsednik slovenske 
vlade, bo ta ugled izgubila tudi Slove
nija. 

Zato se 6 . decembra odločite modro! 

Volilni štab Slovenskih krščanskih de
mokratov, Slovenske ljudske stranke, 
Narodno demokratske stranke — občin
ski odbori Ormož 

Svet OŠ Boris Kidrič Kidričevo 
RAZPISUJE DELOVNI MESTI 
- ravnatelja ,^ 
K a n d i d a t m o r a i zpo ln j eva t i p o g o j e p o Z a k o n u o o s n o v n i 
šo l i in 17. č l e n u s t a t u t a š o l e : 
- visoka ali višja strokovna Izobrazba pedagoške 

smeri 
- najmanj 5 let delovnih Izkušenj 
- opravljen strokovni Izpit 
Ravna te l j b o i m e n o v a n z a 4 le ta . 
- vodjo podružnične šole Lovrenc s polno 

učno obvezo 
Kandidat mora izpolnjevati enake pogoje kot ravnatelj. 
Vodja podružnične šole bo imenovan za 4 leta. 
Kandidati naj pošljejo prijave z dokazili o izpolnjevanju pogojev v 
osmih dneh po objavi razpisa na naslov: Svet OS Boris Kidrič, 
62325 Kidričevo, Kajuhova 10, s pripisom Iza razpis" 
Kandidati bodo o izbiri obveščeni v 30 dneh po končanem po
stopku. 

Občina Ptuj 
Sekretariat za družbene dejavnosti 
š t e v i l k a : 5 0 1 - 8 / 9 2 - 1 3 

D a t u m : 2 5 . 1 1 . 1992 

N a o s n o v i p r v e g a o d s t a v k a 4 2 . č l e n a Z a k o n a o z d r a v s t v e n i 
d e j a v n o s t i ( U r a d n i l ist RS št . 9 / 9 2 ) , d r u g e g a o d s t a v k a 13 . 
č l e n a Z a k o n a o l eka rn i šk i d e j a v n o s t i ( U r a d n i l ist R S št . 9 / 9 2 ) , 
O d l o k a o u s t a n o v i t v i , o r g a n i z a c i j i in d e l o v n e m p o d r o č j u 
u p r a v n i h o r g a n o v o b č i n e Ptu j ( U r a d n i v e s t n i k o b č i n O r m o ž 
in Ptu j š t . 13 /80 , 1 1 / 8 2 , 12 /86 , 19 /90 in 2 9 / 9 0 ) te r s k l e p a 
I z v r š n e g a s v e t a S k u p š č i n e o b č i n e Ptu j š t . 5 0 1 - 8 / 9 2 - 2 z d n e 
2 6 / 1 1 - 1 9 9 2 Sek re ta r i a t z a d r u ž b e n e d e j a v n o s t i o b č i n e Ptu j 

razpisuje 
javni natečaj za opravljanje zasebne lekarniške 
dejavnosti in pridobitev koncesije za področje 
krajevnih skupnosti mesta Ptuj 
K o n c e s i j a se p o d e l i za n e d o l o č e n č a s . 
K a n d i d a t i m o r a j o i zpo ln jeva t i p o g o j e z a p ros to r , o p r e m o in 
k a d r e , p r e d p i s a n e za o p r a v l j a n j e l e k a r n i š k e d e j a v n o s t i , d o 
l o č e n e v Z a k o n u o z d r a v s t v e n i d e j a v n o s t i in Z a k o n u o lekar 
n išk i d e j a v n o s t i . 

P i sne p r i j ave s p r e j e m a O b č i n a Ptu j - Sek re ta r i a t z a d r u ž b e 
ne d e j a v n o s t i , M e s t n i t r g 1 , R u j . 

R o k za p r i j ave je 15 d n i p o o b j a v i r a z p i s a . 
K a n d i d a t i m o r a j o o b pr i jav i p red lož i t i v s a d o k a z i l a o i z p o l n j e 
v a n j u z a h t e v a n i h p o g o j e v . 

K a n d i d a t e b o m o o izb i r i obves t i l i v 15 d n e h p o k o n č a n e m ro 
ku za z b i r a n j e pr i jav. 

S e k r e t a r k a 
S i l va Č E R Č E K , d i p l . o e c . 

ZDA: Manda t dosedanjemu 
predsedn iku Z D A Georgeu 
Bushu se izteka. Tik p red 
koncem je p redsedniku Orga-
nizaciie združenih narodov 
ponudi l 30 tisoč marincev, ki 
bi skrbeli za varno pošiljanje 
jomoči lačni Somaliji. Zaen-
crat Butros Gali in članice 
Varnos tnega sveta še niso od
govorili na njegovo pobudo . 
Georgeu Busnu bi ta poteza 
pr inesla dober občutek ob 
o d h o d u z oblasti , O Z N pa bi 
tudi utegnila pr i t i prav, saj bo
do na soraalskem pr imeru po
skušali dokazat i učinkovitost 
svetovne organizacije, ka tere 
ugled ie zaradi bosansko-her-
cegovskcga dogajanja povsem 
usahnil . Komenta tor j i to ra
zlagajo z dejstvom, da je so-
malski pesek lažje premagljiv 
kot pa zasneženi bosanski hri
bi, v kater ih preži jo četniki . 

NEMČUA: Nemška vlada se 
mrzl ično ukvarja z iskanjem 
rešitev za vse večje nasilje ek-
st remistov nad priseljenci in 
tujci. Po t em ko je po hi t rem 
pos topku sprejela nekaj ukre
pov in nelcoliko radikalneje 
ukrepala , se j e izkazalo, da je 
to povzročilo le še večje nasil
je ekstremistov. Del nemškega 
pol i t ičnega življenja se zavze
m a za učinkovitejše ukrepe in 
p repoved delovanja eks t rem
nih organizacij , del p a lih za
govarja mnenje , da nasilje po 
rodi samo še večje nasilje in 
da z rigoroznira ukrepanjem 
vlada ne bo ničesar opravila. 

VENEZUELA: V drugem 
poskusu državnega udara v 
zadnjih devetih mesecih je 
umr lo najmanj 170 ljudi. Ve-
nezuelska vlada j e poskus za
trla in zajela približno 1200 
upornikov. R a z m e r e v glav
n e m mes tu Caracasu se počasi 
umirjajo, vendar so ulice še 
vedno precej p razne in večina 
trgovin je zapr t ih . Zajetim 
u p o r n i k o m naj bi kmalu sodili 
p r e d sodiščem, eden glavnih 
voditeljev Efrian Vizconti p a 
je uspel s skupino 100 uporni
kov pobegni t i v Peru . Glavna 
tarča upornikov — predsednik 
države Carlos A n d r e s Perez 
—je tudi tokra t t ako kot fe
bruar ja za las ušel smrti . Pred
sednika sedaj b u d n o pazijo, 
zunanji minis ter F e r n a n d o 
Ochoa Ant ich pa sedaj od pe 
rujske vlade zahteva vrnitev 
prebegl ih upornikov. 

ŠPANIJA: V Barceloni in 
Madr idu so bile konec minu
lega t edna prot irasis t ične de
monstraci je . Madr idskih de
monstraci j se je udeležilo od 
12 do 15 tisoč ljudi, na drugi 
s t rani pa po tem mestu že na-
kej tednov krožijo do tujcev 
sovražni le taki . Demonst rac i je 
sta vzpodbudi la predvsem pri
m e r a dveh umorov: skrajneži 
so najprej umori l i mlado D o -
min ikanko , na to pa še mlade
ga Maročana . 

SEVERNA KOREJA: Med
n a r o d n a javnost izvaja na to 
državo vse hujši pri t iska zara
di načr tov o j ed r skem orožju. 
Z a t o se je na hi tro in izredno 
sestal tudi tamkajšnji parla
men t . Poznavalci pričakujejo, 
da bo korejsko vodstvo p red 
zahtevami zahodnih dežel in 
Z D A popust i lo , saj si želi v 
državo pripeljat i predvsem 
novo tehnologi jo in kapital . 

SRBIJA: N a predčasnih 
j redsedniškihv volitvah bo 
candidiraj, tudi Slobodan Mi
losevic. Že dalj časa je v 
srbskih krogih slišati napove
di, da bi edini tekmec, ki bi ga 
lahko ogrozil, zvezni p remier 
Milan Panic . T a je tudi javno 
že napovedal to možnost . 
Podpise za njegovo kandida
tu ro so te dni zbirali š tudentje 
beograjske univerze in skupi
na državljanov. N a moreb i tne
ga t ekmeca se je Slobodan 
Milosevic že pripravil, saj je 
po nedavni turnej i po Srbiji 
obljubljal, da bo odpravil 
omejitve pr i porabi elektr ične 
energi je , ter zagotovil, da je 
domače nafte dovolj in jim ta
ko ne bo t reba zmrzovati . To 
ga je v javnomnenjskih razi
skavah priljubljenosti v časni
ku Boroa znova uvrstilo na 
drugo mesto , za predsedni 
kom Zvezne republ ike Jugo
slavije Dobr ico Cosičem. 

Pripravila: dlž 
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SLOVENIJA. ZGODBA 0 USPEHU. 

LIBERALNO-DEMOKRATSKA STRANKA 

V A Š I M I K A N D I D A T I DR. UUBO SIRC, predsedniški kandidat 

ČLOVEK, KI POMAGA 

1. luirán Kerin 

PTUJ. OTROKOM IN MLADINI 
PRIJAZNO MESTO 

79. Gabrijel Berlič 

HALOZE HALOŽANOM 

19. Milan Jager 

Predsednik LDS dr. JANEZ DRNOVŠEK 

USPEŠNE GORICE IN POLJE. 
DEL ZGODBE O USPEHU 

19. Bogomir Va u potic 

Bazdelflî liilervencfjska I 
sredstva i 

Ptujska občina je v zadnjem času z nekaterimi odločitvami 
večkrat opozorila nase. Njen razvojni sklad, k i j e namenjen po
speševanju razvoja obrti in podjetništva, je nominalno najvišji 
v Sloveniji. Z njegovo pomočjo bo ptujska občina bogatejša za 
380 novih delovnih mest. Sedaj se je mu pridružil še interven
cijski sklad, ki namenjen družbenemu delu gospodarstva. 

V okviru prvega natečaja je 
bilo za te namene na voljo deset 
milijonov tolarjev. Gospodar
stvo se je nanj odzvalo z več 
projekti. Skladno z razpoložlji
vimi sredstvi jih je ptujski 
izvršni svet dodelil za sonnanci-
ranje petih projektov. V glav
nem jin bodo podjetja porabila 
za tehnološko prenovo. Gre za 
kreditna sredstva pod ugodnimi 
jogoji. Tovarni vzmeti so za so-
ïnanciranje projekta vzmet do
delili tri milijone tolarjev, ptuj
skim Pekarnam in slaščičarnam 
za proizvodnjo polpečenih 
krušnih izdelkov 1,5 milijona, 
Termam Ptuj za tehnološko po

sodobitev 3,5 milijona, Opteju 
Ptuj za projekt priprave gline z 
dodatnimi galvanskimi mulji en 
milijon in Perutnini Ptuj za 
marketinški pristop v okviru no
ve celostne podobe Ptuj prav ta
ko milijon tolarjev. 

Na seji ptujske občinske vlade, 
ki je bila 26. novembra, so sprejeli 
tudi pismo o nameri za ureditev 
humanističnega centra v prostorih 
bivše vojašnice JA na Vičavi, o 
katerem naj bi se dogovorili repu
bliška ministrstva za obrambo, za 
izobraževanje, šolstvo in šport, za 
znanost in tehnologijo ter ptujski 
izvršni svet. Dogovor naj bi pod
pisali še pred volitvami. M.G 

Pojasnilo Občinskega odbora LDS Ptuj h 
kandidaturi mag. Mirana Kerina za državni svet 

v Tedniku, ki je izšel 26. novembra 1992, so bili objavljeni 
kandidati za voUtve v državni zbor in državni svet. Vse bi bilo v 
redu in prav, če pri mag. Miranu Kerinu ne bi pisalo, da se je 
predlagal sam. Menimo, da gre za zelo neprijeten proceduralni 
zaplet in za način tolmačenja volilne zakonodaje. V resnici je 
njegovo kandidaturo podprlo 110 volilcev in oni so tisti, ki so ga 
predlagali. Če smo ze mi sami bili tako nespretni, da ni bil 
uvrščen na listo kandidatov LDS, menim, da bi bilo prav, da bi 
pisalo vsaj to, da je neopredeljen. 

Sicer pa, kar se nas tiče, ostaja kandidat LDS! 
Predsednik O O L D S Ptuj , Gabri jel Berlič 

Kulturni križemkražem 
DESTRNIK • Jutri ob IS.uri bo v tamkašnji osnovni šoli otvoritev razsta

ve likovnih del, ki so nastala na 15. likovnem srečanju na Desterniku. 
PTUJ * V Miheličevi galeriji je na ogled razstava lesenih lokov Franca 

Oblaka. 
PTUJ * Še do 15. decembra si lahko ogledate razstavo Srečanje z Jutro-

vim na ptujskem gradu. 
PTUJ * V galeriji Fiorijan razstavlja Ptujčan Boris Žohar. 
PTUJ * V Ljudski in študijski knjižnici bo ob otvoritvi razstave Iz zaklad

nice šahovske literature danes ob l/ .uri simultanka za mlade igralce z moj
strom Darkom Supančičem. 

PTUJ * V petek se bo zgodil v prostorih KID Ptuj ^bivša vojaška skla
dišča na Potrčevi) zanimiv koncert, na katerem bomo priče glasbeni izpove
di kar šestih skupin: Pridigarji, Benefactor, Center za dehumanizacijo, V 
okovih, Železobeton in Howitzer. Vse se bo zgodilo v času med 20. uro v 
petek in 1. uro v soboto. Predprodaje vstopnic ne bo! 

Ljudski vrt bo oživei 
Ljudski vrt Je že od nekdaj priljub^eno sprehajališče številnih 

Ptujčanov, četudi je v zadnjih letih vse prej kot privlačen. Tri ptujske kra
jevne skupnosti (Borisa Ziherla, Jožeta Potrča in Franca Osojnika) so ga 
želele ponovno urediti, a so zaradi рошацјкадја denarja morali aktivnosti 
prekiniti. Sedaj se mu obeta lepša bodočnost v okviru občinskega projekta. 

Predsednik izvršnega sveta Branko 
Brumen je povedal, da so ob renomi-
naciji občinskega proračuna za letos 
izločili pet milijonov tolarjev za po
stavitev mestnega paviljona in uredi
tev pod z blokovnim naseljem. Me
stni paviljon bodo svečano odprli že 
21. decembra, ko bo nastopil tudi Pi
halni orkester Ptuj. Na sveti večer pa 
bo v njem slavnostni koncert 

Postavitev mestnega paviljona po
meni začetek organiziranega oživ
ljanja tega območja mesta Ptuja, ki 
ga bodo urejali etapno. M G 

Cene živine na odkupnih me
stih KZ Ruj 
MLADO PITANO GOVEDO 145,60 
SIT 
KRAVE 88,20 SIT 
100-KILOGRAMSKA TELETA (za pi
tanje) 
bikci 260,00 SIT 
teličke 250,00 SIT 
TELETA ZA KLANJE DO 240,00 SIT 
PRAŠIČ1170.00 SIT 
ODOJKI 255,00 SIT 
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DESTRNIK — D o g o d e k je star že skoraj štirinajst dni , je p a 
kljub temu v reden o m e m b e . Prejšnjo sobo to so slovesno odpr l i 
2,7 km dolg novoasfal t irani odsek ceste Gomi la — Grajena v 
KS Destnik. Investicija je veljala nad devet milijonov tolarjev; 
46 odstotkov denarja so prispevali krajani po pogodbah , 10 od
stotkov je pr imakni la KS iz samopr ispevka, deset ino sosednja 
občina Lenar t , ostanek dolga ob otvoritvi še ni bil pokri t , 
računali pa so na delež iz p ro računa občine Ptuj . Slovesne otvo
ritve so se udeležil i p r edsedn ika skupščine in izvršnega sveta 
občine Lenar t Jože Škrlec in Avgust Zavrnik ter ptujska pred
sednika Voj teh Rajher in Branko Brumen . Vrvico sta prereza la 
predsednik IS S O Ptuj Branko B r u m e n in predsednik gradbe
nega odbora Ivan Gomilšek. (jb) 

TEDNIK 
POLENŠAK — Minuli torek so prebivalci te krajevne skupnosti 

končno dobili 1850 metrov asfaltne prevleke na lokalni cesti ro len-
ci —Lasigovci. Vrednost del je bila 7 milijonov in 176 tisoč tolarjev. 
Trideset odstotkov denarja so zbrali krajani s samoprispevkom in 
posebnimi pogodbami, 50 odstotkov je primaknil republiški pro
račun iz sk ada za demografsko ogrožena območja, 20 pa ptujski 
občinski proračun. Zdaj pričakujejo, da bo kmalu steklo tudi asfal
tiranje krajevne ceste Polenšak —Bratislavci, za katero bi letos že 
morali dobiti denar iz sklada za demografsko ogrožena območja, 
vendar so jih prehitele krajevne skupnosti s cestami, ki so na priori
tetni Usti za njimi. Menijo — in na to je poslenac Jože Munda opo
zarjal tudi že v ptujski skupščini — da bi morala občinska direkcija 
za komunlano in gospodarsko infrastrukturo ta vrstni red spoštova
ti še posebej tam, kjer krajevne skupnosti zagotovijo svoj nujni delež 
denarja. 

Problem je tudi igrišče ob osnovni šoli na Polenšaku. Krajani so 
se odločili, da ga bodo uredili, predvsem pa poskrbeli za asfaltno 
prevleko. Tudi društva, ki delujejo v kraju, so glede tega podobne
ga mnenja, saj potrebujejo prostor za poletne športe in prireditve. 
Nekaj denarja za ureditev bodo zagotovili iz samoprispevka, razu
mevanje pa je pokazal tudi ravnatelj matične osnovne šole v Dor-
navi. Igrišče naj bi uredili do prihodnjega poletja. 

TEDNIK 
PTUJ — Ta konec tedna bo Smučarski klub v športni dvorani 

Mladika pripravil že 12. tradicionalni sejem nove in rabljene 
smučarske opreme Zima — šport. Pričeli ga bodo jutri ob 16. uri, v 
soboto bo potekal ves dan in v nedeljo od 8. do 15. ure. V soboto 
ob 18. uri bo tudi modna revija, organizator pa je poskrbel, da bo 
sejem zanimiv in pester. Seveda pa bo še najbolj zanimiv zato, ker 
bo tam priložnost za prodajo oziroma nakup rabljene smučarske 
opreme. i4akup nove je namreč vreden že celo premoženje. 

TEDNIK 
PTUJ — Z n a n i organiza tor izletov za upokojence in prebival

ce mestnih krajevnih skupnost i R u d i Košir bo sezono letošnjih 
izletov kočal s potovanjem p o Prekmur ju . Pripravil ga bo na 
Štefanovo in poskrbel p redvsem za dob ro razpoloženje na turi
stični kmetiji Černjavič v Tišini. Posebej vabi vse Štefeke in Šte-
fice. Informacije dobite na tel.: 771 253. 

TEDNIK 
SESTRŽE — Prebivalci tega kraja na skrajnem z a h o d n e m ro 

bu ptujske občine so nas opozori l i na še eno vse prej kot pri
merno cesto, ki kliče p o ureditvi . Tik p red koncem vasi Sestrže 
je križišče s kape lo in levi odcep ceste , ki povezuje ta kraj z M o -
stečnira v bistriški občini; od tam je do meje s ptujsko občino 
asfalt že potegnjen. Domač ine , ki živijo ob tej cesti — okoli šest 
hiš — moti h rup , ki ga povzroča gost p romet , predvsem tovor
njakov, saj vozijo g ramoz iz Poljčan. O b suhem v remenu 
izaužijejo" obilo p rahu , ob dežju pa se cesta, njena osnova j e 
ilovica, sp remen i v pravo poljsko po t z neure jenimi bank inami 
in udarnimi j amami . 

Stanovalci, siti vsega, b o d o po p r e d h o d n e m obvestilu pr is toj
nih organov cesto za ves p rome t zaprli in na ta način opozori l i 
na SVOJ p rob lem. ( - V T ) ^ ^ ^ - ^ Lukman-Žunec . 

I ^TUJSKO O R U i t V O I N V A i i O O V V N O V I H P R O S T O R I H 

V pričakovanju novih članov 
Osemnajst let je ptujsko Društvo invalidov delalo v 

skrajno neprimernih prostorih. 27. novembra pa so se 
preselili na novo lokacijo, v prostore bivšega cepilnega 
centra v Čučkovi ulici 2. Vhod imajo z dvoriščne strani. 
Trenutno delajo v enem prostoru, drugega bodo usposo
bili V kratkem. Pri tem naj bi jim pomagala Zveza 
društev invalidov Slovenije. 

Predsednik Mar t in Sibila je 
povedal , da sta za selitev naj
bolj zaslužna d i rektor zdrav
stvenega doma Ptuj dr. H en 
rik Žlebnik in občinska mini
strica za zdravstvo Silva 
Čerček. 

V novih pros tor ih bo delo
vanje društva veliko lažje. 
Pričakujejo, da se jim bodo 
kmalu pridružil i novi člani. 
Več j ih bo, lažje bodo reševali 
svoje p rob leme . T r e n u t n o j ih 
je okrog 630. Le tna članarina 
je simbolična — znaša le dve
sto tolarjev. Kdor se želi včla
niti, jih lahko obišče vsako 
s redo in petek od devete do 
enajste ure, lahko pa jih po 
kličete tudi po telefonu števil
ka 772 - 848. 

VSE VEČ ČLANOV 
SOCIALNO 
OGROŽENIH 

Invalidsko društvo Ptuj je hu
mani ta rna organizacija. Njena 
osnovna naloga je reševanie 

Problemov invalidnih oseb . 
redsednik Mar t in Sibila je 

povedal , da se vse pogosteje 
srečujejo s socialnimi težava
mi svojih članov. Za to bodo 
t emu vprašanju v bodoče p o 
svetili več pozornost i . Ogro
žene člane bodo obiskali naj
manj dva- do tr ikrat le tno ter 
j im skušali pomaga t i po naj
boljših močeh. Okrepi l i bodo 
sodelovanje s Cen t rom za so
cialno delo, da bi lahko učin
koviteje pomagal i nepokre t 
nim članom, ki so ponavadi 

p repuščen i sami sebi . Č lanom 
b o d o pomagal i p r i reševanju 
olajšav v zvezi z invalidnostjo, 
j im svetovali ter nudil i p ravno 
pomoč . Pomagal i bodo pr i is
kanju novih zaposlitev, saj je 
tudi med invalidi vse več neza
poslenih, ter pr i reševanju 
drugih težav, s ka ter imi se 
dnevno srečujejo. 

Druš tvo skrbi tudi za dru
žabno in špor tno življenje. V 
pr ihodnjem letu bodo organi
zirali šest izletov, športniki pa 
se b o d o udeležili državnih in 
prijateljskih srečanj . 

Njihova dejavnost bo v bo
doče še uspešnejša, če jih bo
do podpr l i vsi, na ka te re ra
čunajo. M G 

Martin Sibila v novih prostorih. Foto: ЈВ] 

ДЈШјЈЈШШШј-̂  
Od letošnjega avgusta dalje tečejo na bistriškem grajskem 

kompleksu obnovitvena dela. Prekrili so streho, restavrirali fa
sado, v zadnjem mesecu so se drugim delavcem pridružili še ar
heologi, ki so na grajskem dvorišču odkrili zanimive najdbe iz 
10. ali 11. stoletja. Se s tem odpira nov list bistriške preteklo
sti, se sprašujejo zgodovinarji. 

Ko smo se na notranjem dvo
rišču lotili v letošnjem avgustu 
popravila strehe, je obstajala bo
jazen, da tega bremena denarno 
ne bomo zmogli. Ker pa izvajalci 
niso bili pretirano dragi, nekaj de
narja pa smo uspeli pridobiti tudi 
zunaj rednih poti, 400 tisoč tolar
jev je bilo med drugim prostovol
jnih prispevkov krajanov Sloven
ske Bistrice, ki jim je kulturna de
diščina pri srcu, smo zbrali toliko 
denarja, da smo lahko pričeh še 
obnovo fasade. 

Z dokajšnjimi težavami smo 
uredili tudi južno steno notranje
ga grajskega dvorišča, ki je terjala 
zahteven poseg spomeniškega 
varstva, danes pa ie pravi biser re
stavratorskega dela, kar so ocenili 
tudi restavratorji iz vse Slovenije, 
ki so bili pred dnevi v Bistrici. Z 
začudenjem so zrli v fasado, kjer 

je prvič odkrita in obnovljena sta
ra plast. Kaže, da smo dobro go
spodarili, ker nam je po vseh ob
novah še ostalo nekaj denarja in z 
niim smo nameravali urediti graj
sko dvorišče. Dokončno smo ga 
nameravali urediti do 1. decem
bra, ga dakovati, pomesti in za
preti do prihodnje pomladi. Po
tem pa so se iznenada pojavile ar
heološke najdbe — gre za prvo
vrstne ostaline. Najden je vodnjak 
in okostje štirioglatega stolpa, ki 
mu arheologi pripisujejo ^ pre-
cejšnio starost," pove Stane Gra
dišnik, strokovni delavec za kultu
ro pri bistriški ZKO, ki z grajskim 
kompleksom gospodari. 
ZANIMIVA 
ARHEOLOŠKA NAJDBA 

Arheološka izkopavanja nehote 
zavirajo vsa tista dela, ki so si jih 

bistriški kulturniki pri obnovi gra
du zadali. Vendar gre za zanimivo 
najdbo, ki naj bi bila iz 10. ah 11. 
stoletja. Velikost stolpa pove, da 
to po vsej verjetnosti ni bil vogal
ni stolp, kot so v navadi pri posa
meznih gradovih, temveč je bil 
člen nekega masivnejšega severo
zahodnega oßrambnega sistema. 
Vse, kar so arheologi uspeli izko
pati, je najdeno na zenujišču se
danjega bistriškega gradu. 

Na notranjem grajskem dvoriš
ču niso našli samo vodnjaka in 
sten stolpa, temveč tlake in obo
ke, ki govorijo o utrdbi tedanjega 
mesta. Temelji, ki so jih našh tod, 
brez dvoma ne sodijo k enemu iz
med štirih nekdanjih stolpov, vzi
danih v mestno obzidje. Po vsej 
verjetnosti je znotraj mestnega 
obzidja šlo za vojaško utrdbo v 
dolini, zraven pa je bil studenec, 
ki je imel poseben strateški po
men. 

Okoh najdbe je še polno nez
nank, tvegano je natančno napo
vedovati, v kateri čas sodi. Zadnjo 
besedo bodo imeh strokovnjaki. 

GRAJSKO DVORIŠČE 
BO POLETNA 
KULTURNA SCENA 

Stane Gradišnik je poudaril, da je 
njihov cilj ureditev grajskega dvo
rišča, da bi služilo za najrazličnejše 
kulturne namene, predvsem kot po
letni oder, kjer bi oili koncerti, gle-
dahške prireditve in drugo. 

»Ko smo grajsko dvorišče začeli 
odpirati, smo ugotovili, da je vrsta 
instalacij dotrajanih. V celoti mo
ramo obnoviti elektriko, kar bo 
vse podražilo. Pa tudi tlak na 

f rajskem dvorišču bo drugačen, 
o ne bodo granitne kocke, kot 

smo prvotno menili, temveč be
tonski tlakovci, ki bi bili vsaj pri
bližno podobni vodnemu kamnu 
iz 17. stoletja," poudari Stane 
Gradišnik. 

Brez dvoma bodo bistriški kul
turniki, ko bodo arheologi svoja 
izkopavanja končali, vključili v 
ureditev grajskega kompleksa tu
di nove arheološke najdbe, kar bo 
dalo grajskemu dvorišču zanimi
vejši in bolj razgiban videz. 

Besedi lo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Ostanki grajskega vodnjaka... 

... in grajskega stolpa, ki ga arheologi postavljajo v čas brižin-
skih spomenikov. 

P R O i E U f H O DSI .0 I ^ O O R U Ž N I Ć I i i S O U M l A O I K i V T R N O V S K I V A $ Ì 

M O J K R A J SKOZI Č A S 
Kakor da bi se čas zavrtel za dve, tri desetletja in še več nazaj, je 

bilo minuli petek v podružnični šoli Mladike Trnovska vas. Učenci 
so pripravili zaključno prireditev svojega projektnega dela Moj 
kraj sicozi čas. 

Česa vse nismo videli in slišali o 
Bišu in Bišanih, o kovačih in so-
darjih, o lončarjih in o pokrivanju 
slamnatih streh, pa o pleteneju 
košar iz vrbja, o peki kruha, o 
mlinarjih, luščenju bučnic, koU-
nah, plesih! 

Učenci so svoj kraj, njegovo 
zgodovino, slavne ljudi, ki so v 
tem kraju zagledali luč sveta, 
običaje in navade raziskovali v šti
rih skupinah: stare obrti, od zrna 
do kruha, novinarji ter šege in na
vade. V skupini stare obrti so se 
seznanili in se tudi preskusili v 
nekdaj razširjenih obrteh tega de
la Slovenskih goric. Tisti iz skupi
ne od zrna do kruha so se prei-

skusili tudi v peki kruha. Novinar
jev je bilo povsod dovolj. Člani 
skupine šege in navade pa so se 
naučili tudi starih plesov. 

Bilo je zadrege in treme, pa je 
aplavz prepolne šolske dvorane 
premagal tudi to. K projektnemu 
delu so pritegnih tudi tudi starejše 
občane, ki še pomnijo stare šege 
in navade, in pravo veselje jih je 
bilo videti skupaj z mladimi, ki so 
šele prav začeli živeti, kako želijo 
prenesti na mladi rod, kar je še 
ostalo od naših dedkov in ba-
bic.Tako je šola še enkrat dokaza
la, da ni nekaj zunaj kraja, ampak 
da z njim in diha in živi. NaV Moj kraj skozi čas: Trnovska vas 
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ZGODOVINA RELIGIJE ZA MLADE P i š e : T J a š a 
M r g o l e - J u k i č 

12. 
Povem naj ti, da so prve 

države že imele izdelan zako
nik; ta je nastal v Mezopo ta 
miji. Napisal ga je asirski kralj 
H A M U R A B I (1950 pr. n. št .) . 
Njegovo ime si boš gotovo za
pomnil , saj zveni kot iz knjige 
pravljic. Prvi zakonik na svetu 
so vklesali v visok kamni t s te
ber ; danes ga imenujemo Co
dex Hammurabi in si ga lahko 
ogledaš v Louvru , v Parizu. Če 
boš kdaj postal pravnik ali 
sodnik, se boš o njem naučil 
še veliko več, saj je bil prav ta 
zakonik osnova in je 2000 let 
kasneje vplival na bizant inske
ga cesarja Just ini jana in s tem 
na današnje p ravno mišljenje. 
S pomočjo takega zakonika so 
oopravil i zasebno poračuna-
vanje med ljudmi, saj je vse 
spore odslej reševala država 
(konec je bilo s krvnim mašče
vanjem in tabuji) . Kaznovan 
je bil lahko le tisti, ki mu je 
tîila krivda dokazana , in to je 
bil izreden nap redek v miš
ljenju. H a m u r a b i je ljudi raz-
delü na svečenike in uradnike , 
svobodnjake in sužnje. 

Sicer pa je bil zakonik zelo 
p r euda ren in strog. Temeljno 
načelo tega zakonika je bilo 
¡oko za o k o " . N a primer: sinu 
so odsekali roko, če je udaril 
očeta; če je gradbenik zgradil 

hišo, pa se je ta porušila, ker 
je bila slabo narejena, in pr i 
tem ubila sina lastnika hiše, je 
zakonik veleval ubiti tudi sina 
gradbenika. Kaj meniš o ta
kem zakoniku? D a n e s se ob 

tem kar zgrozimo. Pa naj te 
pomir im: običajne so bile de 
narne kazni, pohabljanje, p r e 
gnanstvo in smrt pa so bi le 
3olj r edke . 

Pri vsem tem se ne bova spra
ševala, a l i j e r az redna družba , 
takšen zakonik ... pravičen, 
h u m a n ali ne . Povedat i ti m o 
ram, da j e za ljudi t ak ra tnega 
časa to bil. Prav njim se je 
zdelo p o p o l n o m a no rma lno , 
da je njihova družba ure jena 
tako, kot je bila. 

Ali se spominjaš, da sem ti, 
ko sva bila še v prazgodovini, 
napisala, da so ljudje v hordi 
sami sebe imenovali ljudje, dru
gi človeški predstavniki pa za 
njihova merila to niso bili. Ob 

takem pojmovanju ni težko 
razumeti odnosa do sužnjev. 

Ker so Egipčani npr . pozna
li samo svojo reko , so menili , 
da j e njihova reka Nil ed ina 
velika reka na svetu in je zato 
tudi središče sveta, da vse re
ke poplavljajo ... D a seveda ne 
o m e n i m presenečenja , ko so 
zgroženi ugotovili, da obstaja
jo tudi druge, prav tako velike 
reke . Niti ti ne bom poskušala 
opisat i presenečenja ob od
kritju, da po drugih deželah 
p a d a Nil z neba (dež) in tako 
n a m a k a polja ... Kaj so si mi
slili, ko so odkril i sneg ... 

In ob takih odkritjih se prične 
spreminjati pojmovanje in razu
mevanje атхшуе in sveta. Tbda to 
f)onavadi traja zelo, zelo dolgo. 

Sum ma a wi lum 

nin ga an (namkur ilim) 

Ù e gal (êkallim) 

is ri ik 

a wi lum ŠU Ú 

id da ak 

Ù ša ŠU Ú r ga am 

i na ga ti ŠU 

im hu ru 

id da ak 

Detajl Hamurabijevega zakonika in prepis v našo pisavo. Če si 
prebral in ne razumeš, nič hudega. Tukaj je svoboden prevod: 
Kdor si protipravno prisvoji katerokoli stvar iz tempeljskih ali 
krajevnih skladišč, je obsojen na smrt. Enaka kazen naj zade
ne tistega, ki sprejme ukradeno blago, čeprav ve, da je bilo 
ukradeno. 

Hamurabijev zakonik Je visok 
2,25 m in vsebuje 280 členov 
zakonodaje s področja civil
nega, kazenskega in zpravne-
ga prava. Ta na prvi pogled 
navaden kamen s čudnimi 
znaki je izrednega pomena 
za znanost. Zgornji del ste
bra prikazuje, kako sončni 
bog Samaš (sedeči) izroča 
simbole pravice in pravično
sti Hamurabiju. 

Filmski večer v Ormožu 
O r m o š k a knjižnica, ki m e d 

drugim organizira tudi kul tur
ne pr i redi tve , je za svoje stal
ne obiskovalce pripravi la 27. 
novembra v o rmoškem d o m u 
kul ture pri jetni filmski večer. 
U v o d o m a so predvajali film o 
O r m o ž u iz leta 1935, v nadal 

jevanju pa so si obiskovalci 
ogledali začetke arheoloških 
izkopavanj v Ormožu iz leta 
1957. Krajši füm iz leta 1959 
je prikazal podobo pisatelja 
F rana Ksavra Meška. Posebej 
zanimiv je bil filmski zapis o 

l epo tnem tekmovanju v Ti^bov-
Ijah iz leta 1930. 

Filmski večer so sklenili s pri
kazom dveh novejših filmov: 
Občan Urban in Kup sena. 

Vse filme so si izposodili v 
Arhivu Slovenije. Y j 

Šolski zvonec nam je zaupal... 
PTUJ * U č e n c i če t r t i h r a z r e d o v O s n o v n e 

I šole dr . L judev i t a Pivka so si v okvi ru n a r a -
¡ v o s l o v n e g a d n e og leda l i p tu j sko j e z e r o in 
I ugotovi l i , d a j e v o d a v n jem ze lo o n e -
I s n a ž e n a . U č e n c i o s m i h r a z r e d o v p a so si v 
I okv i ru k u l t u r n e g a d n e og leda l i v M a r i b o r u 

razs tavo A n t o n M a r t i n S lomšek — njegova 
de la , njegov čas . 

TRNOVSKA VAS * Minuli pe tek so s p r i re 
ditvijo in razstavo učenci sklenili p ro jek tno 
delo Moj kraj skozi čas. 

PTUJ * Jutr i bo slovesno na Osnovni šoli 
Mladika, saj bodo praznovali dan šole. 

Znan! Slovenci v ptujskem muzeju: Milena Zupančič 
Večer z Mileno Zupančič se je pričel na razstavi Srečanje z 

Jutrovim z njenim monolog iz Leticije in luštreka, kjer igra 
vidnico po muzeju. Potem pa se je nadaljeval s pogovorom — 
vodila ga je Branka Bezeljak Glazer - v romanskem palaciju. 
Pogovor so spremljali tudi videoposnetki njenih kreacij v gle
dališču, na filmu in televiziji. 

Številna publika je toplo in 
prisrčno pozdravila Mileno Zu
pančič, ki je ne samo odlična 
Igralka, ampak tudi nadvse pri
jetna sogovornica. Pravi, da je 
talent za igralca premalo, da se 
je treba igre še naučiti, brez 
šole ne gre. Meni, da je imela 
srečo, da je ob pravem času 
srečala prave ljudi in tako prišla 
do pravih vlog. Neke neure
sničene vloge pravzprav nima, 
če pa že, bi si želela igrati Mašo 
v Treh sestrah Čehova, in kot je 

malo za šalo, malo zares še re
kla, ko bo dovolj stara, še lady 
Macbeth. 

Ideja o znanih Slovencih v ptuj
skem muzeju, ki je nastala kot 
ena spremljajočih prireditev raz
stave Srečanje z Jutrovim, se ure
sničuje in si pridobiva vedno več 
obiskovalcev. V času razstave so 
ti večeri bolj pogosti, pozneje pa 
bodo enkrat na mesec. Velja jih 
ohraniti, saj je to ena od oblik, 
kako odpreti vrata muzeja tudi ti
stim, ki jih ogledovanje zbirk ne 
veseh najbolj, ena od oblik, kako 
muzej lahko ¿vi z mestom. Muze
ju gre za dosedanje večere priz
nanje, pa čeprav ekonomskega 
računa pri tem ni in ga tudi ne 
more biti v mesecu, dveh. Roman
ski palacij je tako postal eksklu
zivni prireditveni prostor, ki ni 
namenjen zgolj samemu sebi, am
pak dobiva vsebino, ki si jo za
služi in zmore. Upamo, da bo 
zmogel vztrajati tudi muzej ob ra
zumevanju vseh, ki mu tako ali 
drugače režejo kruh. N a V 

Milena Zupančič in Branka Bezeljak Glazer 

Koncert ob jubileju 
v petek, 27. novembra, je bil v dvorani Narodnega doma v 

Ptuju pevski koncert. Predstavila sta se moški pevski zbor Ta-
lum iz Kidričevega in moški pevski zbor Grafika iz Ljubljane. 

Koncert je imel jubilejni značaj, saj je zborovodja kidričevskega 
zbora Ladislav Fulko s tem nastopom proslavil dvajseto obletnico 

delovanja z odraslimi pevskimi 
zbori. Ladislav Fulko, sicer zna
ni ptujski učitelj glasbe in zbo
rovodja na OŠ Ljudski vrt Ftuj, 
se je začel pred dvajsetimi leti 
ukvarjati tudi z pdraslimi pev
skimi zbori in to prav z moškim 
zborom v Kidričevem (o njego
vem delu bomo pisali več v na
slednji številki Tednika). 

Na koncertu smo slišah ena
indvajset pesmi. Kidričani so v 
prvem delu nastopili z umetni
mi in narodnimi slovenskimi pe
smimi, končali pa so nastop z 
napitnicami, kot se za jubilej 
spodobi; zborovodja je nastop 
popestril s tem, da je mtonacije 
dajal s kozarcem. 

Vmes se nam je predstavil 
moški zbor Grafičar iz Ljublja
ne pod vodstvom Jožeta Jese-
novca. Ta zbor bo naslednje leto 
slavil že sedemdeseto obletnico 
delovanja in je med najstarejši
mi slovenskimi pevskimi zbori. 

Doživeli smo lep pevski večer, 
domači pevci pa oi se morali 
bolj angažirati pri prodaji vstop
nic, saj je prijetneje nastopati 
pri bolj polni dvorani. L Fo fo ; Stojan Kerbler 

BRANE LAMUT NATAŠA KOIAR 

48. BOGOVI RIMSKE 
POETOVIONE 

Med prvim in četrtim stoletjem je imela 
rimska Poetoviona dokaj pisano etnično po
dobo. Ob italskem prebivalstvu so bili tu še 
romanizirani keltski staroselci, trgovci iz 
vzhodnih in zahodnih provinc ter uradniki 
in sužnji z grško govorečega Vzhoda. Zato 
je bila tudi duhovna podoba ljudi v mestu 
precej raznolika. Častili so najrazličnejše 
bogove in božanstva. V tej rubriki j ih želi
mo bralcem v sliki in besedi predstaviti na 
poljuden način. Fotografije: Bine Kovačič. 

Grifoni so pogosto krasili uporabne predmete, tako tudi bro
nasto^ nožnico meča iz rimska Poetovina. 

GRIFÓN 
(gr. GRYPS, 
lat. GRPHUS) 

Grifón je mitološko bitje, 
največkrat kombinaci ja leva in 
orla, obstajajo p a še druge va
r iante : levja glava, kačja glava, 
ptičje zadnje noge , škorpijo
nov rep , lev in človek (sfinga 
— najbolj znana kombinac i 

j a ) . Običajno so ga prikazovali 
kot demona , pt ico ropar ico ali 

p a ko t s lužabnika oziroma 
čuvaja bogov (Apolona, Dio-
niza, N e m e z e ) . Podoba grifo-
n a se j e pojavljala predvsem 
kot okrasen e lement na 
orožju, oklepih, na nagrobni
kih in sarkofagih. 

Lapidar i j ptujskega muzeja 
h ran i del sarkofaga, na ka te
r e m sta v reliefu upodobl jena 
dva grifona, ki s šapama držita 
kan tha ros in tako varujeta 
ža ro pokojnika. 

Mitična bitja — grifone so v rimskem času često upodabljali 
kot okrasen element, tako da si je poetovionski lončar izdelal 
tudi njihov kalup. 

Poleg Meduz so rimske nagrobnike in pepetnice simbolično varovala tudi druga mitološka bit
ja. Pogosto se pojavljajo grifoni (pol ptice ujede, pol levi), ki s šapami drže posodo s pepelom 
umrlega. Naša fotografija prikazuje stranico pepelnice, ki je shranjena v lapidariju Pokrajin-
skega muzeja Ptuj. 
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»Sto dvajset tisoč nezaposlenih? Največja laž! 
Slovenska obrtno-podjetniška stranka — SOPS, ki jo vodi 

Bogo Rogina, je kandidate za državni zbor iz sedme in osme vo
lilne enote predstavila v ponedeljek zvečer v kletni dvorani 
ptujskega gledališča. Stranka ima okrog štiri tisoč članov, nje
ni kandidati pa kandidirajo v vseh 88 volilnih okrajih. 
Pričakujejo, da bodo imeli v novem parlamentu vsaj pet po
slanskih mest. 

S predvolilnega shoda kandidatov slovensko obrtno-podejt-
niske stranke. Foto:Kosi 

Slovenska obrtno-podjetniška 
stranka je kandidate sedme in 
osme vohlne enote predstavila po 
kulturnem nastopu, v katerem so 
sodelovali člani noneta Obrtne 
zbornice Ptuj in harmonikarja Ur
ban in Jožek Milošič. Predsednik 
Bogo Rogina je govoril o progra
mu stranke, ki ne obljublja 
ničesar razen dela. To pa je molo-
komu všeč. Ugotavlja, da je 120 
tisoč nezaposlenih v Slovemji naj
večja laž. Morda so nezaposleni 
dopolne, popoldne jih ni nikjer. 

sicer obrtniki ne bi imeli toliko 
težav, ko iščejo nove delavce. 
Zavzemajo se za takšno socialno 
politiko, ki ne bo zagotavljala po
moči tistim, ki jim ni do dela. 
Pred leti so obrtne obratovalnice 
v povprečju zaposlovale že 2,2 de
lavca, danes pride na eno zaposlo-
valnico le 0,9 delavca. Delovna 
mesta imajo trenutno v Sloveniji 
le obrtniki, četudi jih nekatere 
stranke na veliko ponujajo. 

Program slovenske obrtno-
podjetniške stranke je izrazito 

gospodarski program. Ekonom
ski razvoj bo Slovenija dosegla 
le, če bo zagotovljena svoboda, 
neodvisnost in demokracija. 
Kandidati SOPS-a na volitvah 
so najboljši, ki si prizadevajo za 
izboljšanje razmer v obrti in 
podjetništvu ter za odpravo 
strukturnega neskladja v sloven
skem gospodarstvu. 

Ptujski kandidati SOPS-a v 
osmi vohlni enoti so Franc Mu-
zek, Jože Milošič in Viktor Pre-
log. Franc Muzek zagotavlja, da si 
bo ob izpolnjevanju strankinega 
programa prizadeval tudi za raz
voj krajevnih skupnosti, infra
strukture in nerazvitih območij 
ptujske občine. Podobno raz
mišlja Jože Milošič in dodaja, da 
si bo še posebej prizadeval, da v 
Halozah ne bo jedrskega odlaga
lišča. Viktor Prelog je med dru
gim povedal, da si obrtniki in 
podjetniki ne prizadevajo za viso
ko politiko, s politiko pa se mora
jo ukvarjati zaradi dela. 

Predvodilni zbor SOPS-a je 
pozdravil tudi predsednik ptuj
skega izvršnega sveta Branko 
Brumen, ki je kandidat za 
državni svet. Njegovo kandida
turo podpirajo tudi obrtniki in 
podjetniki. Predstavil je ptujska 
prizadevanja za razvoj obrti in 
podjetništva. 

V Ptuju so se v ponedeljek 
predstavdi tudi kandidati iz sed
me volilne enote. Večina med 
njimi je zaskrbljena; prepričani 
so, da v sedanjih razmerah obrti 
in podjetništvu grozi polom. 
Nekateri so se celo spraševali, 
ali bodo dan po volitvah sploh 
še lahko delali. M G 

P R E O V O M M I M ^ 

Za normalno žMjenja, blaginjo In mir 
IDemokrati združujemo sposobne, poštene in odločne ljudi," je bilo 

slišati v ponedeljek na strankinem predvolilnem shodu v Ormožu ob 
predstavitvi predsedniškega kandidata Jelka Kacina in Bojana Sinka, 
ormoškega strankinega kandidata za državni zbor. 

To je stranka, ki je ideologija 
ne zanima in so pripravljeni na 
dialog z vsemi v korist vseh, brez 
jolitiČnega etiketiranja in diskva-
ifikacij; strpni so do drugačnosti 

drugih in do drugačnega pre
pričanja drugih. 

So stvari, ki jih je potrebno v naši 
državi narediti takoj. To so boj za 
delovna mesta, za cenejšo državo, 
kjer bo državljan dobil podatke, ki 
jin išče, v najkrajšem možnem času 
in seveda izgradnjo cestnega križa, 
ki bo združeval čim večje število 
slovenskih krajev. 

Slovenija po mnenju Demokratov 
ne sme postati zgolj prehodna 
država, temveč učinkovito povezana 
gospodarska, kulturna in turistična 
dežela, priključena na mednarodno 
cesmo, železniško in telekomunika
cijsko omrežje. To je po mnenju 
Demokratov tudi temelj gospodar
skega razvoja Slovenije. 

1 Obljube tistih strank, ki pred vo
litvami obljubljajo nebesa, so samo 
pesek v oči," je povedal Jelko Ka
cin, ob tem pa pnsome spomnil, da 
mineva 24 let od tako imenovane 
cestne afere, ki je s takratne poli
tične scene pometla Staneta 
Kaučiča. Če bi bili Slovenci takrat 
uspeli, bi imeli danes povsem dru

gačne prometne tokove in povezavo 
z drugo Evropo. 

Na predvolilnem shodu se je 
kljub dokaj pozni uri — Jelko Kacin 
je prišel v Ormož šele okoli 21. ure 
— zbralo veliko Ormožanov, članov 
in simpatizerjev stranke, ki pa so 
predsedniškemu kandidatu posta
vljali tudi nekatera vprašanja. Naj
zanimivejše je bilo tisto o telovadni

ci pri ormoški šoli. Kacin je odgovo
ril, da kot predsedniški kandidat v 
tem primeru ne more ničesar oblju
bljati, lahko pa na problem opozori, 
a da bo prišel in z ormoškimi šolarji 
brcal žogo. Ministru za šolstvo pa 
bo povedal, kaj tare ormoške šolarje. 

Drevi se bodo ormoški Demokra
ti in njihovi simpatizerji ponovno 
zbrali v ormoškem hotelu. Njihovo 
srečanje bo tokrat popestrila Hele
na Blagne. 

Besedi lo in posnetek: 
Vida Topolovec 

Z ormoškega predvolilnega shoda Demokratov 

N i O D V i S N i K A N H I S A T A N T O M B V T O U N 

Odvisen le od volje voli lcev 
V začetku tedna je neodvisni kandidat Anton Butolen, sicer 

učitelj iz Žetal, novinarjem povedal razloge za svojo kandida
turo za poslanca v državnem zboru. 

Kandidaturo so s podpisi pod
prli njegovi sokrajani v želji, da bi 
prek svojega poslanca imeli nekaj 
vpliva na odločitve v bodočem 
državnem parlamentu. Gre za to, 
da stranke v predvolilnem boju 
mnogo obljubljajo, ljudje pa jim 
malo verjamejo. Tudi zaradi se
danjih negativnih izkušenj, ko 
ptujska poslanca v zboru občin ni
ti enkrat nista soposlancem pre
nesla stališč in želja preprostih 
ljudi z območja Haloz. 

Ljudje se bojijo, da zaradi 
množice kandidatov različnih 
strank ptujska občina v držav
nem zboru sploh ne bo únela 
svojega predstavnika in da bo 
parlament odločal mimo njenih 
interesov. Tudi v tako občutlji
vih primerih, kot je odlagališče 
nizko in srednje radioaktivnih 
odpadkov. Tudi neodvisni kan
didat Anton Butolen bo zaradi 
velikega drobljenja glasov težko 

izpolnil pogoj za poslanca v 
državnem zboru. Bo pa vsak 
glas zanj obenem glas za njegov 
program (objavljen na deseti 
strani v tem Tedniku). Odloči
tev ljudi z območja ptujske ob
čine za njegov program bo torej 
zahteva, s katero bodo lahko 
krajevne skupnosti in bodoče 
občine s tega območja nastopile 
pri pogajanjih z državo. Če bo 
Anton Butolen izvoljen v držav
ni zbor, bo zastopal neposredne 
interese voHlcev in pri svojih 
odločitvah ne bo podrejen 
strankarski disciplini. JB 

Dr. Drnovšek v Lenartu 
v petek je v restavraciji Grozd 

v Lenartu bilo predvohlno 
srečanje Liberalnodemokratske 
stranke. Za kratek čas se je v Le
nartu pomudil tudi dr. Janez 
Drnovšek. Številnim navzočhn je 

razložil usmeritve stranke in se 
jim opravičil za tako kratko 
srečanje. Dejal je, da se bo po 
volitvah zagotovo v Lenart še 
vrnil. Daljši pogovor sta imela 

minister za kmetijstvo in pod
predsednik za planiranje. 

S svojim programom se je 
predstavil tudi Janez Erjavec, 
kandidat za državni zbor iz Le
narta. MS 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
Volilna komisija vohlne enote 8 
Na podlagi 2. odstavka 60. člena Zakona o volitvah v 
Državni zbor (Uradni list RS, številka 44/92) je Vo
lilna komisija 8. volilne enote s sedežem v Ptuju se
stavila naslednji 

SEZNAM 
kandidatov po volilnih okrajih za volitve po-slancev 
za Državni zbor, ki bodo 6. decembra 1992 
Številka volilne enote: 8, številka vohlnega okraja: 9 
Sedež volilnega okraja: Ptuj 
Glasuje se za enega kandidata. 
Volitve bodo 6. decembra 1992. 
7,n M Im. iict. Priimek in Ime Zap.«. ime liste mndldata 
1. Sloventid fcfičansid demoltratl-SKD . .VOJSK Ivan 
2. RepuMlltansIa zveza Slovenile-RZS . .PETRIČ Mitja 
3. Demob-atI - Demokratska stranka . .LOVRENČIČ Ivan 
4. Slovensko ekološko gibanje-SEG ... .ZADRAVEC Jurica 
5. Liberalna stranka - LS VIDOVIČ Darko 
6. Štajerska demokratska kričanska 

stranka BEZJAK Franc 
7. Deželna stranka Slovenije DOVEČAR Viljem 
8. Slovenska ljudska stranka - SLS .. .TOPLAK Ludvik 
9. Liberalno demokratska stranka 

Slovenije - LDSS BAGARI Bojana 
10. Gibanje za občo demokracijo - GOD .DEDIČ Ibrahim 
11. Narodni demokrati in Slovenska 

gospodarska stranka RAMŠEK Anton 
12. Združenje iSvoboda, mir In ekoloiU 

razvoj" Slovenije - Združenje iSmer' 
Slovenije KUZMIČ Jožefa 

13. Stranka neodvisnih NOVAK Zvonko 
14. Združena lista: Delavska stranka, Demokratična stranka upokojencev, Socialdemokratska unija, SDP Slovenije ROGELJ Adolf (Adi) 
15. Usta Franc MAJCEN MAJCEN Franc 
16. ZdenI Slovenije ŠEGULA Danica 
17. DEMOS - Krambergerjeva združena lista 

- Domovinska narodna stranka - DONS, 
Republikanska stranka Slovenije -
RepSS, Stranka DEMOS - DEMOS . .KRIŽANIČ Sonja 

18. KričansU socialisti - DS Naprej, - ^ 
Svobodna stranka SERE Božidar 

19. LDS - Liberalno - Demokratska 
stranka VAUPOTIČ Bogomir 

20. Slovenska nacionalna stranka - SNS OCVIRK Mojca 
21. Socialdemokratska stranka Slovenije 

- SDSS ZVER MIlan 
22. SOPS - Slovenska obrtno podjetniika 

stranka - Stranka centra PRELOG Viktor 
23. Usta Anton BUTOLEN BUTOLEN Anton 
24. Socialistična stranka - SSS VELIKONJA Anton 
Številka: 008-2/92-1/EŠ-DZ-9 
Datum: 26/11-1992 
VOLILNA KOMISIJA 8. VOLILNE ENOTE 
SEDEŽ V PTUJU, MESTNI TRG 1 

P redsedn ica V K V E - § 
El izabeta S O Š T A R I C 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
Volilna komisija vohlne enote 8 
Na podlagi 2. odstavka 60. člena Zakona o volitvah v 
Državni zbor (Uradni list RS, številka 44/92) je Vo
lilna komisija 8. volilne enote s sedežem v Ptuju se
stavila naslednji 

SEZNAM 
kandidatov po volilnih okrajih za volitve poslancev 
za Državni zbor, ki bodo 6. decembra 1992 
Številka vohlne enote: 8, številka volilnega okraja: 10 
Sedež volilnega okraja: Ptuj 
Glasuje se za enega kandidata. 
Volitve bodo 6. decembra 1992. 
7, - im.ii,t. Priimek In ime 
Zap, štev. Ime liste Mndldata 
1. SlovensM krščanski demokrati - SKD JURKOVIČ Ivan 
2. Republikanska zveza Slovenije - RZS ŠABEDER Alej 
3. Demokrati - Demokratska stranka .. ČERČEK Silva 
4. Slovensko ekološko gibanje - SEG .. MIKLAVEC Jožef Tomaž 
5. Uberalna stranka - LS LAH Janez 
6. Štajerska demokratska krščanska 

stranka PLAJNŠEK MIlan 
7. Deželna stranka Slovenije DOVEČAR Viljem 
8. Slovenska ljudska stranka - SLS ... KAUČIČ Alojz 
9. Uberalno demokratska stranka 

Slovenije - LOSS POTOČNIK Janez 
10. Gibanje za občo demokracijo - GOD JAHIČ Avdo 
11. Narodni demokrati In Slovenska 

gospodarska stranka BESVIRJože 
12. Združenje iSvoboda, mir In ekološU 

razvoj" Slovenije - Zdniženje 
ISmer" KUZMIČ Jožefa 

13. Stranka neodvisnih MERNIK Bogomir 
14. Združena lista: Delavska stranka. 

Demokratična strznka upokojencev, 
Socialdemokratska unija, SDP 
Slovenije OSTRMANAna 

15. Usta Franc MAJCEN MAJCEN Franc 
16. Zelem Slovenije ŽUNEC Stanko 
17. DEMOS - Krambergerjeva združena lista 

- Domovinska narodna stranka - DONS, 
Republikanska stranka Slovenije -
RepSS, Stranka DEMOS-DEMOS .. .ŠPICAR Jožef 

18. Krščanski socialisti - DS Naprej -
Svobodna stranka RUNOVEC MarleU 

19. LDS - Liberalno - Demokratska 
stranka BERUČ Gabrijel 

20. Slovenska nacionalna stranka - SNS OCVIRK Mojca 
21. Socialdemokratska stranka 

Slovenije - SDSS LUCI Miroslav 
22. SOPS - Slovenska obrtno podjetniška 

stranka - Stranka centra MUZEK Franc 
23. Lista Anton BUTOLEN BUTOLEN Anton 
24. Socialistična stranka SiovenlJB - SSS ARKO Alojz 
Številka: 008-2/92-1/EŠ-DZ-lO 
Datum: 18/11-1992 
VOLILNA KOMISIJA 8.VOLILNE ENOTE 
SEDEŽ V PTUJU, MESTNI TRG 1 

Predsednica V K V E - § 
, F.IÍ7ahcta.áQÍS.TARK: 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
Volilna komisije volilne enote 8 
Na podlagi 2. odstavka 60. člena Zakona o volitvah v 
Državni zbor (Uradni hst RS, številka 44/92) je Vo-
hlna komisija 8. volilne enote s sedežem v Ptuju se
stavila naslednji 

SEZNAM 
kandidatov po volilnih okrajih za volitve poslancev 
za Državni zbor, ki bodo 6. decembra 1992 
Številka volilne enote: 8, številka vohlnega okraja: 11 
Sedež volilnega okraja: Ptuj 
Glasuje se za enega kandidata. 
Volitve bodo 6. decembra 1992. 

« im« Hrt. Priimek in ime Zap, št. Ime liste kandidata 
1 • Slovenski krščanski demokrati - SKD FUREK Marijan 
2. Republikanska zveza Slovenije- RZS ZEMUAK Stanko 
3. Demokrati - Demokratska stranka . .GOJKOVIČ Marjan 
4. Slovensko ekološko gibanje - SEG . .JEREB Pavel 
5. Liberalna stranka - LS LAH Janez 
6. Štajerska demokratska krščanska 

stranka URIH Miran 
7. Deželna stranka Slovenija DOVEČAR Viljem 
8. Slovenska ljudska stranka - SLS .. .VINDlS Janez 
9. Liberalno demokratska stranka 

Slovenije - LDSS POTOČNIK Janez 
10. Gibanje za občo demokracijo - GOD POTOČNIK Edvard 
11. Narodni demokrati in Slovenska 

gospodarska stranka FtAMŠEK Anton 
12. Združenje iSvoboda, mir In ekološki , 

razvoj" Slovenije - Združenje ISmer' 
Slovenije ." BALOS Viktorija 

13. Stranka neodvisnih KORENJAK Emil 
14. Združena lista: Delavska stranka. Demokratična stranka upokojencev, Socialdemokratska unija, SOP Slovenije MURKO Ciril 
15. Usta Franc MAJCEN MAJCEN Franc 
16. Zeleni Slovenije DRASKOVIC Alojz 
17. DEMOS - Krambergerjeva združena 

lista - Domovinska narodna stranka 
- DONS, Republikanska stranka 
Slovenije - RepSS, Stranka DEMOS -
DEMOS PLEČKOlvan 

18. Krščanski socialisti - DS Naprej - ^ 
Svobodna stranka SERE Božidar 

19. LDS - Uberalno - Decnokratska 
stranka JAGER MIlan 

20. Slovenska nacionalna stranka-SNS .ENGEL Matjaž 
21. Socialdemokratska stranka Slovenije 

- SDSS KRAJNIK Milan 
22. SOPS - Slovenska obrtno podjetniška 

stranka - Stranka centra MILOŠIČ Jože 
23. Usta Anton BUTOLEN BUTOLEN Anton 
24. Socialistična stranka Slovenija 

- SSS • • .......ARKOAlolz 
Številka: 008-2/92-1/EŠ-DZ-ll 
Datum: 18/11-1992 
VOLILNA KOMISIJA 8. VOLILNE ENOTE 
SEDEŽ V PTUJU, MESTNI TRG 1 

Predsednica V K V E - § 
El izabeta S O Š T A R I C 

REPUBLIKA SLOVENIJA 
Vohlna komisija volilne enote 8 
Na podlagi 2. odstavka 60. člena Zakona o volitvah v 
Državni zbor (Uradni hst RS, številka 44/92) je Vo
hlna komisija 8. volilne enote s sedežem v Ptuju se
stavila naslednji 

SEZNAM 
kandidatov po volilnih okrajih za volitve poslancev 
za Državni zbor, ki bodo 6. decembra 1992 
Številka vohlne enote: 8, številka volilnega okraja: 2 
Sedež volilnega okraja: Ormož. 
Glasuje se za enega kandidata. 
Volitve bodo 6. decembra 1992. 
7 , - M Im. M.«. Priimek In ime 
Zap, št ime liste fandidata 
1. Slovenski krščanski demokrati-SKD . OZMEC Jožef 
2. Republikanska zveza Slovenije-RZS PODHOSTNIK Robert 
3. Demokrati - Demokratska stranka .. SINKO Bojan 
4. Slovensko ekološko gibanje - SEG .. ZADRAVEC Jurica 
5. Uberalna stranka - LS SLAVIC Marko 
6. - -
7. Deželna stranka Slovenije DOVEČAR Vllleni 
8. Slovenska ljudska stranka - SLS ... KUMER Vekoslav 
9. Uberalno demokratska stranka 

Slovenije - LDSS MATKO Ciril 
10. Gibanje za občo demokracijo - GOD JAHIČ Avdo 
11. Narodni demokrati In Slovenska 

gospodarska stranka BEŠVIR Jože 
12. Zdniženje ISvoboda, mir In ekološki 

razvoj" Slovenije - Zdniženje ISmer" 
Slovenije BAL OŠ Viktorija 

13. Stranka neodvisnih SUNČIČ Franc 
14. Združena lista: Delavska stranka. Demokratična stranka upokojencev, Sodaldemokratska unija, SDP Slovenije HLEBEC Zdravko 
15. lista Franc MAJCEN MAJCEN Franc 
16. Zeleni SlovenilB KUKOVEC Ivan 
17. DEMOS - Krambergerjeva združena 

lista - Domovinska narodna stranka -
DONS, Republikanska stranka Síovenije -
RepSS, Stranka DEMOS - DEMOS • •. FiCKO Peter 

18. Krščanski socialisti - DS Naprej -
Svobodna stranka LEVAČIČ Vesna 

19. LDS - Liberalno • Demokratska 
stranka KUKEC Branko 

20. Slovenska nadonalna stranka-SNS . ŠVIKART Vlado 
21. Socialdemokratska stranka Slovenije 

- SDSS LUCI Miroslav 
22. SOPS - Slovenska obrtno podjetniška 

stranka - Stranka centra SEVER Štefan 
23. - -
24. Socialistična stranka Slovenije 

- SSS TRAMŠEK Miroslav 
Številka: 008-2/92-1/EŠ-DZ-2 
Datum: 18/11-1992 
VOLILNA KOMISIJA 8. VOLILNE ENOTE 
SEDEŽ V PTUJU, MESTNI TRG 1 

Predsedn ica V K V E - § 
El izabeta S O Š T A R I C 
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KANDIDATKA ZDRUŽENE LISTE ZA DRŽAVNI ZBOR 
ANKA DSTRMAN PRIPRAVILA POGOVOR O KULTURI 

Kultura daje več kot dobiva 
Petkov večer v ptujskem gledališču bi bil povsem običajen 

večer z gledališko predstavo in pogovorom o kulturi, če ga ne bi 
pripravila republiška ministrica za borce in vojne invalide ter 
kandidatka Združene liste za Državni zbor Anka Ostrman kot 
poskus izvedeti, кдј lahko naredi, če bo izvoljena. Ne glede na 
to da je bil to pravzaprav predvolilni shod, pa je bil večer ven
darle predvsem pogovor o kulturi in lojenih možnostih. V pogo
voru so sodelovali Branka Bezeljak Glazer, režiserka in organi
zatorica prireditev pri Zvezi kulturnih organizacij Ptuj, dr. 
Matjaž Kmecl, član republišikega predsedstva, akademski sli
kar Dušan Kirbiš, Ptujčan, ki živi v Ljubljani, in Boris 
Miočinovič, vršilec dolžnosti ravnatelja Pokrajinskega muzeja. 

Pogovor se je pričel s p red 
stavo Slawomirja Mrožka N a 
odpr t em morju v režiji Sama 
Strelca. Preds tava T e a t r a I I I 
je ko t nalašč za to predvol i lno 
vročico, saj tudi trije b r o d o 
lomci na s a m o t n e m otoku, ko 
j im po ide h rane , izvedejo de
mokrat ične volitve, koga iz
med sebe b o d o pojedli , da b o 
sta druga dva preživela. 

Predstava ni simbolizirala le 
časa p r e d volitvami, ki ga 
doživljamo prav zdaj, ampak 
na nek način tudi m e s t o kul tu
re v s lovenskem p r o s t o r a in*v 
mestu Ptuju. Ptuj j e ' b i l p r e d 
drugo svetovno vojno veliko 
boli živahno mes to ko t danes . 
Kako izkoristiti zgoščenost 
kul turne dediščine n a tako 
majhnem pros to ru , ki se n a m 
ponuja kot p r ednos t p r e d dru

gimi mest i v Evropi , p a j e 
vprašanje , ki bi si ga moral i 
zastaviti vsi v mestu, če 
hočemo , da bo Ptuj živel od 
ku l tu re . Muzejski projekt i 
(npr . Srečanje z Jut rovim) so 
s a m o iniciativa za vse dogajan
j a okrog njega, je poudar i l Bo
ris Miočinovič. G r e za gostin
ce, t rgovce, s tare obr t i ... O b 
t em p a j e t reba zagotoviti v 
ku l tu rn ih zavodih visoki p r o -
fesionalizem. 

Ljubiteljska ku l tu ra j e 
osrednj i nosilec ku l tu rne p o -

.. n u d b e .4. občini, j e povedala 
Branka Bezeljak Glazer. 
Kljub poli t ičnim in gospodar
skim s p r e m e m b a m j e Zveza 
ku l tu rn ih organizacij uspela 
ohrani t i svoj status, v 28 
društvih pa je tri četr t ine mla
dih do 26 let, kar j e porok, da 

kul turne ^dejavnosti ne bodo 
zamrle . Žal pa je na pr imer 
samo za gledališko dejavnost v 
Ptuju zagretih 70 mladih, pa 
ni ljudi, ki bi se z njimi ukvar
jali . Ptuj je za naslednjih ne
kaj let postal mesto festivala 
slovenskih mladih gledališč. 
Nekaj let j e bil mesto , v kate
rem so bili poletni gledališki 
seminarji s strokovnjaki iz tu
j ine, pa žal tudi za to dejav
nost ni več denarja. Poklicno 
^eda l i šče , ki ga je Ptuj nekdaj 
ze imel, p a je naloga, ki ji v 
tem t renutku še nismo kos. 

Dušan Kirbiš je poskušal 
najti odgovor na vprašanje, 
kaj kul tura j e , kaj služi krea
tivni misli in kaj ruši. P re 
pr ičan ie, da Ptuj sodi med ti
stih nekaj ¡atraktivnih" mest v 
svetu, kjer ljudje ostanejo, 
zgradijo civilizacijo in to je ti
s to, ka r velja izkoristiti. O 
centra l izmu pa meni , da je 
Ljubljano t reba prevpiti s ka
kovostnim delom. Njegova 
konkre tna ideja j e organizirat i 
v nekdanji grajski žitnici bie-
nalno ali t r ienalno razstavo 
sodobne slovenske umetnost i , 
razstavo, s ka te ro bo mogoče 
tudi v svet. Zanjo obstajajo v 
Ptuju realne možnost i . 

Dr. Matjaž Kmecl j e raz
mišljal o kul turi kot o vsem ti
s tem, kar člove^ zna ustvariti 
m imo na tu re . Če v Sloveniji 
danes režemo kulturi okrog 
pol ods to tka družbenega p ro 
izvoda (Unescov s tandard je 
1,5 ods to tka) , če v novi vladi 
naj ne bi bilo več ministra za 
kul turo , če smo uspeli ob
davčiti s 5-odstotnim promet 
nim davkom tudi kul turo , je 
to katastrofa za kul turo . In 
bolj ko p a d a s tandard v Slove
niji, bolj vpijemo, da moja 
kul tura na prost i trg. Ce 
hočemo v svet, je nujna na le
to ena nacionalna razstava po 
evropskih s tandardih , nekaj 
takega, ko t j e Srečanje z Ju
trovim, vendar to s tane. T o je 
tista promocija , ki daje rezul
ta te ; turist ična promocija je v 
primerjavi s tem zanemarljiva. 

N a V 

Boris Miočinovič, Anka Ostrman, Branka Bezeljak Glazer, \ 
Dušan Kirbiš in dr. Matjaž Kmecl (od leve proti desni) na pet-] 
kovi razpravi 
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Verjamem v ljudi, četudi 
sem Icdaj razočaran 

TEDNIK - Je to, da ste 
predsednik in hkrati predsed
niški kandidat, prednost ali ne? 

MILAN KLCAN: Res sem še 
predsednik predsedstva in hkra
ti kandidat, mi pa to prinaša več 
težav kot prednosti. Tudi zdaj 
pred volitvami moram, tako kot 
ves čas mandata, opravljati svo
je redno delo s polno odgovor
nostjo. Res so to na videz 
predvsem protokolarne stvari. 
Vendar ima na primer vsaka iz
java v pogovoru s tujimi držav
niki takšne ali drugačne posle
dice. Temeljito se zato za vsak 
pogovor in za vsako obveznost 
pripravljam. To navsezadnje 
zahteva tudi spoštovanje in od
govornost do tistih, ki jim je 
moj nastop namenjem. Tudi si
cer je moje delo — popolnoma 
upravičeno — ves čas in tudi se
daj pred volitvami izpostavljeno 
knličnmi očem javnosti. Kot ne
strankarski, neodvisni kandidat 
prav tako nimam na voljo nobe
ne strankarske organizacije, nji
hovih ljudi in sredstev. Pogum 
mi daje množična podpora 
državljanov, ki mi jo izkazujejo 
na veliko načinov in vsak dan. 
Moje nastopanje v teh dveh vlo
gah pa predvsem dela veliko 
težav urednikom javnih glasil. 

TEDNIK - Je politika sluz-
ba kot vsaka druga, je to način 
življenja? Kakšen je Milan 
Kučan kot politik? 

MILAN KUČAN: PoUtika se v 
moderni, demokratični družbi 
opravlja poklicno. Je poklicno po
dročje, kot so druga, le svoje po
sebnosti ima, svoja pravila, svoje
vrstne zahteve. Je obrt zase. Prav 
neupoštevanje tega in velika sa
movoljnost v pohtičnem delu, zla
sti prejšnjega obdobja, je, poleg 
drugega, povzročila veliko škode. 
O tem, kakšen sem kot politik, je 
merodajna le sodba drugih. Moje 
je, da k temu dodam to, da opra
vljam svoje delo vestno, čimoolj 
natančno, brez improvizacije in 
da si želim in se naslanjam na do
gnanja in predloge stroke, znano
sti ter mnenja sodelavcev pred 
sleherno razpravo in odločitvami. 

TEDNIK - Predvolilni čas je 
tudi čas, v katerem je idovolje-
no" tako rekoč vse, tudi napad 
na sokandidata, sokandidate. 
Kako sprejemate nizke udarce? 

MILAN KUČAN: Že na začet
ku, ko sem kandidiral, sem pove
dal, da bom govoril le o sebi, svo
jih vizijah in predlogih, pa tudi le 
o svojih vrednotenjih preteklosti, 
sedanjosti in prihodnosti. Bil sem 
in sem še vedno pripravljen na 
vsak pogovor, tudi polemičen, o 
stvareh, o izhodih iz naših težav, 
o vsem, kar tare naše ljudi in 
državo. Tuja pa so mi namigovan
ja, podtikanja ali govor o ljudeh, 
se posebej, kadar sogovorniki ne 
znajo ali nočejo govoriti o stvareh 
in praviloma takrat, ko ogovarja-
nih ljudi ni poleg. To so, kot pra
vite vi, nizki udarci. Tega ne 
počnem, ker to razkraja človeško 
dostojanstvo in tudi naše prihod
nje življenje. Morda se tisti, ki to 
počnejo, niti ne zavedajo, da to 
Dolj govori o njih kot pa o drugih. 
Zato me to, kadar je namenjeno 
meni, ne vznemirja. Prepričan 
sem, da kaže tudi v politiki dati 

Srednost etiki pred pragmatiko. 
ie sprejemam potemtakem na

čela, da v pohtiki cilj posvečuje 
sredstva. Tudi v predvolilnem 
času in tudi za ceno zmage. Sicer 
pa je zapisal že France Prešeren 
tudi tale verz: Podplat je koža čez 
in čez postala, ne stra.4i več ga 
tmjevka bodeča. 

TEDNIK - Je prisluškoval
na afera, predvolilni spopad ali 
državna zadeva v katero je vple

teno tudi predsedstvo, ki mu 
predsedujete? 

MILAN KUČAN: Žal so neka
tera odprta vprašanja v tej t.i. pri
sluškovalni aferi postala izrazito 
predmet predvolilnih spopadov, 
namesto da bi se mirno premislilo 
in odločilo o njih v okviru rednih 
institucij države in zato, da bi po
večali občutljivost naše družbe-za 
pravice in dostojanstvo človeka in 
za nevarnost samovoljnega pose
ganja v te mavice in v njihovo 
omejevanje. Že sedaj je jasno, da 
to slabo vpliva na ugled države v 
tuiini pa tudi na naše medsebojne 
odnose, na integriteto ljudi, zlasti 
politikov, ki so sicer nosili poseb
no breme v trenutkih zgodovin
skih odločitev in dejanj slovenske
ga naroda in vseh državljanov 
Slovenije. Predsedstvo je večkrat 
obravnavalo to temo in poskušalo 
razjasnjevanja opraviti po rednih 
institucionalnih poteh, ne na 
način javnega škandala. Žal tega 
nekateri drugi niso hoteli ah zmo
gli razumeti. Zdaj smo, kjer smo. 
Zavzel se bom z vsem, kar zmo
rem in znam, da bo, ne glede na 
mojo izvolitev ali neizvolitev, v 
povohlnem času o celi zadevi v in
teresu prihodnosti, dostojanstva 
ljudi in pravne države steklo 
razčiščevanje, tako kot se to spo
dobi urejeni, pravni državi, ki da 
nekaj tudi na svoj ugled in na do
stojanstvo ljudi. Is&eno obžalu
jem, da grenkobe v srcih in braz
gotin v duši posameznikov, ki so 
jih v ¡afero" vpletU, ne bo mogoče 
tako lahko odpraviti. Bivši sode
lavci so zdaj postali nasprotniki. 

TEDNIK - Kako vidite svoje 
delo kot predsed
nik države, če bo
ste izvoljeni? 

MILAN KU
ČAN: Kako ga vi
dim? O tem bom 
temeljito premiš
ljal po volitvah. 
Marsikaj, kar se 
je dogajalo zad
nja dva meseca, je 
namreč vredno 
tehtnega premis
leka. Nič, prav ni
česar pa ne bom 
storil brez upo
števanja novoiz
voljenega par
lamenta in vlade, 

Ea tudi volilcev, 
i so prav v te vo

litve vložili toliko 
upanj in pričako
vanj. In seveda 
tudi ničesar mimo 
ustavnega okvira 
in svoje vesti. 

TEDNIK 
Kakšen je Milan 
Kučan v zaseb
nem življenju? 

MILAN KU
ČAN: Nekako tak 

kot vsak drug mož in oče, z vsemi 
veselji, pa tudi žalostjo, skrbmi in 
težavami vseh vrst, ki jih sloven
ski družini prinaša naš čas. Morda 
imam manj materialnih skrbi kot 
mnogi drugi, a vendar tudi manj 
časa za uresničevanje čisto oseb
nih, skritih želja in hrepenenj. 
Sem pač človek kot drugi, z neko-
Ико več hudomušnosti, kar mi 
ispere" marsikatero grenkobo. In 
v ljudi verjamem, tudi če sem kdaj 
razočaran. 

TEDNIK - Za konec - malo 
za šalo, malo zares: je bilo foto
grafiranje za plakate za predvo
lilno kampanjo naporno, Цје ste 
jih posneli in kdo vas je foto
grafiral? 

MILAN KUČAN: Če bi bilo po 
moje, ne bi bilo ne fotografiranja, 
ne plakatov, ne televizijskih in ra
dijskih .spotov. Sodelovanje pri 
tem mi je bilo najbolj mučno od 
vsega. Toda agencija Studio Mar
keting, ki je prevzela strokovno 
izvedbo predvolilnih aktivnosti, je 
to od mene želela in vztrajala pri 
tem. Rekli so, da moramo biti na 
skromen način tudi mi — to je vo
lilni odbor — prisotni v tej propa
gandni aktivnosti, ker bi sicer lah
ko kdo razumel, da volitve pod
cenjujemo. Najbrž je na tem 
mnenju kaj resnice, a vseeno 
upam, da je to še v mejah dobrega 
okusa. To pa sem vseeno postavil 
kot mejo, preko katere se ne sme! 
Sicer pa so me fotografirali prija
telji ob veliko smeha in skupne 
zabave. Nataša Vodušek 

Milan Kučan v studiu Radia Ptuj 
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Jutri l(aravana Združene liste 
v ponedeljek je bila v Domu Franca Krambergerja še zadnja pred

stavitev kandidatov Združene liste (Delavska stranka, Demokratska 
stranka upokojencev, Socialdemokratska unga , SDP Slovenge) za 
Državni zbor in Državni svet. Za Državni zbor v 9. volilnem okraju 
(Slovenske gorice) kandidira Adi Roglej, v i l . volilnem okraju (Halo
ze, Dravsko polje) Ciril Murko in v 10. volilnem okraju (mestne kra
jevne skupnosti, Hajdina) Anka Ostrman. Na volilnem lističu so pod 
številko 14. Kandidat Združene liste za državni zbor 7. volilne enote je 
Jože Petrovič, na volilnem lističu pod številko 2. 

Srečanje je pozdravil predsed
nik SDP Slovenije dr. Ciril Ri
bičič. Opozoril je, da se v tem 
predvolilnem času pojavljajo so
vražnosti do Združene hste, kot 
je mlada iniciativa Združene hste, 
ki nima nobene zveze z Združeno 
listo, v Ljubljani so se pojavih le
taki zoper predsedniškega kandi

data Milana Kučana. Skrajnost pa 
je Jehnčičeva stranka, ki se zavze
ma za etnično čiščenje Slovenije, 
kar je povsem nesprejemljivo in 
ne sodi v parlamentarno demo
kracijo. 

Zxiruzena hsta ima 88 kandida
tov, ki jih je izbrala med 600 evi
dentiranimi. Izdala je zbornik So

cialna država, v katerem poja
snjuje svoje poglede na socialno 
državo. Najpomembnejša naloga 
pa je gotovo nova delovna me
sta, enakomeren regionalni raz
voj na sodobnih načelih lokalne 
samouprave. 

Srečanje sta s pesmijo pope
strila Ptujski nonet Obrtne zbor
nice Ptuj in Jani Kovačič. 

Jutri bo od zahoda proti vzho
du — od Kopra proti Murski So
boti — krenila na pot karavana 
Združene hste. V Ptuju se bo 
ustavila okrog 17. ure pred Bla
govnico. Predstavili se bodo 
strankarski prvaki vseh strank 
Združene liste. N a V 

Socialdemokratske stranke Slovenije 
Z otroškim živžavom, ki so ga nadaljevali s pogovorom stran

karskih prvakov ter sklenili s satiričnim programom Radia 
Ga-Ga, so minulo soboto socialdemokrati v Slovenski Bistrici 
opravili glavno predvolilno prireditev. Pogovora so se poleg 
obeh podpredsednikov SDSS Janeza Janše in Vitodraga Pukla 
udeležili še minister za promet in zveze Republike Slovenije 
Marjan Kranjc, kandidati stranke za Državni zbor iz sosednjih 
občin ter dr. Jože Pučnik, slovenjebistriški kandidat za Držav
ni zbor, in Danilo Utenkar, neodvisni kandidat za državni svet, 
ki ga podpira tudi Socialdemokratska stranka. Prireditev je 
povezovala Miša Molk. 

¡Ne prehi tevajmo pr i rušen
ju komuna lnega s is tema," je 
uvodoma poveda l dr. Pučnik, 
k i j e ob tej p ruožno t i govoril o 
svojem programu, i Socialde
mokrat i ne obljubljamo veli
ko. Će se spomni te , sem tudi 
pred preišnjirai volitvami v 
bližnji dvorani govoril o 
zmanjšanju plač, o večjem šte
vilu nezaposlenih in seveda 
tudi o tem, da se b o m o osa
mosvojili in dobili svojo 
državo, ki bo pr iznana od vse
ga sveta. Socia ldemokra t i ne 
obljubljamo tega, za kar ne vi
dimo konkre tn ih možnost i , da 
se bo uresničilo. T o je tudi 
specifična lastnost naše s tran
ke. Kot veste, je bilo v minul ih 
dveh in pol let ih marsikaj od 
tistega, kar smo obljubljali, tu
di nare jenega. V e n d a r je to 
samo eden izmed prvih kora
kov pri osamosvajanju, tudi 
ekonomskem in socialnem ter 
emancipiranju naše mlade slo
venske države." 

Janez Janša je pr isotnim 
predstavil p rogram, ki ima 
moto Skupaj bomo zmogli. Mi
nister za ceste Marjan Кгацјс 
pa je govoril o bistriških ce

s tah ter pri t em omenil celo 
neka te re , ki so ostale na dolgu 
še iz časov samoupravne inte
resne skupnost i . Največ pa je 
govoril železniškem in cestnem 
križišču na Pragerskem ter o 
rešitvi te p rometne zagate. 

Vprašanj je bilo bolj malo . 
Tako so den imo dr. Pučnika 
vprašali , kaj namerava , če bo 

izvoljen, v državni svet naredi
ti na področju tur izma v bi
striški občini. Z a m a n bi bilo 
pričakovati , je omeni l , da bi 
se ta gospodarska panoga, ki 
ima glede na naravne danost i 
velike možnost i razvoja, takoj 
po volitvah podvojila, ker so 
po t r ebna velika vlaganja, 
mnogokje pa bo po t r ebno tudi 
spremeni t i miselnost. O b tem 
je povedal p r imer Treh kral
jev na Pohorju, ki imajo od
lično lego, vendar je okoli pla
ninskega doma in cerkve vse 
polno plastike in papirja, kar 
kazi zunanjost tega špor tno-
rekreacijskega centra . 

Z a k o n e c j e nas top i l Sašo 
H r i b a r in njegov R a d i a G a 
G a . Vida Topolovec 

S predstavitve socialdemokratov v Bistrici 
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Za svobodo posameznika, demoicracijo 
in učinl(ovito gospodarstvo 

Na ptujski t ržnici j e bilo v soboto živahneje kot ponavadi tu
di po zaslugi Demokra t ske s t r a n k e Ptuj in a n s a m b l a P tu j sk ih , 
pet. S t r anka j e o rgan iz i ra la predvol i lni shod, na ka te rem j e . 
predstavi la kand ida t e za državni zbor in državni svet: Ivana 
Lovrenčiča, Marjana Gojkoviča, Silvo Čerček in Braniča Tonejca.\ 
Napovedanih republ i šk ih gostov mag i s t r a Igorja Omerze in d r . | 
Dimitr i ja Rupla ni bilo za rad i nu jn ih opravi l v pres to ln ic i . 
Predvoli lno vzdušje so Demokra t i popes t r i l i s predvodi ln im go
lažem in dobro kaplj ico. 

Ivan Lx)vrenčič je povedal, da 
ničesar ne obljubljajo, oni bodo 
pač naredili. Programi strank so 
si zelo podobni, ne potrebujemo 
Einsteina, potrebno 00 le delati. 
»Ne dovolimo, da bi bih naši kraji 
šteti za nerazavito območje. Po
deželje se ne sme še naprej praz
niti, mladi naj ostanejo doma. 
Najboljše ljudi in njihovo znanje 
moramo uporabiti doma. Naj 
naše vasi postanejo spet bogate in 
srečne." 

Silva Čerček zaupa v sposob
nost in ustvarjalnost vsakega po
sameznega Ptujčana. Posebej si 
bo prizadevala za zaposlovanje na 
osnovi davčnih spodbud, razvoj 
zelo kakovostnega turizma, kako
vostno šolstvo, zdravstvo in storit
vene dejavnosti. Prepričana je, da 
je sreča na strani odločnih, pošte
nih in neobremenjenih ljudi. 

Marjan Gojkovič je za čiste in 
ureiene Haloze, za vodovod v vsa
ki niši, s šolami, ki bodo mlade 
zadržale v domačem kraju. Drav
sko polje je potrebno očistiti vseh 
gramoznic ter zagotoviti zdravo 
pitno vodo. 

Branko Tonejc je kandidat De
mokratov za državni zbor. Ptuj-
čanom je povedal, da si bo stran
ka prizadevala, da bi skušali zago

toviti vsem občanom primerno in 
dovolj dobro življenje. Demokrati 
so pripravljeni na dialog, želijo 
prisluhniti vsem ter pomagati pri 
razreševanju težav. Ptuj naj po
stane mesto turizma, kulture in 
razvoja. Glede gospodarstva paje 
osnovna naloga, da se recesija 
ustavi. 

Demokrati hočejo državo, ki 
nai služi razvoju posameznika in 
celotnega naroda. Zavzemajo se 
za gradnjo cestnega križa, ki bo 
združeval čimvečje število sloven
skih krajev. »Slovenija ne sme po
stati zgoli prehodna država, tem
več učinkovito povezana gospo
darska, kulturna in turistična de
žela, priključena na mednarodno 
cestno, železniško in telekomuni
kacijsko omrežje. Slovenci bomo 
lahko enakopravno živeh in pre
živeli med velikimi narodi samo, 
če bomo s svojo državo znali rav
nati kot dobri gospodarji. Samo
stojna Slovenija ni, ne more in ne 
sme biti poligon medstrankarskih 
razprtij, ki porablja in razmetava 
družbeno bogastvo. Naša dejanja 
v preteklosti nas zavezujejo, da 
odločilno prispevamo k izgradnji 
učinkovite, mednarodno ugledne 
in gospodarsko uspešne države." 

M G Demokrati so se predstavili ria ptujski tržnici. Foto: OM 
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Kdo bo popravil krivice Slovencem? 
Slovenska nac iona lna s t r a n k a j e v soboto v volilnih okraj ih 

sedme in osme volilne eno te p reds tav i la svoje k a n d i d a t e za 
državni zbor. V koloni avtomobilov so obiskali volilce v 
občinah M a r i b o r — Pesnica , L e n a r t , Gorn ja Radgona , M u r s k a 
Sobota, Lendava, L ju tomer , O r m o ž in P t u j . 

V P tu ju so se zb ra l i o b p o l 
deve t ih . P r o g r a m s t r a n k e s ta 
p reds t av i l a M a j o J o ž e M a r -
kelj iz Radovl j i ce in M o j c a 
Ocvirk, ki k a n d i d i r a z a 
državni z b o r v P tu ju . R u d i 
Les jak iz Sobe t incev , ki kan 
d id i ra v s edmi vol i lni e n o t i v 
M a r i b o r u , je o b te j p r i l o ž n o 
sti p o v e d a l , da v svojem p r o 
g r a m u p o u d a r j a na jp re j s lo
vens tvo , z a t e m u r e d i t e p r av 
n e d ržave , šele n a t o p a vse 
d r u g o . 

NACIONALNOST JE 
TREBA OBČUTITI S 
SRCEM 

Jože Markel j j e v Ptuju p o 
vedal : Vol i lno načelo SNS se 
j e , se in se bo vedno glasilo: 
Za dobrobit slovenskega naro
da. Ljudje so utrujeni od dol
ge pot i iz pre teklos t i in ne
p lodnih sprehodov po sedan
jost i , za to se b o d o lažje 
odločal i za SNS, ki ni obre
menjena z b la tom boljševizma 
in komunizma , ki je imel 

načelo, da je ena in ena lahko 
tudi pet , če t ako odloči Zveza 
komunistov. 

Direktor j i podjeti j , ki ust
varjajo le tno p o nekaj milijo
nov mark izgube, jezdijo na 
s lemenih as t ronomskih plač. 
Razn i jugoslovanski umetniki 
z vsemi sdami poskušajo pri t i 
v slovensko ku l tu rno es t rado , 
saj j e zanje, navajene s lakodo-
kusja Y U , sedaj pri nas Meka . 
Slovenski otroci p a se po trije 
učijo iz ene knjige, ker nimajo 
denarja za tri. Kmalu j ih bo 
pisalo pe t v en zvezek z enim 
peresom brez držala. Z a t o je 
p rogram Slovenske nacional
ne Stanke jasen in rojen za 
vsakdanjega človeka. Zavze
ma se za popolno samostojno 
in neodvisno, ekonomsko 

močno te r ku l turno razvito 
državo, v kater i bosta vladala 
polna zaposlenost in socialna 
varnost . Pr idobi tev slovenske
ga državljanstva m o r a biti 
težka in častna; nacionalnost 
j e t reba občutit i s srcem, ne 
zgolj izražati z jezikom." 

Mojca Ocvirk se bo zavze
mala, da ne b o m o v deželi na 
sončni s t rani Alp nikoli več 
dopustili r azmaha balkanskih 
manir , za evropsko poli t iko do 
beguncev, za razveljavitev ge-
nocidnega in s ramotnega za
kona o državljanstvu ob dej
stvu, da le-tega ni dobilo 12 ti
soč Slovencev, za hi tro in pra
vično lastninsko p reobrazbo 
in za obsodbo projugosiovan-
skega lobija v slovenski politi
ki, ki nam preprečuje , da bi v 

resnici zapustil i Balkan. Priza
devala si bo tudi za p repoved 
prodaje slovenske zemlje in 
nepremičn in Nes lovencem ter 
za socialno zaščito v prvi vrsti 

Slovencev, šele na to drugih. 
Kandida t i Slovenske nacional
ne s t ranke bodo popravil i kri
vice Slovencem. M G 

V koloni avtomobilov so kandidati Slovenske nacionalne 
stranke pozdravili svoje volilce v volilnih okrajih sedme in 
osme enote. Foto: OM 

PREJELI S M O ... 

Strniške žrtve in 
predvolilni boj 

v predvolilnem boju store 
stranke marsikaj, samo da bi 
obrnile pozornost nase in si pri
dobile vohlce. Včasih to presega 
meje dobrega okusa, toda to, kar 
si je privoščila v nedeljo, 29. no
vembra, ena večjih slovenskih 
strank v okviru predvolilnega boja 
v Kidričevem, presega vse meje. 

Menim na odkritje spomenika 
žrtvam fašističnega nasilja med 
vojno in komunističnega terorja 
takoj po vojni v taborišču v 
Strmšču. Prav je, da se je nekdo 
spomnil trpečih žrtev vojne iz Slo
venije, Hrvaške, Madžarske, Pol
jske, Italije, Nemčije in od dru
god, ki so tu izgubile življenje in 
za pohvaliti ie, da so jim postavih 
lep spomenik. Če se nikdo drug ni 
tega spomnil, ni nič narobe, če se 

je tega domislila ena od strank, 
vendar ne v takšnih okoliščinah, 
kot so bile od odkritju. 

Odkritje spomenika strniškim 
žrtvam je namreč izzvenelo kot 
predvolilni zbor, saj je bdo tempi
rano na višek predvolilnega boja, 
teden dni pred volitvami (zakaj 
ne pred dvema mesecema ali te
den dni po volitvah?). Na odkritju 
(zboruìì je bil slavnostni govornik 
poslanski kandidat te stranke za 
ptujsko občino. Torej pravi pred
volilni zbor, dobro preračunan na 
volilni učinek prek pietete do 
mrtvih, med prisotnimi in v 
širšem okolju. Toda mrtvi bi se 
obrnili v grobovih, če bi vedeli, za 
kakšne cilje so nekateri izkoristili 
njihovo trpljenje.^ 

Dr . Adolf Žižek, dipl. inž. 

PORRAVEK 
Pn krajšanju in prepisu besedila na strani 22 (Volitve '92) v prejšnji številki 
Tednika nam jo je krepko ponagajal tiskarski škrat in tako spremenil smisel 
besedila. Pri kandidatu A D O L F U R O G L J U se četrti odstavek pravilno glasi: 
Za kvaliteto življenja gre, ne za tistega za nazaj, temveč za tistega, kije pred 
nami in našimi otroci. 
Zadnji stavek pa se pravilno glasi: Ne verjemimo pravljicam o samodep 
uspešnosti novega kapitalizma! 

P i t i O S T A V I J A M O P R I D S i D N l i K i O A KANDIDATA D i M O K i t A f S I C i S f t l U M K i 

Jelko Kacin - človek, ki hoče, zna in zmore 
Predstavi t i J e lka Kac ina , k a n d i d a t a Demokra tov za predsed

nika republ ike in človeka, ki j e Slovencem dobro znan predv
sem od časov l anske vojne, ni l ahka na loga . Sploh pa — kje 
začeti . Verjetno t a m , od koder se ga najbolje spomin jamo. To 
pa so številne nov inarske konference v Cankar jevem domu, ki 
j i h j e t ako suvereno vodil in so bis tveno pr ipomogle k in t e rna 
cionalizaciji agresi je jugovojske na Slovenijo. Domačo in tujo 
j avnos t j e seznanjal z dogodki n a bojiščih in poli t ičnih pr izo
r iščih, k a r j e v veliki mer i p r ipomoglo k oblikovanju pozit ivne
ga javnega mnenja o novi državi . 

Slovenska javnost ga je prvič 
spoznala v času zalivske vojne, ko 
je kot priznan strokovnjak za le
talstvo televizijskim gledalcem 
jojasnjeval potek vojne v tem de-
u sveta. 

Pred tednom dni je praznoval 
sedemintrideseti rojstni dan. V 

tem predvolilnem vrvežu, ko mo
ra dnevno »prevaliti' precejšnje 
kilometre poti, za družinska praz
novanja ni časa. Družina mu je 
voščila za praznik dan pred roj
stnim dnevom. Na svojih popoto
vanjih pa je v minulih dnen razre-
zal pet ali šest zelenih pikapolo

nic v obliki torte, 
ki so mu jih pripra-
vih po različnih 
krajih člani Demo
kratske stranke. Z 
družino bo prazno
val, tako je zatrje
val, ko bo volilni 
vrvež mimo. 

Rojen je v Celju 
— na Štajerskem, 
ker je pač porod
nišnica tam, rad 
hudomušno prista
vi, drugače pa je 
prvi dve leti svoje
ga življenja živel v 
Rogaški Slatini. 
Ker je oče Goren
jec, se je družina 
selila na Goren
jsko, kjer živi že 35 
let. Pri tem še do
da, da sta prvi dve 
leti življenja pač 
takšni, da si človek 
ne ohrani kaj dosti 
za kasnejša leta, 
zato se Jelko Kacin 
počuti Gorenjca. 

Zadnji dve in pol 
leti, odkar je v vla

di, so vse njegove funkcije vezane 
na potovanje po terenu. Tako je 
skoraj vsak teden v Mariboru ali 
Celju, tako da le na na Štajer
skem vsaj toliko kot doma v Spod
nji Besnici pri Kranju, kamor ho
di v glavnem spat. 

»Ko sem se odločil, da kandi
diram za predsednika države, 
sem se neko noč, ko sem raz
mišljal o tem, kam bi peljal pro
tokolarne goste, znašel v nudi 
zagati. Sem zase sem se odločil, 
če bom izvoljen za predsednika, 
da je potrebno goste iz tujine 
popeljati po celi Sloveniji, v vsa-
co slovensko pokrajino. Vsaka 
slovenska pokrajina, vsak slo
venski kraj ima namreč dovolj 
možnosti, da pripravi vse tisto, 
kar je potrebno, da se vplivni 
državniki, kulturni delavci in 
drugi ugledni ljudje pri nas 
počutijo več kot odlično ter ta
ko postanejo najbolj učinkoviti 
in navdušeni zagovorniki in pro-
motorji naše države. Navdušena 
kronana glava, ki govori o Slo
veniji, je bistveno več vredna 
kot velike naložbe v prospekte, 
oglase in podobne reči. Tujci 
morajo hvaliti Slovenijo in jo 
promovirati v tujini in tukaj je 
velika odgovornost predsednika 
države, da k temu prispeva or
ganizacijsko in vsebinsko." 

Jelko Kacin se sedaj poteguje 
za funkcijo, kjer je še kako po
membna kultura dialoga, pro
mocija države in ki zahteva pro
tokol, predvsem pa veliko topli
ne. Seveda vse to zmore. Žna 
komunicirati s tujo in domačo 
avnostjo, nabral si je bogate iz-
cušnje iz časov najhujših preiz
kušenj za našo državo. Iz časov, 
ko se z nami ni hotel skoraj 
nihče pogovarjati. Takrat je vse 
tisto, kar je počel kot minister 
za informiranje, opravljal v inte

resu velike večine Slovenk in 
Slovencev. Težko bi našh koga, 
ki bi lahko trdil, da je v tistih 
časih Jelko Kacin deloval ali go
voril v interesu ene stranke ali 
poudarjal zasluge katerekoli 
stranke. »Vse, kar smo tedaj 
počeh skupaj, je bilo v interesu 
vseh državljank in državljanov 
Slovenije in prepričan sem, da 
lahko na tak način opravljam 
svojo predsedniško funkcijo tu
di danes v miru, ko je Slovenija 
samostojna, mednarodno priz
nana in ko se mnogi hočejo in 
želijo pogovarjati z njo," pove
zuje predsedniški kandidat tiste 
čase s sedanjimi. 

Vohlni vrvež se bhža vrelišču, 
razplet bo znan v prihodnjih 
dneh. Jelko Kacin meni, da se 
mu v tej dirki njegovi državljani 
že močno smilijo, ker je ponud
ba na tem področju tolikšna, da 
je že neproduktivna. Toliko 
strank, kot se trenutno pri nas 
drenja po medijih, ne najdeš 
nikjer drugje. 

Po volitvah bo po vsej verjet
nosti pohtičnih strank manj, ra-
zhke med njimi bodo očitne in 
ljudje se bodo lažje odločali. 
Nekatere preprosto ne bodo 
preživele, druge se bodo zdru
ževale, p a razdruževale in ob 
tem se bo spreminjal naš poh-
tični prostor. Vendar gre sedaj 
za ljudi, ki bodo znali videti na
prej, meni gospod Kacin in do
daja, da so to člani njihove 
stranke že znah in zmogli in se
daj ponujajo še svoje kandidate. 

»Tisto, na kar sem posebej 
jonosen, je, da je med njimi ve-
iko šolanih ljudi, da so to ljud

je, ki so pripravljeni zapustiti 
svoje sedanje poklice, da bi v in
teresu države in naše prihodno
sti izkoristih mandat, ki se nam 

zdaj ponuja. Smo tudi stranka, 
ki ima v svojih vrstah največ 
žensk. Pa ne zato, da bi se z nji
mi hvalili, ampak imamo žen
ske, ki so kos tem nalogam in 
lahko ter zmorejo svoje funkcije 
uspešno opravljajo tudi v pohti-
ki. Naša stranka ponuja 88 kan
didatov za državni zbor, 11 kan
didatov za državni svet in 1 kan
didata za predsednika države, 
skupaj 100 mož in žena. To je 
vsekakor številka, ki da misliti. 
S ponosom povem, da se jaz 
svoje stranke nikakor ne sramu
jem. Tudi če bom predsednik 
države, dom ostal Demokrat , z 
malo in veliko začetnico. Ce 
bom izvoljen, potem bom izvol
jen po volji večine državljank in 
državljanov Slovenije in tako se 
bom tudi ravnal. Okvir pri tej 
funkciji mi dajeta parlament in 
ustava in tukaj se ni potrebno ba
ti, da bil slabši predsednik, ker 
me varuje zelena pikapolonica, 
kot če bi se je odrekel, ker zago
tovo prinaša srečo pa ne samo 
meni, temveč tudi državi, ki bi 
únela takega predsednika." 

Volilcem ponuja svoje dosedan
je izpričane sposobnosti in voljo, 
da se lahko maksimalno potru-
di.Kot predsedniški kandidat ne 

more in ne sme ničesar obljublja
ti, lahko pa samo zatrjuje, da je to 
funkcijo sposoben in voljan ko
rektno opraviti, na volilkah in vo-
lilcih pa je, da se odločijo, ali so 
prepričani v te njegove zmožnosti 
in mu pri tem zaupajo. 

»Veliko je mož in žena v Slove
niji, ki bi bili sposobni opravljati 
tp funkcijo in ne samo en človek. 
Žehm, da bi bil predsednik čim 
bolj normalen človek, tudi mož in 
oče, skratka povprečen Slovenec, 
ki pa ima seveda nadpovprečno 
zahtevno fukcijo kot svoje delov
no mesto," še pove Jelko Kacin. 

Zadnja dva meseca, odkar po
tuje naokoli kot eden izmed 
osmih predsedniških kandidatov, 
ima bolj malo časa za svojo 
družino, predvsem pa za svoja si
nova, 13-letnega Roka in 9-letne-
ga Anžeta ter njihove skupne ho
bije, ki so mogoče za povprečnega 
Slovenca nekoliko nenavadni. 
Skupaj se namreč navdušujejo 
nad letenjem, potapljanjem, ribo
lovom v tekočin vodah in muhar-
jenjem. Za to bo čas po volitvah, 
zatrjuje predsedniški kandidat De
mokratske stranke, ki ima v svojem 
volilnem programu med drugim 
zapisano, da mora resna stranka 
imeti za resno funkcijo resnega 
kandidata. Zato ta izzviv tudi spre
jemajo. Vida Topolovec 

Na volilnem shodu v Ormožu. Foto: VT 

Predsedniški kandidat Jelko Kacin 
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Sedaj postaja vse jasno! 
Liberalna stranka pa vam 

predstavlja svoja kandidata 
za državni zbor, ki bosta za
stopala vaša stališča in dose-

fala njihovo realizacijo, saj 
ot podjetnika zmagujeta z 

argumenti in trdim delom. 
Kandidat za državni 

zbor v 9. volilnem okraju 

Darko Vidovič, dipl. inž., 
rojen 30. julija 1955 na 
Ptuju. Je poročen, ima dve 
hčerki. Po delu v razvoju 
Iskre Delte se je zaposlil v 
vzdrževanju TGA m poz
neje postal direktor novou
stanovljenega inkubator-
skega podjetja ALIN, d. o. 
o. Je zavzet in progresiven 
državljan. 

Kandidat za državni 
zbor v 10. in 11. volilnem 
okraju 

Janez Lah, dipl. inž., ro
jen 28. novembra 1951 na 
Ptuju, kjer tudi dela; je po
ročen, ima tri sinove. Je 
podjetnik ter direktor pod
jetja, ki izvaja intelektual
ne storitve. Bil je prvi 

predsednik ptujskega izvrš
nega sveta po novih volit
vah. Zaradi spletk levega 
bloka, ki v onemogočanju 
drugače mislečih in delav
nih ne pozna meja, ter ne
resničnih novinarskih kle
vet je odstopil. 

LIBERALNA STRANKA 
je v volilnem boju zaradi 
ljudi, ki mislijo kot stran
ka. Stranka se v STRA
TEŠKIH točkah razlikuje 
od drugih in optimiatično 
zre v PRIHODNOST. Ob
ljublja realno in mogoče. 
Gospoda sta človeka, ki 
poznata našo in vašo situa
cijo, zato vesta: 

* da bo država delovala 
PRAVNO in USPEŠNO 
šele, ko bo sprejeta zako
nodaja, ustrezna tej deželi 
in v njej živečim ljudem, in 
ko bo znala sprejeto zako
nodajo SPOŠTLJIVO IN 
POŠTENO javno IZVAJA
TI IN NADZOROVATI; 

* da je potrebno ustvari
ti POLITIČNI TRG, kjer 
bo potekal spoštljiv boj za 

pravice posameznika, za 
dobre in nesovražne ter 
POŠTENE medsebojne 
ODNOSE, kjer bo obsoje
no slabo in nagrajeno do
bro; 

* da je UTVARA čakati na 
pomoč drugih in tretjih, ker je 
zmaga samo v nas samih; 

* da je SLOVENSKO 
GOSPODARSTVO, SOCI
ALNO REVŠČINO IN NA
DALJNJE SLABŠANJE 
RAZMER mogoče rešiti le 
z DOMAČIM znanjem, 
osebnim pristopom in za
gnanostjo, ki mora spraviti 
v POGON nakopičen KA
PITAL v nepremičninah, 
premičninah in želji po 
boljšem življenju. Zato naš 
človek potrebuje občutek 
državotvornosti, ki pa ga 
bo dobil, ko bo lahko zau
pal DRŽAVI in bo deležen 
zaupanja. 

* To vesta, kot veste tu
di vi, saj so nas desetletne 
izkušnje in opazovanje 
sprenevedanja, obljub, va
ranja in manipuliranja pri
peljale do tega, da smo 
SPREGLEDALI. 

TOREJ Z NAMI IN Z 
NJIMA ZA VSE NAS! 

TAKO SMO VAM PRED
STAVILI N A Š A PRED-
ÍSTAVNIKA IN VAM PO
VEDALI, KAKO IN KAJ 
MISLIMO, saj je pri nas 
prej važno, KAJ kdo pove, 
kakor KDO kaj pove! 

Spoštovani volilci 8. 
folilne enote - voiiinitvl 
okrajev 2, 9,10 in 11 

Smo združeni stranki SGS — 
razlaščenci in stranka Pirnatovih 
demokratov, ki ju zastopata stran
kina poslanca za Državni zbor g. 
dr. Jože Bešvir, zaposlen pri vete
rinarskem zavodu v Ptuju in pred
sednik občine Ormož, stanujoč v 
Ormožu, zelo zaslužen pri svojem 
delu na obeh področjih dela, in g. 
Anton Ramšek, upokojeni knjigo
vodja ekonomske komercialne 
stroke iz Ptuja, Kraigherjeve 28. 

Volilcem predstavljava pro
gram: PAZITE NA VOLIT
VAH, da boste volili kand ida ta 
pod zaporedno številko 16 v 
navedenih volilnih okrajih. 

Poslanec Narodnih demokra
tov drJože Bešvir 

DENACIONALIZACIJA JE 
OGROŽENA. Vse bol; se širi 
zmotno prepričanje, da je sprejeti 
zakon o denacionalizaciji porok 
za dosledno vračanje odvzetega 
premoženja. To ni res! Nasprotni
ki denacionalizacije pripravljajo 
svoj udar. Ne gre za odpravo za
kona, temveč za njegove spre
membe, ki bi prizadele vse. Te
meljni scenarij je prepričevanje in 
preprečevanje vračanja v naravi! 
Začelo bi se naj s cerkvenimi goz
dovi, z narodmmi parki in rezer
vati, sledih bodo lokali, ki jih 
uporabljajo socialistična podjetja, 
na vrsto bi prišla zemlja agrokom-
binatov in zadrug. Od tu tudi ni 
daleč do obvezne prodaje stano
vanj stanovalcem. 

Ob tem bi denacionalizacija v 
načelu obstala. Kot dosežek vla
de, ki nam s človekovimi pravica
mi odpira pot v EVROPO! Ostale 
bi obveznice slovenskega odškod
ninskega sklada, za katerega ne 
jamči nihče. 

Te načrte lahko preprečimo le 
na volitvah tako, da se volitev 
udeležite polnoštevilno in da iz-
vohte tašen državni zbor, ki se bo 
uprl dvoličnosti in pohlepu po tu
jem premoženju. Stranke sedanje 
vlade že govorijo o spremembah 
zakona — pred volitvami manj 
glasno kot so prej in kot bodo po 
njih! Pet strank tem spremembam 
jasno nasprotune in so o tem skle
nile dogovor. To so: 

1. Slovenska gospodarska stran
ka - SGS 

2. Narodna demkratska stranka 
— Pirnatovi demokrati 

3.Slovenska krščanska stranka 
- SKD 

4. Slovenska ljudska stranka — 
SLS 

5. Liberalna stranka — LS 
Prvi dve stranki nastopata na 

volitvah s skupno listo. Kdor ne 
želi, da se vrnejo stari časi v novi 
preobleki, bo glasoval za ti stran
ki pod zaporedno številko 16 
(šestnajst). 

Vendar tudi to ni dovolj! Ljudje 
se premalo zanimajo za politiko in 
ne vedo, kaj jih čaka. Tisti, ki to 

Ml DRŽIMO DANO BESEDO! 
razumete in ste spregledali načrte 
oblastnikov iz pretekle dobe, povej
te to drugim! Govorite s sosedi, s 
prijatelji in znanci! Obvestite o tem 
člane svojih družin! Širite zavest o 
nevarnosti postkomunizma ! 

Gospodarska stiska današnjih dni 
ni posledica demokracije ali dena
cionalizacije, je račun, ki ga plačuje
mo za početje oblasti v pretekli do
bi! Ne dovolimo, da nas preslepijo 
tisti, ki so nas popeljali v krizo! NAJ 
SE NAM NE DOGODI LITVA! 

Poslanec stranke razlaščen
cev SGS Anton Ramšek 

jltriiiske žrtve imajo spomenik | 
Vsi, ki so trpeli in umrli v nekdanjem Strnišču, sedan

jem Kidričevem, imajo od nedelje spominsko obélele v 
obliki sidra, simbola upanja, delo arhitekta Kvaternika. 

Nedeljske slovesnosti so se 
udeležili poleg domačinov go
stje in nekdanji internirane! v 
zloglasnem strniškem taborišču. 
Med gosti so bili madžarski ve
leposlanik v Sloveniji, slovenski 
konzul v Avstriji Jože Jeraj in 
republiški javni tožilec dr. An
ton Drobnič. 

Spomenik je dala postaviti 
)tuiska podružnica Slovenske 
judske stranke s posebnim pri

zadevanjem Janeza Zampe, v 

varstvo in vzdrževanje pa ga je 
sprejela krajevna skupnost Ki
dričevo. 

Slavnostni govornik dr. Lud
vik Toplak je v kratkem opisal 
zgodovino strniškega taborišča. 
Zgradili so ga leta 1915, v začet
ku prve svetovne vojne, kot vo
jaško taborišče. Vanj so po prvi 
vojni pribežah primorski Slo
venci z okupiranih slovenskih 
krajev, kar 4.600 jih je bilo in 
med njimi 909 otrok. Ko jih je 

razredčila bolezen, so se tam 
naselili ruski izgnanci. 

Leta 1941 so Nemci tu zgradi
li novo delovno taborišče s 
4.500 ležišči, vanj so naselili 
kaznjence — graditelje TGA. 
Skupaj je tu živelo okoli 8 tisoč 
prisilnih delavcev in tisoč 
nemških uslužbencev. 

Kruta zgodovina Strnišča se 
je nadaljevala po vojni. Spreme
nilo se je v koncentracijsko ta
borišče OZNE, povojni režim je 
tu obračunaval s političnimi na
sprotniki. V Kidričevem je 
2.250 gomil, v njih pa pokopa
nih med tisoč in deset tisoč 
strniških žrtev. Pravo število ne 
bo nikoli znano, saj so predv
sem povojni dokumenti izginili. 
Slovenska, hrvatska, italijanska, 
madžarska in nemška zastava 
ob spomeniku so prisotne 
spomnili, da so v strniških gomi
lah našli zadnje počivališče šte
vilni domači in tuji taboriščniki. 
»Vse, kar lahko storimo, je, da 
se za trenutek ustavimo in se 
zamislimo," je dejal dr. Ludvik 
Toplak. »Spomenik naj bo mrt
vim v spomin in živim v opo
min." 

Na nedeljski žalni slovesnosti 
sta govorila tudi nekdanja tabo
riščnika, medvojni interniranec 
Alojz Lasbaher in povojni An
ton Drobnič. Po slovesnosti je 
bila v novi kidričevski cerkvi 
spominska maša. j ß Spomenik strniškim žrtvam je odkril dr. Ludvik Toplak 

S L O V E N S K A SISTRICA 

Dr. Drnovšek z gospodarstveniki 
in občinsko vlado _ . 

Minuli petek, 27. novembra, 
je predsednik slovenske vlade 
m predsednik LDS dr. Janez 
Drnovšek svoje predvolilno po
potovanje po severovzhodni 
Sloveniji pričel v bistriški 
občini, kjer se je srečal s člani 
občinske vlade in direktorji, 
obrtniki ter predstavniki poli

tičnih strank. Kot je že navada 
na takšnih srečanjih, je tudi to
krat dr. Drnovšek govoril o go
spodarskem položaju v Sloveniji 
in o načrtovani sanaciji stotih 
podržavljenih podjetjih v Slove
niji; med njimi je tudi bistriški 
Impol. Prednost pri sanaciji bo

do imela uspešna, izvozno 
usmerjenapodjetja. 

Na srečanju se je predstavil 
tudi kandidat LDS za državni 
zbor iz Slovenske Bistrice mag. 
Dragan Černelič ter neodvisni 
kandidat za državni svet Danilo 
Utenkar, ki ga podpira tudi ta 
stranka. VT 

P T i f J i K f i O C l A U S r i 

Namesto dragih predvolilnih 
zhorovanj - za šolske potrebščine 

Slovenija odprta in varna, ptuj
ski socialisti pa dodajamo: tudi 
varčna, ker se nikakor ne more
mo strinjati z razsipništvom ve
čine strank v predvolilnem času. 
Nastopi dragih glasbenih skupin, 
pogostitve — imenujemo jih kar 
požrtije — nas spominjajo na 
čase iz bivše Jugoslavije, za kate
re pa večkrat pravimo, da so bili 
časi, ko smo živeli na veliki nogi. 

Podatek, da je v ptujski občini 
5.180 nezaposlenih, je grozljiv. Oce
njujemo, da bo nezaposlenost še na
raščala. Z nezaposlenostjo pa sta se 
začeli pojavljati revščina in lakota. 
Da, prav ste prebrali — lakota. In s 
kakšnim obrazom prirejamo drage 
prireditve, predvsem pa za kateri 
sloj volilcev? Verjetno ne za tiste, ki 
nimajo niti toliko denarja, da bi si 
kupili avtobusno karto in se pripel
jali na Ptuj na ogled prireditve. 
Nam socialistom pa ni vseeno, kako 
živijo ostareli, invalidi, bolniki in 
upokojenci ter s čim se preživljajo, 
saj so končno tudi oni volilci. 

Vprašali se boste, od kod denar 
za vse to početja. Zjutraj, ko priha
jamo v službo, smo med potjo de
ležni mrkih pogledov s panojev, 
drogov in drugih reklamnih pripo
močkov, tako da dobi človek vtis, da 
gre za reklamo novodošlega cirkusa 
v mestu, kajti do sedaj so le ti upo
rabljali podobne metode. In če pred 
tem še gledaš in poslušaš televizij

ske oddaje predstavnikov strank z 
nesramnim obtoževanjem drug dru
gega, potem imaš dovolj predvolil
nega boja in temu je primerna tudi 
storilnost na delovnem mestu. 

Mislim, da stranke nikoli ne bodo 
povedale, koliko so zapravile za 
takšne in podobne neumnosti v pred
volilnem času, vendar se najbrž ne 
bomo dosti zmotili, če ocenimo, da 
bo vse skupaj stalo najmanj 5 milijo
nov mark. To je naš denar, saj bo lju
di dokaj težko prepričati, da ie ta de
nar podarjen, kot se reklamira. 
Končno je to res darilo tistih ljudi, ki 
v obliki sponzorjev po prijateljskih 
vezeh odobravajo dotacije, kar jim 
omogoča njihov položaj. Zagotovo 
pa tega ne oi podarjali delavci, ki iz 
dneva v dan v strahu čakajo, kdaj bo
do postali tehnološki presežek. 

Mi socialisti smo trdno prepri
čani, da se občani ptujske občine ne 
boste dali tako poceni prepričati, 
ker se v predvolilnem obdobju cedi
ta brezplačno med in mleko, ampak 
da boste volili ljudi, ki jim tudi po 
volitvah ne bo vseeno, kako živite. 
Nepošteno pa bi tudi bilo, če bi se
daj vsem karkoli obljubljali in oblju
be takoj po volitvah pozabili, kakor 
je bila do sedaj praksa. 

Socialisti obljubljamo, da se bo
mo tudi po volitvah večkrat poja
vljali v vaših okoljih, ne glede na to 
ali bomo izvoljeni, vam prisluhnili 
in na tak način zvedeli za vaše pro
bleme, težave in predloge, ki vas naj 
vodijo v boljše življenje, predvsem 
pa vašo socialno varnost. Nikakor 
pa se ne moremo strinjati z doseda
njim delom poslancev, ki so po vo
litvah pozabili na vse tiste, ki so jim 
zaupali, sami pa so se ponavadi zav
zemali za re.Šitve, ki so vezane na 
dejavnost njih samih ali ozke intere
se strank. 

Socialisti v ptujski občini smo se 
odločili, da namesto dragih predvo
lilnih zborovanj in veselic nameni
mo razpoložljiva sredstva za naše 
šolarje v obliki šolskih potrebščin in 
knjig. Ocenjujemo namreč, da bo 
nastopil čas, ko si ne bo mogel vsak
do pnvoščiti nakupa šolskih potreb
ščin, s tem pa je vprašljivo tudi izo
braževanje vsen naših otrok. Res je, 
da Slovenci potrebujemo 4 milijone 
pridnih rok, se bolj paje res, da po
trebujemo 2 milijona pametnih giav. 

Socialisti imamo za bodočnost iz
delano jasno, novo vizijo razvoja 

slovenske družbe in države. Jasni pa 
so tudi naši cilji: 

• Razvoj naj bo pravšen za lego, 
velikost in že doseženo stopnjo raz
vitosti Slovenije. 

• Pošteno vrednotenje dela, ki ne 
razlikuje med fizičnim in intelektual
nim delom. Sleherni prispevek k 
splošni blaginji družbe je pomemben. 

• Zagotavljanje delovnih mest 
mladim, prodornim, podjetnim, ust-
varjabim. Ohranjanje delovnih 
mest in varstvo zaposlenih. Zato: 
manj denarja za vojsko in državno 
uradništvo in več denarja za izo
braževanje in socialno varnost. 

• Kar n^botj izobraženo prebi
valstvo. Samo na ta način si bomo 
zagotovili razvoj in blaginjo, samo 
dobro izobraženi si bomo zagotovili 
ustrezno mesto v Evropi in v svetu. 

• Oborožena nevtralnost, ki nam 
lahko zagotovi primerno mesto v 
evropskih, političnih pa tudi gospo
darskih povezavah. Slovenska voj
ska naj DO majhna, učinkovita in 
varčna. 

• Pravna država, ki zagotavlja 
uresničitev teh in drugih razvojnih 
ciljev; zagotavlja občo, a tudi social
no varnost vseh državljanov in upo
števa različne zmožnosti ljudi, da 
živijo dostojno življenje. 

Socialisti, ki smo predlagali plebi
scit o osamosvojitvi Slovenije in začr
tali slovensko pot, predlagamo, spo
štovane občanke in občani ptujske ob
čine, da oddate svoj glas za naša kan
didata, če ste ocenili oziroma nam 
verjamete, da smo vsi skupaj na pravi 
poti razvoja. Kandidata za državni 
zbor Socialistične stranke Slovenije 
sva v ptujski občini napisana na volil
nih listih na zadnjem, 24. mestu, tako 
da naju ne bo težko najti. To sva: 

- mag. Anton VELIKONJA, ki 
kandidira v krajevnih skupnostih na 
levem bregu Drave in 

— dr. Alojz ARKO, ki kandidira 
v mestnih krajevnih skupnostih in 
krajevnih skupnostih na desnem 
bregu Drave. 

Spoštovane občanke in občani, ker 
ste do sedaj zaupali obema kandida
toma izobraževanja svojih otrok ter 
svoje zdravje, vam pred volitvami da
jemo v premislek: Ali nam zaupate 
tudi zastopstvo v državnem zboru? 

S O C I A L I S T I Č N A STRAN
KA S L O V E N I J E - predsed
nik območne enote Ptuj 

dr. Alojz A R K O 
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ANTON BUTOLEN - neodvisni {candidat za 
člana državnega zbora Republil(e Slovenije 

Kot član zbora KS SO Ptuj sem spoznal, 
da veliko problematike, ki se pojavlja v 
krajevnih skupnostih, nima možnosti 
rešitve v okviru občine ob še tako spo
sobni občinski vladi. Jasno je, da gre 
pri tem za najpomembnejša vprašanja, 
ki so življenjsko pomembna za normalni 
razvoj in normalno življenje v Halozah, 
Slovenskih goricah, na Rujskem in 
Dravskem polju, pa tudi v samem 
občinskem središču. Zato smo se v KS 
Žetale odločili poseči v predvolilni boj z 
namenom, če so že možnosti za zmago 
samo simbolične, vsaj opozoriti vsemo
gočne stranke, da poleg velikih nacio
nalnih tem, s katerimi se večinoma uk
varjajo, obstajajo v posameznih okoljih 
konkretni problemi, ki jim večina strank 
ne zna prisluhniti niti jim ne pripisuje 
večjega pomena, ker delujejo preveč 
akademsko in forumsko. Za nas navad
ne državljane, ki v teh odmaknjenih kra
jih živimo, pa so to ključna vprašanja 
našega življenja in obstoja. 

1 . ODLAGALIŠČE 
NSRAO 
V haloških KS je bil 21. junija 1992 prav 
na našo pobudo in zahtevo izveden re
ferendum o dovolitvi odlagališča 
NSRAO v Halozah, na katerem smo se 
Haložani praktično soglasno izrekli proti 
odlagališču. S tem smo odločitev o 
možnem odlagališču prenesli na repub

liški parlament. V primeru izvolitve bom 
storil vse, da bo pariament voljo Ha-
ložanov tudi spoštoval. V primeru izvo
litve katerega koli drugega kandidata pa 
s tem programom le-tega moralno za
vezujemo, da zastopa voljo Haložanov, 
četudi bi bil program njegove stranke 
drugačen. 
To je posebej pomembno, ker smo pre
pričani, da so nekatere stranke v pričako
vanju predvolilnega boja ob referendumu 
držale ¡figo v žepu', danes pa se na kan
didatnih listah pojavljajo ljudje, ki so od
krito podpirali gradnjo odlagališča v Halo
zah. Med njimi celo kandidat SLS za 
predsednika države dr. Stanko Buser, ki je 
glavni recenzent študije o možnih lokaci
jah odlagališča NSRAO, in g. Ivan Jurko-
vič, predsednik SKD v Ptuju, ki se je jav
no zavzemal za to, da bi se odlagališče 
zgradilo v Halozah. 

2. LOKALNA 
SAMOUPRAVA 
Pripravlja se nov zakon o lokalni samou
pravi. Z uvedbo komunalnega sistema leta 
1958 je bila praktično ukinjena lokalna 
samouprava v evropskem smislu in zanjo 
leta 1966 ponujen nadomestek - krajev
ne skupnosti, ki pa so v začetku imele 
osnovno pomanjkliivost: niso imele virov 
financiranja. Davke sta pobirali država in 
občina, KS pa so bile dolžne skrbeti za 
razvoj kraja, predvsem infrastrukture, za
to so uvajale samoprispevke, ki pa so s 
tem izgubili svoj smisel, saj so namesto 
dopolnilni vir financiranja postali vir finan
ciranja, posledica tega pa so katastrofal
ne razlike v razvoju KS. S predlogom za
kona o lokalni samoupravi je predvideno, 
da se bodo nove občine financirale same, 
kar bo seveda revnejše, predvsem po
deželske občine v Halozah in Slovenskih 
goricah potisnilo v obupen položaj. Po
trebno bi bilo sprejeti nacionalen program 
na področju infrastrukture (ceste, voda, 
telefonija) in bodočim občinam, ki bodo 
zaostajale za republiškim povprečjem, fi
nančno pomagati iz republiškega pro
računa. 

3. PTUJ -
REGIJSKO SREDIŠČE 
V sistemu bodoče lokalne samouprave 
in državne organiziranosti ni vseeno, 
kakšna vloga bo pripadla Ptuju. 
Ne glede na organiziranost bodočih občin 
e interes Haloz, dela Slovenskih goric, 
^tujskega in Dravskega polja, da postane 

Ptuj tudi močno politično središče, kajti 
samo tako lahko dosežejo hitrejši razvoj, 
in obratno: interes bodoče mestne občine 
Ptuj mora biti hitrejši razvo] zaledja, če se 
hoče razvijati v skladu z začrtanimi smer
nicami. 

4. OBMEJNA 
PROBLEMATIKA 
Z novo državno mejo je ptujska občina 
postala občina z najdaljšo južno mejo v 
Sloveniji. Ljudje ob tej meji so prav goto
vo zainteresirani, da se odnosi med 
državama uredijo. Država pa bi morala 
poskrbeti za varnost svoje južne meje. 
Evropsko preizkušen način varovanja me
ja je varovanje s pomočjo prebivalstva, ki 
ob meji živi, to pa pomeni ustvariti pogo
je, da se ljudje ne bodo več izseljevali, 
zgraditi infrastrukturo in ustvariti pogoje, 
da se bodo ljudje v teh krajih lahko 
preživljali s svojim delom. 

5. CESTNA 
PROBLEMATIKA 
v bodočem razvoju cestnega omrežja se 
predvidevata prek ozemlja ptujske občine 
dve mednarodno pomembrii cestni pove
zavi - panonika in cesta Šentilj - Ma-
celj. Prav gotovo sta cesti državnega in 
mednarodnega pomena, interes lokalnih 
skupnosti ob omenjenih trasah pa je va
rovanje interesov svojih prebivalcev. 
Usklajenost obeh interesov bo prav goto
vo prispevala h kvalitetnejši rešitvi. 

6. POVEZAVA 
MED OBČINSKO 
IN REPUBLIŠKO 
SKUPŠČINO 
Čeprav bo nova skupščina predvsem 
strankarsko sestavljena, bo vseeno po
trebno usklajevati interese današnjih 
občin, ki bodo obstajale še nekaj časa, in 
države. V primeru izvolitve obljubljam, da 
bom v pariamentu dosledno zastopal inte
rese ptujske vlade in sklepe ptujske 
skupščine. 

7. DRUGA 
PROBLEMATIKA 
v vseh drugih vprašanjih bom zastopal 
zmerne, preudarne in strokovne utemelje
ne rešitve, ne glede na to, katera stranka 
jih bo predlagala. Tona Butolen 

Kandidati za državni zbor | 
na listi slianlittiMeiidvisп1У 

Bogomir Mernik sodi med mlajše kandi
date za poslance v državni zbor Je Ptuj
čan, гфп 21. oktobra 1961, oče enega 
otroka in z (fužino živi na Ptuju. Po pokli
cu je gradbeni tetinik zaposlen v podjetju 
Gradiš - GP Gradnje Ptuj, kjer dela na 
področju varstva pri delu v gradbeništvu. 
Prosti čas porabi za študij ob delu na 
Tehniški fakulteti v fHariboru, ukvarja se z 
judom, za kar je prejel bronasto Bloudko-
vo značko, in gradnio družinske tiiše. 

Za kandidaturo se je odločil, ker želi so
delovati pri reševanju notranjih slovenskih 
problemov. Poudarek daje spremembi 
sprejetega zakona o lastninjenju, zmanj
šanju davkov in ustanovitvi deželnih par
lamentov. Zavzemal se bo za razvoj svo
jega volilnega področja v okviru celovite
ga razvoja Slovenije, prvenstveno na po
dročjih: kmetijstvo, živilskopredelovalna 
industrija, trgovina, turizem, bančništvo, 
lahka industrija, elektronika ipd. Te go
spodarske veje je potrebno zakonsko sti
mulirati in denarno kreditirati, z restriktiv
no in ekološko zakonodajo pa omejiti ali 
prestrukturirati neperspektivno in zdravju 
škodljivo proizvodnjo. V skladu z gospo
darskim razvojem je potrebno razvijati in
frastrukturo, šolski sistem (odprtje dislo
ciranih oddelkov univerze v Ptuju in Mur
ski Soboti), zdravstvo, kulturo in druge 
pomembne dejavnosti. 
Bogomir Memik kandidira v 1. volilnem 
okraju 8. volilne enote, ki zajema občino 
Lendava, ter v 10. volilnem okraju, ki za
jema mesto Ptuj. 

Zvonko Novak pritiaja iz Podvincev pri 
Ptuju. Rodil se je 16. 3. 1963v delavsko-
kmečki družini. Ima urejeno življenje in je 
dokaj mlad kandidat, ki si je že zgradil 
svojo /J/So, v kateri prebiva z izvoljenko in 
dvema otrokoma. Po poklicu je orodjar in 
že deset let zaposlen v DP Agis Ptuj, kjer 
dela na računalniško vodeni elektroerozi-
ji, obenem pa je tudi predsednik po-
dmžnice NSS v podjetju. V prostem času 
se ukvarja s sadjarstvom. 

Če bo izvoljen za poslanca v državni zbor, 
se bo zavzemal za decentralizacijo Slove
nije, štajerski pariament, kjer bi odločali o 
svojih skupnih ciljih. Država naj bi prevze
la pristojnosti, ki so pomembne za Slove
nijo kot celoto. Zaradi previsokih davkov v 
Sloveniji se bi zavzel za njihovo zmanj
šanje, meni pa tudi, da bi denar moral 
ostajati tam, kjer se ustvarja. V zvezi z 
nedorečeno zakonodajo dodaja, da bo za
govarjal normalno delovanje pravosodne
ga sistema in pravno državo. Poudarek 
daje stabilni kmetijski politiki in razvoju 
uspešnih družinskim kmetij. Zavzemal se 
bo za reorganizacijo zadružništva, ker 
kmet potrebuje zadrugo, ki bo delovala v 
njegovem interesu. Meni pa tudi, da bi 
lahko s stimuliranjem obrtništva pripomo
gli k odpiranju novih delovnih mest Je 
proti prodaji večine nacionalne lastnine 
tujcem, ker hoče, da bi bili v Sloveniji go
spodarji Slovenci. 
Zvonko Novak kandidira v 9. volilnem 
okraju 8. volilne enote, ki obsega Sloven
ske gorice in Ptujsko polje. 

Emil Korenjak рпЛа/а iz Ptuja, rojen je 9. 
julija 1944 v Veliki Nedelji pri Orniožu. Po 
pMicu je analitik planer in že 28 let za
poslen pri gradbenem podjetju Gradiš, 
najprej v Mariboru, sedaj pa že nekaj let v 
Ptuju v podjetju Gradiš Gradnje Ptuj. 
Je poročen in oče treti otrok. V prostem 
času najraje seže po ribiški palici in se 
ukvarja s športom, v zadnjem času 
predvsem s tenisom. 

Emil Korenjak se v okviru Slovenije zavze
ma za pravično lastninjenje, saj ima 
občutek, da bodo delavci ponovno morali 
plačati, kar so enkrat že plačali. Meni, da 
je treba poceniti državo, saj imamo naj
višje davke v Evropi; v Sloveniji je potreb
na čimprejšnja davčna reforma, denar pa 
naj ostaja tam, kjer se ustvarja. Zavzema 
se za štajerski in pomurski pariament Za 
Ptuj meni, da je krona vsega turizem, tako 
muzejski kot tudi kmečki. Na Ptuju in v 
Murski Soboti je potrebno rešiti predvsem 
ekološke in prometne probleme ter pe
reče probleme zaposlovanja. 
Za svoje volilne okraje meni, da je velik in 
pravilen izziv razvoj kmetijstva, tako vino
gradništva kot poljedelistva, ävinoreje in 
zdraviliškega turizma. Potegoval se bo za 
odprtje dislociranih univerz v Ptuju in 
Murski Soboti. 
Ob koncu pa poudarja, da je prvo in 
osnovno, kar lahko storimo NSS v okviru 
stranke Neodvisnih, ifair play" oziroma 
poštenje. 
Emil Korenjak je kandidat za poslanca v 
državni zbor v 4. volilnem okraju 8. volil
ne enote, ki zavzema del občine Murska 
Sobota, ter v volilnem okraju 11, ki ob
sega Dravsko polje in Haloze. 
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Gloda mi v duši 
v teh vročičnih predvolilnih dneh 

nam stotero ljudi vseh barv bega 
misli in večina izmed nas se bo mo
rala odločiti, kdo je tisti, ki bo po 
mojem menju lahko največ pomagal 
meni in mojemu kraju. 

Poplava obljub se vali iz vseh 
strani, vsi toliko obljubljajo, da če 
bi se vse to dogodilo, kar obljublja
jo, bomo kmalu zaživeH v raju in Ču
dežna bo naša deželica, kjer smo si 
še skorajda vsi v sorodu. 

Bratje pa so si med seboj najbolj 
gorki, ker se najbolje poznajo. Po
sebej še, ker so v tem predvolilnem 
času vsi najboljši in imajo vsi izbra
ne rešilne programe za rešitev mla
de domovme. Razne sodbe pre
puščam tebi, moj bralec, jaz pa kot 

trenutni najemnik nekega grička na 
začetku Haloz sedim na pragu male 
koče in sanjam. 

Sanjam, zavedam se, prehitro, da 
vidim Haloze prepredene s cestami, 
ki bodo nazaj pripeljale izgubljene 
sinove. In vidim tudi studenec vrh 
hriba, kjer vsa od sonca ožarjena pi
je zdravi curek vode iz pipe žena in 
se čudi, kako da je še ob vsem ga
ranju tako čudežno lepa. Za hip se 
zavem in tesno mi je pri srcu, ko se 
spomnim, da je take studence po
stavljal že Franc Jožef po Kapeli in 
Velebitu. Zagloda mi v duši rahel 
obup, ko vem, kako je bilo poletne 
dni ob nori suši v Halozah. Tam do
li na polju so se kopaU v bani ali ba
zenu, gori, malo nad poljem, pa je 

umirala trta, zevala posušena zem
lja in živina. Vem, da je tam doli na 
polju potrebno namakati enako žej
na polja, in vem tudi, da gre za 
krun. V duši pa me vseeno boli, ko 
vidim, da brat tam doli še v sanjah 
ne pomisli, da naj bi najprej omo
gočil bratu na hribu vsaj požirek 
zdrave vode. 

Današnji dan nimamo kaj sanjatí, 
le upamo lahko, načrtujemo m hrepe
nimo. Vse to nas bodn, vleče naprej, 
rešuje, da ne obupujemo, marveč 
hočemo nekaj ustvariti, nekaj dati. 

Zato tudi ljubimo Haloze, ker 
čutimo, da je v njih še neprebujena 
moč, še dremava možnost, še vse 
upanje in zdramiti in pomagati jim 
moramo. Haloze so še vedno lepe, 
kar čopič bi vzel in jih naslikal. 

Premalo je po haloških gričih še 
staronaseliencev, da bi se povsem 
lahko oprli na njih in tudi preveč 

§renkih pilul čakanja so že zaužili, 
a bi imeli še prvobitni zagon. V 

strnjenih naseljih in dolinicah je 
drugače; tam so močnejše kmetije 

in med ljudmi mnogo zagnanosti in 
vere v napredek. 

Vse to pa je zopet nič, če smo do
ma za zapeČKom glasni in presunje-
no tarnamo o tegobah in nezeodah 
ter zaostalosti svojega kraja. Le la
stno delo nas bo reševalo, hi v širni 
svet je treba, bolje rečeno v državni 
zbor, v presvetlo, mogočno, belo 
Ljubljano. Tam je treba slišati glas 
Haložana iz vseslovenske prižnice, 
da se zabije v srce vsem dobrona
mernim in vsem gluhim poslancem. 
Povedati je treba, da so še nekje 
Haloze, kjer ni vode za pitje, kaj še
le za kopanje, kjer so še blatne glo
beli, da ti škomji ostanejo v cesti. 

Reči je treba, da se tem krajem 
na široko izogne gospod v audiju. 
Treba je povedati vsem v mali vrtič-
karski Sloveniji, da nismo v Halo
zah zato prekopali bregač in jih 
spremenili v vinograde, kjer raste 
vino enako evropski kakovosti, da 
bi v našo ilovico zakopali najnagnu-
snejše odpadke radioaktivne elek
trike. Ta SI še komaj danes utira pot 

v Haloze. Ni elektrika samo luč, bi
stvo elektrike je, da dela za človeka. 
Take trofazne moči pa le še v Halo
zah malo. Tako elektriko potrebuje 
Haložan, da bo predelal pridelke svo
je zemlje in jih doma dostojno prodal 
v vinotočih m kmečkih turizmih. 

Haloške krajevne skupnosti so v 
en glas letos poleti izglasovale refe
rendum, ki prepoveduje odlagati ra
dioaktivne odpadke in vse druge 
smeti v haloško zemljo. Ta referen
dum je samo obliž na bolno dušo 
Halozana. Samo moralno obvezuje 
Republiko, nikakor pa ne pravno. 
In Doriti se je treba naprej, da naša 
haloška volja dobi veliavo in moč. 
Vse to je treba povedati v novem 
slovenskem zboru — v parlamentu 
Slovenije in vem, da ie prav zato na 
zahtevo krajanov KS Zetale postavil 
samostojno kandidaturo Anton Bu
tolen iz Žetal kot kandidat za zbor 
Slovenije. 

Prepričan sem, da je za to pravi 
mož prav Anton Butolen, saj je 
vztrajen in pošten borec. Nima dla

ke na jeziku in zna jasno povedati 
pravo resnico; če nekaj trdi, tudi ve, 
kaj hoče povedati drugim in za svo
jo trditvijo tudi trdno stoji. Doma je 
sredi Haloz, zato diha in živi z nji
mi, so mu dom in ljubezen in z vsem 
srcem se bo boril zanje; to vem in 
sem prepričan. 

Jaz sam mu oddajam svoj glas, 
ker ga dajem za Haloze. Vsem Ha-
ložanom in tistim, ki so jim Haloze 
drage v srcu, pa v premislek. 

Predsednik Haloške zveze: 
Bogomir Jur te la 
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Bog ima rad vesele ljudi 
Pater Stanko Grandošek, z redovniškim imenom Lo-| 

vrenc, je rojen 12. oktobra 1917 v Novi vasi pri Ptuju. V j 
družini devetih otrok je bil edini sin. Letos je praznoval! 
zlato mašo. Ob tem dogodku smo ga obiskali. 

P. Lovrenc je povedal, da si izumitelj kolesa zasluži Nobelovo 
nagrado. 

• Nam lahko na kra tko ori
šete mejnike svojega življenja? 

P. Lovrenc: Po končan i os
novni šoli sem leta 1929 začel 
v ptujskem minor i t skem sa
mos tanu obiskovati zasebno 
gimnazijo. Državne izpite sem 
opravil v Zagrebu , kjer sem 
nadaljeval šolanje v klasični 
gimnaziji. V Zagrebu sem štiri 
le ta študiral teologijo, zadnji 
dve leti p a še v Rimu, kjer 

sem bil 1942. le ta posvečen za 
duhovnika . 

• To je bilo med vojno in še 
v tujini. So bili na slovesnosti 
nove maše tudi vaši domači? 

P. Lovrenc: Moja želja, da 
bi bila navzoča vsaj mat i , ni 
bila uresničljiva. Takra t je div
ja la vojna in je bilo nemogoče 
pr i t i . Edini Slovenec je bil p . 
Božidar Glavač, ki je živel v 
bližnjem Assisiju. O n mi je bil 
tudi vodja pr i sveti maši . 

• Ste se po končanem štu
diju vrnili v Slovenijo? 

P. Lovrenc: Ne, ostal sem v 
Rimu. Pozneje sem bil tri leta v 
romarskem središču v bolonjski 
provinci. V Italiji sem bil do le
ta 1946. 

• Ste imeli stike s Slovenko? 
P. Lovrenc: Ja, ob pričetku 

vojne je pošta še redno prihaja
la, pozneje pa nisem imel nobe
nih stikov. Za smrt svoje matere 
sem izvedel šele čez pol leta. To 
so bili težki časi. 

• Ustanovitelj vašega mino-
ritskega reda sv. Frančišek 
Asiškl vam naroča, da ste 
brez družine, otrok, premo
ženja, a povsod doma. V pet
desetih letih ste večkrat za
menjali svoj dom. Kje vse ste 
službovali? 

P. Lovrenc: Po vrnitvi iz Itali
je so me najprej namestili v mi-
noritski samostan v Ptuju, hodil 

ga sem v takratno podružnico v 
»ornavo. Velikokrat sem se se

lil. Bil sem na vseh župnijah, 
kjer ünamo sedež minoriti. Bil 
sem v Kopru, Ljubljani, So-
strem, na Gorenjskem, Dolen
jskem, na Ptujski Gori, v Vid
mu, pri Sveti Trojici v Podlehni-
ku in še v mnogih krajih. 
Uboštvo pa, vsaj pri minoritih, 
nikoli ni bilo problematično, 
kajti nič ni našega, mojega, la
stnega, a vse, kar potrebujemo, 
imamo na razpolago, vsaj v 
zmernih mejah, tako da se nam 
ni treba sramovati pred drugimi 
ljudmi, ker mora biti skromnost 
na prvem mestu. 

• Živeli ste torej povsod po 
Sloveniji. Vam je bilo kdaj 
hudo ob slovesu? Ste se na 
kateri kraj ali ljudi še posebej 
navezali? 

P. Lovrenc: Teh problemov 
nisem nikoli imel. Tudi sveti 
Frančišek nam naroča, da smo 
romarji tega sveta. Zato je naš 
dom tam, kjer smo in kamor nas 
je postavila božja previdnost. 

Osebno hnam rad spremebe, 
rad spoznavam nove obraze, 
kraje ... Vse to človeka bogati. 

• Ste imeli kdaj probleme 
zaradi duhovniškega poklica? 

P. Lovrenc: Ha. Problemi so v 
vsakem poklicu. Ja, bil sem tudi 
v preiskovalnem zaporu — ko 
sem sodeloval pri obnovi no
tranjosti cerkve na Ptujski Gori; 
tudi cerkev so zaprli ... Čeprav 
ni bilo vzroka za zaprtje ne me
ne in ne cerkve. Namesto da bi 
nas pohvalih, so nas hoteli one
mogočiti. 

• So vas tudi obtožili? 
P. Lovrenc: Neeee ... Česa naj 

bi me obtožili? Dobil sem pisno 
sporočilo, da sem nedolžen. 
Ha,ha. Poglejte, danes so pa le 
vsi ponosni na gotsko lepotico 
na Ptujski Gori. 

• Lahko bi rekli, da imate 
že petdeset let delovne dobe. 
Torej ste že upokojeni? 

P. Lovrenc se nasmeje: »Ja, 
uradno sem res upokojen, ven
dar v našem poklicu ne moreš 
potegniti črte in odmisliti svoje
ga poslanstva. Duhovniki dela
mo, dokler nam dopušča zdravje. 

• Kljub temu da imate že 
75 let, ste še vedno videti zelo 
mladostno in ste pri močeh. 
Nam lahko zaupate, kako vam 
to uspe? 

P. Lovrenc: Ja, leta so hitro 
minila. Vedno bolj sem pri 
močeh. Poglejte, sedaj sem v 
Domavi, kjer sem bil nekaj časa 
sam. Opravljal sem tri maše, ve
rouk in skrbel za ostarele. Sedaj 
sem dobil pomoč. Do poklica 
moraš čutiti veselje in tako ti ni
koli ne zmanjka moči. Seveda 
mi daje moč tudi Bog. Še vedno 
rad hodim v planine, na morje, 
na sprehode in še vedno kolesa-
rrni. Človek mora tudi skrbeti 
za svoje telo. Vse življenje sem 
uporabljal Kneippovo metodo 
za utrjevanje telesa z vodo. To 
mi vrača mladost. Uporabljam 
tudi zeliščne napitke. Človek 
vse preveč pozablja, da je del 
narave. 

Vse življenje se držim prego
vora Serva ordinem et orao ser-
vabit te\ ali v prevodu: Drži se 
r^^redübosMiÍA^^^^ . 

• Kako živi človek da
našnjega časa? 

P. Lovrenc: Veliko je osam
ljenih, razočaranih ... Ljudje pa 
živijo tudi nezdravo. Najpo
membnejše je, da že mlade na
vadimo na življenje, ki ni udob
no. Vzgajati jih moramo tako, 
da odkrijejo vrednote, ki niso 
minljive. Poleg vrednot, ki so 
oprijemljive, vabljive, uživaške 

obstajajo še mnogo pomem
bnejše, to so duhovne. Seveda 
se starši premalo zavedajo svoje 
vloge. Zanemarjajo svoje otro
ke, še pogovarjati se ne znajo. 

Seveda smo se s p. Lovren
cem Grandoškom pogovarjali 
še o mnogih stvareh. Tem nam 
ni zmanjkalo. Pa smo se morali 
posloviti in smo mu ob njego
vem jubileju zaželeli še veliko 
zdravja, moči in šaljivosti, s ka
tero bo še naprej razveseljeval 
bolnike, otroke in tiste, ki so 
pomoči potrebni. 

Tekst in foto: 
Marija Slodnjak 

P. Lovrenc Grandošek ob zlati maši 

l e t o š n j e g a K l i c a d o b r o t e 

v akciji Klic dobrote, ki je tudi letos potekala po vsej Sloveniji j 
v organizacgi celjske Karitas, je sodelovalo na desetine tisoče; 
poslušalcev vseh slovenskih lokalnih in regionalnih radijskih i 
postaj. Večdnevno akcijo smo s pomočjo ptujske Karitas] 
uspešno izvedli tudi na Radiu Ptuj, sklepno akcijo s poročili o 
zbranem denarju, hrani in oblačilih pa je z dobrodelnega kon
certa v Celju neposredno prenašal tudi osrednji slovenski ra
dio na programu Val 202. 

V akciji radia Ptuj je sodelovalo 
79 poslušalk in poslušalcev, ki so 
darovali več kot 10.000 tolarjev v 
denarju, hrane za okoli 110.000 
tolarjev, poleg tega pa še več kot 
tono oblačil. Samo v sklepni akciji 
v četrtek, 26. novembra, pa se je 
klicu dobrote po radijskih valovih 
odzvalo 15 naših poslušalk in po
slušalcev, ki so darovali 3.000 to
larjev v denarju, hrane v vredno
sti okoh 30.000 tolarjev ter okoh 
50 kg najrazhčnejših oblačil. 

Tudi osrednja prireditev le
tošnje vseslovenske akcije KLIC 

DOBROTE je bila v četrtek, 26. 
novembra, v celjski dvorani Golo
vec. Pred tem je predsednik cel
jskega izvršnega sveta v imenu 
pokroviteljev pripravil sprejem za 
direktorje in urednike vseh sode
lujočih radijskih postaj ter za 
župane in predsednike vlad sode
lujočih občin. V imenu organiza
torjev se jim je za humanost in so
delovanje prisrčno zahvalil po
budnik in glavni organizator akci
je, kaplan Franci Trstenjak. 

Zvečer je bila dvorana Golovec 
skoraj pretesna za nekaj tisoč obi

skovalcev sklepnega dobrodelne
ga koncerta Klic dobrote, na ka
terem je pet znamh voditeljev 
Miša Molk, Ida Baš, Nataša Do
lenc, Janez Dohnar in Marjan 
Šneberger povezovalo nastop več 
kot pemajsuh umeimkov in sku
pin iz vse Slovenije. Tako smo si 
greh dlani ob nastopih malega Ni
na in Jolande, New Swing Quarte
ta, Majde Petan, Helene Blagne, 
Načeta Junkarja, Big Ben kvarte
ta, Dunje Spruk, Alfija Nipiča, 
Alenke Godec, Ota Pestnerja, 
Irene Vrčkovnik z ansamblom 
Vesna ter ansamblov Slovenija, 
Bratje iz Oplotnice in Franca Mi-
hehca. Vsem nastopajočim, obi
skovalcem in darovalcem v akciji 
KLIC DOBROTE se je ob koncu 
za humanost zahvalil pomočnik 
mariborskega škofa dr. Jožef 
Smej in jih ob koncu povabil tudi 
na podobno akcijo prihodnje leto. 

- O M 
We sklepnem dobrodelnem koncertu v dvorani Glovec je sodelovalo več kot 15 pevcev, gla
sbenikov in ansamblov iz vse Slovenije 

V Ptuju komuna za zdravljenje narkomanov? 
v Sloveniji nujno potrebujemo komune za zdravljenje narko

manov. Žal so vsi dosedanji poskusi, da bi j ih ustanovili, spo
dleteli. Krajani Planine, Kroga in Višnje Gore so se doslej 
odločno uprli takšnim nameram. Iz dneva v dan pa postaja ja
sno, da bo komune nekje le potrebno ustanoviti, saj je problem 
narkomanije tudi v Sloveniji vse večji. Dr. Božidar Voljč, repu
bliški minister za zdravstvo, družino in socialno varstvo, je se-
d^j ubral drugačno pot: časnik Delo je 18. novembra objavil 
javno prošnjo slovenskim županom, da mu pomagajo najti 
rešitev. 

Za mnenje o komuni smo 
najprej vprašali ptujskega 
župana Vojteha Rajherja, 
zatem pa se nekaj Ptuj-
čanov. 

Vojteh Raj-
her: »Poziv 
dr. Voljča v 

I javnih glasilih 
se mi zdi ne
koliko čuden; 
daje vtis, da v 
nasi družbeni 
skupnosti ne 

moremo poiskati rešitve za 
družbene probleme, ki nas 
tarejo. 

Pričakoval bi, da bi repu
bliški minister pisal osebno 
na predsedstvo Skupščine 
občine ali na občinski iz

vršni svet. Takšno ravnanje 
bi bilo normalno, očitno pa 
je tokrat iz kakšnih drugih 
razlogov izpadlo. Ne glede 
na to bomo ocenili pro
storske možnosti za takšno 
kolonijo na območju ob
čine Ptuj, ker ocenjujem, 
da ne kaze imeti do koloni
je negativnega stališča. 
Prej bi dejal, da nam bi 
lahko bila dobrodošla pri 
odvračanju mladih od po

skusa upora
be mamil." 

Milan Purg: 
»Mislim, da 
je komuna 
potrebna. 
Narkomanija 
postaja iz 

dneva v dan večji problem, 
pojavlja se tudi ze v osnov
nih šolah, zato je potrebno 
nekaj narediti." 

Tone Sven-
šek: »Prav bi 
bilo, da bi ko
muno ustano
vili. To ni ško
dljiva zadeva, 
gre za pozitiv
no zadevo." 

Srečko Emeršič: »Komuna 
I je potrebno, 
pri tem pa ni 
pomembno, 
kje bo. Ko
muna ne ško
duje okolju, 
kot to nekate
ri radi pou
darjajo. Nar

komanov je vedno več, ko
muna pa je edini možen in 
uspešen način prevzgoje." 

Jana Valentin: »Osebno mi 
je zelo žal, ker se je cela 
Slovenija postavila proti 
komuni. Nesprejemljivo je 

tudi, da se ta 
problematika 
v naši državi 
rešuje na bi
rokratski na
čin. Narko
manija priha
ja tudi v mala 
mesta, do se

daj smo bili prepričani, da 
smo se ji izognili. V komu
nah, kakršne poznajo v Ita
liji, gre za organiziran na
čin življenja, ki ne posega v 
druga področja življenja." 

Dragica Horvat: »V Ptuju 
I je že narko
manija, po
glejmo samo, 
kaj se dogaja 
na rock kon
certih. Prepri
čana sem, da 
je komuna za 
zdravljenje 

narkomanov potrebna." 
Spraševala: 

Majda Goznik 
Fotografije: JB, O M 

N a g r a d n o t u r i s t i č n o v p r a š a n j e 

Slovenija šele oblikuje svojo turistično strategijo, med
tem ko jo Ptuj že nekaj časa uspešno uresničuje. V pri
hodnjih mesecih si bodo Ptujčani podobno kot drugi pri
zadevali, da bi novo turistično sezono in leto turizma v 
Sloveniji pričeli kar se da uspešno. 

Turizem je v nekem kraju uspešen tudi zato, ker ga podpirajo 
občani. Pri ustvarjanju drugačne in turizmu naklonjene klime sode
lujemo tudi z akcijo Nagradno turistično vprašanje. Pred nekaj tedni 
smo vprašah, kako se je imenoval prvi ptujski muzej. Kaže, da je bi
lo vprašanje pretežko, saj nismo prejeli niti enega pravilnega odgo
vora. Pravilen odgovor je Ferkov oziroma Povodnov muzej. 

Današnje vprašanje se nanaša na akcijo Znani Slovenci v ptuj
skem muze/u. Naštet i je treba vsaj dva znana Slovenca, ki sta že go
stovala v ptujskem muzeju. Nagrada za pravilen odgovor so muzej
ske publikacije, turistični spominek in družinska vstopnica za ogled 
muzejskih zbirk. Odgovore pričakujejmo v uredništvu Tednika, 
Raičeva uHca 6, do sobote, 12. decembra. 

NngFadi i«^ l« i r l $ t I čno v i i r a i m i j e 

Naštej te vsaj dva znana Slovenca, ki sta doslej gostovala v ptuj
skem muzeju v okviru akcije Znani Slovenci v ptujskem muzejm 
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Srebrni jubilej Alpsl(ega l(vinteta z zamudo 
Narodnozabavni ansambel Alpski kvintet je z enoletno 

zamudo slavil svoj srebrni jubilej — 25-letnico delovanja! 
— s slavnostnima koncertoma v Mengšu in na Bledu. Ko 
je bilo namreč lani 30. junija že vse pripravljeno za velik 
koncert v Gorjah pri Bledu, se je v Sloveniji razplamtela 
vojna in prireditev je bila odpovedana. Po uskladitvi ter
minov seje vodja Alpskega kvinteta Jože Antonič odločil, 
da ansambel pomemben mejnik proslavi letos, čeprav so 
mu/.ikantje že v 26. letu delovanja. J 

K a k o se j e pravzaprav 
z a č e l o z A l p s k i m kivnte-
t o m ? 

J o ž a A n t o n i č in Ivan Pre 
š e r e n sta na j e s e n i š k e m 
k o n c u igrala s svoj im an
s a m b l o m . N a J e s e n i c a h se 
je z n a š e l h o t e l i r iz Franc i 
je , ki j e iskal s l ovensk i na
r o d n o z a b a v n i a n s a m b e l za 
igranje v svoj ih h o t e l i h , 
p r e d v s e m v Alzac i j i . P o 
n u d b a jih j e navduš i la , p u 
stili so s lužbe in se p o d a l i 
na avantur i s t i čno p o t , saj 
n i so vede l i , kaj j ih č a k a . 
Podpisa l i so t r i m e s e č n o 
p o g o d b o , igrali in se s t e m 
preživljal i . 

G l a s o s l o v e n s k i h m u z i -
kant ih j e s e g e l v Š v i c o , 
prese l i l i s o se tja in goji l i 
g l a s b o , ki so j o pred t e m v 
Svici p o z n a l i le p o zas lug i 
A v s e n i k o v e g a a n s a m b l a . 
Kvinte t , o b l e č e n v n a r o d n e 
n o š e , takrat še brez p e v 
cev , saj so p r e p e v a l i kar sa
mi , j e pos ta l z n a n in v h ipu 
r a z p r o d a n za l e t o dni vna 
pre j . D e v e t l e t j e trajalo 
igranje v krajih o k r o g Z u -
r icah, B e r n a in Bas la . 

L e t a 1975 se je kv inte t 
vrnil d o m o v , l e t o dni na 
s topa l skupaj z a n s a m b l o m 
M i h e D v o ž a n a , v e n d a r se 
dlje ta s e s t a v ni obdrža l , l e 

Ivanka K r a š e v e c se j im je 
pridruži la . 

Leta 1976 je vedno bolj 
znane godce in Ivanko od
kril avstrijski menežer in s 
tem se jim je odprla prava 
profesionalna glasbena pot v 
Evropo. Vedno manj je bilo 
igranja po hotel ih in vedno 
več na koncertih, na vrsto so 
prihajala snemanja in izdaje 
)lošč. Vokalni zven je Apsíd 
cvintet okrepil z duetom 
Ivanke Kraševec in Janka 
Ropreta, po njegovem odho
du pa je pet let prepeval in 
komponiral glasoo v do
mačem zvoku Oto Pestner. 
Po pevski plati in zborovskih 
aranžmajih je bil ta duet ne
kaj posebnega in postal je 
poznan ter priljubljen. Lani 
se je v vokalnem delu zased
ba spremenila, saj se je Oto 
posvetil drugemu glasbene
mu žanru, kvmtet pa je zven 
)etja zasnoval v tercetu: pev
ci Ivanki Kraševec sta se pri
družila Braco Koren in Si
mona Vodopivec. Simona se 
sedaj zaradi številnih drugih 
obveznosti in križanja termi
nov že poslavlja od domače 

glasbe, zamenjuje pa jo nek
daj priljubljena pevka zabav
ne glasbe Branka Kraner. 

Slog Alpskega kvinteta se 
razlikuje od drugih ansam
blov po aranžmajih, moder
nejšem načinu igranja, viže 
so zmes swinga in j azza, to
rej v modernejšem stilu zve
na baritona, trobente in rit
ma. Po tem je Alpski kvintet 
takoj razpoznaven in vodilni 
v alpskem zvoku, ki mu poz
navalci radi dodajo vzdevek 
kmečki jazz. Avtorsko ga ob
likuje Ivan Prešeren, evrop
ski trobentar alpskih poskoč-
nic št. 1, ob njem pa skladbe 
prispevajo tudi vsi drugi in
strumentalisti. Zven obHkuje 
še Jože Antonič , včasih tudi 
kot avtor idej ter besedi l , si
cer pa kitarist. TU so še ne
kronani kralj baritona Janez 
Per iz Mengša, od tam priha
ja tudi klarinetist Vinko Si
tar, po dolgo le tnem članstvu 
harmonikarja Jožeta Burni-
ka, ki je zaradi bolezni pre
nehal igrati leta 1983, pa je 
vskočil vedno nasmejani har
monikar Edi Semeja. 

Besedi la prispevajo znani 
besedilopisci Marjan Stare, 
prof. Ivan Sivec, Elza Budau 
in drugi. 

Za prodajno uspešnost 
plošč in kast je Alpski kvin
tet v Avstriji prejel pet zlatih 
in e n o diamantno p loščo (za 
250.000 prodanih p lošč) , v 
Sloveniji pa so dobili dve 
zlati plošči od založbe RTB 
pred leti, m e d t e m ko sedaj 
snemajo za Založbo kaset in 
plošč RTV Slovenija. V o b e h 
verzijah — slovenski in nem
ški — so izdali 24 nosi lcev 
zvoka, o m e n i m o pa naslove 
iz zadnjega obdobja: D o b r o 
došli na Bledu — Kjer so zi
bali me mati (1988) , Za tvoj 
praznik (1989) , Bodi zdrav 
in šegav (1990) , Na Brezjah 
že zvon zvoni (1991) in Ve
selo po domače (1992) . 

N a ptujskem festivalu je 
ansambel nastopil kot gost 
že dvakrat. Drago Papier 

n U J S K i K O N J i Ć K A l U i 

Reševallca križanl( 
Nuša Horvat 

Polnih trideset let že rešuje 
križanke, drobne uganke, skri
te križanke in križanke iz sre
dine. Ko je poslala prvo na
gradno križanko (napisala je 
vnukov naslov), je dobila za 
nagrado švicarsko uro. Zaradi 
tega je dobila še večje veselje 
do reševanja. 

Kot upokojenka ima več 
časa in se je zato povsem po
svetila reševanju križank. V 
pomoč so ji osebni zapiski — 
to so težje besede iz ugankar
skih slovarčkov. Poseduje štiri 
zvezke, ki so urejeni po pre
glednicah. V njih lahko takoj 
najde želeno besedo. 

Najraje rešuje skandinavske 
križanke, ki jih ima za najbolj 
praktične, saj je opis v samem 
iku križanke, torej kratek in 

jedrnat. Zgodi se ji tudi, da ji 
kakšen pojem dela posebne 
težave; tedaj ji priskoči na po
moč svakinja, ki je prav tako 
odlična reševalka. V pomoč so 
ji tudi Slovenski pravopis. Ma
la splošna enciklopedija, Lek
sikon Cankarjeve založbe, 
Bunčev in Verbinčev Slovar 
tujk ter Svetovni atlas. Kupuje 
KIH, RazvedrUo in Ugankar
ski domenek, od časopisov pa 
Večer, Nedeljski Dnevnik in 
ptujski Tednik. 

Ugotovila je, da je vsak dan 
več reševalcev nagradnih 
križank, zato je težko dobiti 
kakšno nagrado. Vendar se ji 
včasih nasmehne sreča in dobi 
kakšno knjižno ali denarno 
nagrado. Rada rešuje tudi tež
je križanke, saj se iz njih nauči 
veliko novih besed, ki jih s 
pridom beleži v svoje osebne 
zapiske. Reševanje križank ji 
bistri duha, osvežuje spomin 
in ji je v veliko razvedrilo. Le
to priporoča tudi drugim upo
kojenkam, upokojencem in 
drugim, ki imajo več časa in 
veselje do reševanja. 

Gospa Nuša Horvat je res 
odlična reševalka in ženska z 
neverjetnim spominom. 

Edi Klasinc 

'rizmom milijai y « i 
in pol dolarjev 

Slovenija gradi svojo novo turistično podobo na kako
vosti in posamičnih gostih. S turizmom naj bi že v pri
hodnjih letih zaslužili milijardo in pol dolarjev. 

Letošnji turistični promet ni 
dosegel pričakovanj. Gostov 
je bilo v prvih devetih mesecih 
za šest odstotkov manj kot v 
enakem obdobju prejšnjega 
leta, v primerjavi z letom 1990 
pa za celih 47 odstotkov. Te
mu primerna je bila tudi izko
riščenost prenočitvenih zmo
gljivosti: postelje so bile zase
dene le tridesetodstotno. Tre
nutni rezultati kažejo, da se 
lanski vložki v turistično pro
mocijo niso obrestovali. 

Že v 1993. letu naj bi prišlo 
do turističnega zasuka. Turi
stična zveza Slovenije je že v 
pripravah na leto turizma iz
vedla vrsto akcij, s katerimi 
naj bi Slovenijo olepšala in 
naredila bolj privlačno za turi
sta. Eno teh — tekmovanje 
slovenskih krajev na področju 
turizma, urejenosti okolja in 
gostoljubja pod geslom Moja 
dežela urejena in čista — je 
končala pred dnevi. Za Ptuj-
čane je letošnje tekmovanje 
toliko pomembnejše, saj so v 
kategoriji turistični kraji zma
gali pred Idrijo, Kamnikom in 
Laškim. Priznanje za nov turi
stični uspeh bodo prejeli na 
sklepni prireditvi 10. decem
bra na Bledu. Občinski turi
stični minister Peter Vesenjak 
je povedal, da se bomo na tej 
jnreditvi predstavili tudi z iz
branim kulturnim progra

mom, ki ga pripravlja in režira 
Branka Bezeljak — Glazer. 
Igralci ptujskega gledališča 
bodo nastopili z recitalom iz 
zakladnice ljudskih pesmi, 
gledališki igralec Ptujčan Igor 
Samobor, sicer član Ljublaj-
snke drame, pa bo predstavil 
mitsko izročilo koranta. 

V Ptuju za zdaj uspešno 
uresničujejo svojo turistično 
strategijo. Pripravljajo pa se 
tudi na ustanovitev turistične 
skupnosti, s katero želijo pre
sekati dosedanjo vrzel v turi
stični organiziranosti. Zaradi 
nepovezanosti jim je v prete
klosti ušel marsikateri turi
stični tolar. Skupnost bo kapi
talsko podjetje, v katerem bo 
največji delež imela občina. 

V okviru turističnega infor
mativnega centra že nekaj ča
sa upešno potekajo svetovalni 
dnevi, v okviru katerih razre
šujejo marsikatero turistično 
oviro. Strokovnjaki z različnih 
področij z nasveti pomagajo 
uresničevati konkretne turi
stične načrte. Pomoč pri tem 
je obljubilo tudi republiško 
ministrstvo za turizem. 

Ptujske Terme pa so te dni 
pričele graditi prvo etapo turi
stičnega naselja. Investicija je 
vredna okrog trinajst milijo
nov nemških mark, dela pa iz
vaja ljubljanski Gradiš. ^Q 

Slovenija na sejmu v ZRN 
v Wiesbadnu v Zvezni re

publiki Nemčiji so se o d 24. 
oktobra do 1. novembra na 
trgovsko —turističnem sejmu 
H A R \ predstavili številni 
razstavljalci. 

Ljubljana je pobratena z 
mestom Wiesbaden in ideja o 
nastopu na sejmu se je poro
dila tudi v slovenskem klubu 
SLOVENIJA E.V. Wiesba
den— Mainz, spodbudila pa 
jo je predsednica Darinka 

Purg iz Ptuja z upravnim od
borom, ki ga zastopajo med 
drugimi tudi Franc Travnikar 
in Jožica Travnikar, prav tako 
iz Ptuja. Obiskovalcem so po
nujali razna slovenska živila 
za pokušino, na primer izdel

ke ptujske Mlekarne, Perutni
ne Ptuj in žlahtno kapljico iz 
Slovenskih goric — Haloz Ptuj. 

Nemci so kazali veliko zani
manja in imajo namen naveza
ti trgovske in turistične stike s 
Slovenijo. Franc Travnikar 

Mešani pevski zbor Ruda Se
ver Gorišnica je pod vodstvom 
Slavice Cvitanic začel novo pev
sko sezono dokaj pestro. 

V septembru je bila otvoritev 
obnovljene osnovne šole in cer
kve. Obe slovesnosti je pevski 
zobr obogatil z izvajanjem ljud
skih in umetnih skladb. 

V novembru je zbor izvedel 
dvodnevne intenzivne vaje na 
Pohorju. Pevci so v grobem 
osvojili program, ki џа bodo iz
vajali na občinski reviji v Ptuju. 

Le teden dni za tem se je zbor 
predstavil na samostojnem kon
certu v zdravilišču Rogaška Sla
tina, od koder je odnesel nepo
zabne glasbene občutke. 

V tem koledarskem letu 
načrtujejo še samostojni kon
cert v Prevaljah in tri božične 
koncerte. 

Zbor ima pevske vaie v pro
storih osnovne šole. Nekoliko 
ga pestijo le finančne težave, saj 
je zelo Številčen - ima namreč 
42 pevcev. Vendar tudi te 
težave pevci uspešno premagu-
ejo, saj hnaio v kraju veliko 
rog ljubiteljev zborovskega 

petja, ki jim pomagajo po svojih 
močeh. P.A. Na koncertu v Rogaški Slatini 
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O d p r t o p i s m o o 
o d e r u š k i o b r e s t n i m e r i 
Nadaljevanje iz ргејепје številke 

Kako se obračunava obrestna mera v kmetijstvu in in
dustriji? 

Direk tor kmeti jskega pose 
stva Rakičan je dejal: ¡Za se
tev smo si sposodili 750 t isoč 
D E M , 9 mesecev kasneje — 
ob žetvi — je to naras lo na 1,4 
mio D E M " . Tbdi tukaj se po 
stavlja vprašanje: Komu se še 
splača delati? Kmetu se ne 
splača sejati pšenice, industriji 
se ne splača proizvajati indu
strijskih produktov; kaj se še 
splača? Odgovor je dal fi
nančni d i rektor v neki tovarni , 
Ц1 pravi: ¡Delavce domov na 
C D , s posojanjem denarja bo
mo zaslužili več kot s proiz
vodnjo in prodajo ." Dva me
seca kasneje ugotovi, da j e p o 
t rebno 50 % delavcev odpust i -
ti .Nekaj mesecev kasneie še 
več. Odpust i l i so delavce, 
ustanovili para le lne firme in 
lastninijo podjetje po M a r k o -
vičevih predpis ih . 

In kaj slovenska zakonod^a? 
Ko smo z ustavnim zako

nom ob razlasitvi neodvisnost i 
predlagali , da se ti M a r k o -
vičevi zvezni zakoni ne upora 
bljajo, so tisti, ki so danes pr i 
moči, glasovali prot i . Us tavni 
zakon je padel . Ker j e to bilo 
tik p red grozečo vojno, smo 
molčali, da ne bi ohrabr i l i na
sprotnika. 

Kasneje smo poskušal i z r e 
publiškimi zakoni zvezne za
kone razveljaviti in n a d o m e 
stiti. Tudi to je bilo p re 
p rečeno . 

Na posebno mojo zahtevo j e 
zbor izglasoval sklep, da j e 
vlada Republ ike Slovenije 
dolžna pripravit i celoviti za
kon o obres tni mer i . Tega ni 
storila. Z a k o n smo napisali 
poslanci sami in ga vložili. 
Osnutek je bil v vseh t reh zbo
rih sprejet kljub naspro tovan
ju vlade in bank. T\idi p red log 
zakona je bil v Družbenopo l i 
t ičnem zboru te r v Z b o r u ob 
čin izglasovan. Z b o r združe
nega dela, kjer sedijo prevsem 
vodilni ljudje iz gospodars tva , 
e glasoval pro t i zakonu. Za 
ton bo p o t r e b n o uskladit i . 

Kaj predlagamo z zakonom 
o obrestni meri? 

V 1. Členu p red lagamo, da 
se obrest i obračunavajo na 
glavnico, ob računano na kon-
ver t ibüno valuto ( E C U ) . S 
tem se izognemo možnos t im 
polit ičnega ali poslovnega ma-
nipul i rama s tako imenovanim 
velikim R. V 2. č lenu pred la 
gamo limitiranje obres t i nad 
revalorizacijo do 6 oz i roma do 
8% v gospodarstvu. V 3. č lenu 
so predvidene z a m u d n e ob re 
sti 12%. To je na k ra tko vse. 

Zakaj posamezne stranke 
ali poslanci glasujejo proti za
konu? 

Ker se ne želijo odreč i privi
legiju niti za ceno grozečega 

p r o p a d a vsenarodne ekonomi
je , grozečih stečajev in brez
poselnost i . 

pravi vlada? 
Vlada zakonu nasprotuje . 
Z a k ^ ? 
Jasno: za to ker je pod vpli

vom kreditodajalcev, to je pod 
vplivom tistih, ki denar poso
jajo in služijo b rez dela. Pro
fesor Viljem M e r h a r z Eko
nomske fakultete v Ljubljani 
j im reče ¡neprodukt ivna di
stribucijska koalicija". 

In кдј pravimo predlagatelji? 
Ni v bankro tu ne država in 

ne banke . Se p red zakonom o 
obres tn i m e n smo poslanci 
Slovenske ljudske s t ranke na
pisali in predlagal i zakon o av
tocesti in ga je skupščina spre
jela . Z a k o n nalaga vladi, da z 
m e d n a r o d n i m razpisom za fi
nanciranje izbere najboljšega 
ponudn ika . Vlada tega ni izvr
šila. S tem bi namreč v državo 
3rišel svež denar , ki bi dal de-
o že lezarnam, cemen ta rnam, 

gradbincem in prevoznikom, 
delavci bi dobili zaslužek, 
k m e t o m bi se odprl notranj i 
trg. Banke bi lahko obračale 
denar . D o d a t n o k t emu smo 
jredlagal i še nekaj projektov, 
ci imajo gospodarski , socialni 
in poli t ični p o m e n , kot so: na
maka ln i sistemi, rafinerija, 
oplinjanje in drugo. Samo de
lo bo kazalo novo pot! 

Kaj pravijo strokovnjaki? 
Kot predlagatelji zakona smo 

organizirali strokovne posvete. 
Na posvetovanju Kluba finanč
nikov v Ljubljani je velika ve
čina z navdušenjem zakon pod-
Dirala, manjšina pa nasprotova-
a. Ve se: tisti, ki denar posojajo. 

N a posvetovanju gospodar
skih pravnikov in gospociarskih 
sodnikov pri Inštitutu za gospo
darsko pravo v Mariboru, kjer 
so sodelovali tudi drugi gospo
darstveniki, je zakon doživel so
glasno podporo z nekaj redak
cijskimi pripombami. 

Na posvetovanju ekonomistov 
na EKonomski fakulteti v Lju
bljani, kjer so nastopali z refe
rati priznani pravniki, ekonomi
sti, teoretiki in praktiki, se je 
razprava zreducirala na ugoto
vitev, da oderuške obresti pred
stavljajo genocid nad sloven
skim gospodarstvom. Nekateri 
so ugovarjah, češ da gre za sui
cid (samomor). Zakonski pre
dlog je doživel široko podporo z 
nekaj posamičnimi interesno 
pogojenimi ugovori, češ pri nas 
pa to ne gre. Na posvetu pravni-
Kov v Portorožu od nekaj sto 
navzočih na pravniških dnevih 
zakonskemu predlogu nihče ni 
ugovarjal, obratno, mnogi so za
konski predlog podpirali. 

Vrhunski strokovnjaki pri 
Svetovni banki predlagajo prav
no normiranje obrestne mere. 

zlasti v tistih deželah, kjer ni
majo stabilne valute, prostega 
trga denarja ah javne državne 
kontrole nad bankami. Pri nas 
nimamo nobenega teh elemen
tov ÍAlan H. Gelb, Cheryl W. 
Gray). Zato je pravno nujno ome
jiti obrestno mero z zakonom. 

In kaj pravijo bankirji? 
Grozijo s stečajem bank in 

bankrotom države. Sicer pa so 
si v zadnjem letu pridno po
večevali plače. 

Kaj pravijo politiki? 
Nekateri ponavljajo parole 

posojilodajalcev. Ti bodo v 
skupščini odločali. Mnenja so 
deljena. 

In k ^ v skupščini? 
V Zboru občin so zakon izgla

sovali z veliko večino, ker se za
vedajo, da oderuške obresti 
izčrpavajo podeželje in indu
strijska mesta. V Družbenopoh-
tičnem zboru so bila mnenja 
deljena, praviloma po strankah: 
Slovenska ljudska stranka sogla
sno za zakon, enako Narodni 
demokrati in Liberalna stranka, 
Slovenski krščanski demokrati 
za zakon s posamičnimi izjema
mi, podobno Zeleni Slovenije in 
Socialdemokrati. Predstavniki 
narodnosti so glasovali za za
kon, SDP praviloma proti zako
nu, izjemoma pa so poslanci iz 
industrijskih centrov glasovali 
za zakon. Liberalnodemokrat-
ska stranka soglasno proti zako
nu. V Zboru združenega dela 
poslancem ni bilo razdeljeno 
vse gradivo, pa tudi avtor kot 
sopredlagalec ni dobil besede. 
Zbor združenega dela je zakon 
zavrnil. 

Ihd i iz razprave je bilo jasno, 
da je samo Lineralnodemokrat-
ska stranka vodila razpravo pro
ti zakonu, žaljivo tudi do pre
dlagateljev in zagovornikov za
kona. V Družbenopolitičnem 
zboru je v razpravi sodelovalo 
12 razpravljalcev, od tega samo 
2 proti zakonu. 

In kako se odzivajo mediji? 
V osrednjih slovenskih dnev

nikih je bila objavljena predvsem 
razprava, ki nasprotuje sprejemu 
zakona, noben argument v prid 
zakona ni bil objavljen. Faito-
grafsko sta razpravo povzela 
Večer in Slovenec. Avtorja zako
na je interviúvala ga. Mija Re-

?ovž za Delo (dne 26. oKtobra 
992). Avtorizirani intervju je bi

stveno skrajšala in naJcnadno 
spremenila, dodatno so intervju
ju dodani trije tendenciozni in 
žaljivi članki. Od Krščanskih de
mokratov je intervjuvan samo ti
sti poslanec, ki misli drugače, 
enako od Zelenih Slovenije. 

Kaj pravi javnost? 
Odvisno od tega, v kakšni vlo

gi se ljudje nahajajo. Tisti, ki 
živijo od posojanja denarja, so 
proti zakonu. Tisti pa, ki živijo 
od svojega dela, ki želijo dolgo
ročno dobro razvoju narodnega 
gospodarstva ter želijo živeti od 
svoiega dela, pa so za zakon. 
Žal so mnogi slabo obveščeni. 

Kakšen bo rezultat? 
Prepričan sem, da bodo zma

gali razum, zakonitost in pra
vičnost. 

DR. MAKS TAJNIKAR Ш О PTVJSKUU OBRTNIKI iN PODJITNIKi 

Malo gospodarstvo — 
znanilec nove bodočnosti 

OBRT IN MALO GOSPODARSTVO - ZNANILCA BOLJŠE 
PRIHODNOSTI • V OBRTNIŠTVU LVROPSKE Z A H T L V E • 
IZJEMNA VITALNOST PTUJSKE OBČINE PRI POSPEŠEVAN
JU OBRTI 

V Ptuju je bila 19. novembra okrogla miza o razvoju obrti in podjet
ništva v ptujski občini in Slovengi. Med drugim so se je udeležiU repu
bliški minister za malo gospodarstvo dr. Maks T^nikar, direktor sklada 
za razvoj malega gospodarstva Viktor Brezar in republiška ministrica za 
borce in vojaške invalide Anka Ostrman. Sodelovah pa so tudi predstav
niki podjetniškega inkubatorja Alin, iz katerega naj bi nastal občinski 
podjetniški inkubator oziroma agencija za razvoj občine Ptig. 

Predsednik ptujskega Í2^'rsnega 
sveta Branko Brumen, ki je okro
glo mizo vodil, je uvodoma pred
stavil izjemne rezultate na po
dročju obrti in podjetništva v 
ptujski občini. 'Irenutno je v 
občini 927 zaijebnih obratovalnic, 
v katerih je 1044 zaposlenih. Za
sebnih podjetij je 428, od teca 
95,8 odsototka v gospodarstvu in 
4,2 v negospodarstvu. Zasebna 
podjetja ustvarjajo že 11 odstot
kov vseh prihodkov občine in 70 
odstotkov občinske akumulacije. 
Ptujska občina se je med prvimi 
odločila za spodbujanje razvoja 
obrti in podjetništva v okviru raz
vojnih sredstev iz občinskega pro
računa. V okviru petega natečaja 
je pred dnevi za te namene skupaj 
z bančnimi namenila 59 milijonov 
tolarjev. 

Darko Vldovič in Simona Ber-
den iz podjetniškega inkubatorja 
Alin v ovkiru podjetja Tklum sta 
govorila o dosedanjih uspehih pri 
spodbujanju razvoja obrti in pod
jetništva ter o bodočem delovan
ju, ki ima za cilj, da se uresniči 
čimveč podjetniških zamisli in 
ustanovi nekaj novih podjetij ter 
da se na občinski ravni ustanovi 
podjetje, ki se bo stalno ukvarjalo 
z obrtniki začetniki. Podjetniški 
inkubator Alin poleg tega ponuja 
obrtnikom in podjetnikom nekaj 
drugih storitev, kot so na primer 
finančne. Vključil pa se je tudi v 
slovensko mrežo inkubatorjev, ki 
je bila pred kratkim ustanovljena 
v Velenju. 

Dr. Maks Tajnikar je med dru-
»im povedal, da je v mesecih, od-
car ie minister, .spoznal, da je le
po biti minister za malo go-spo-
darstvo. Slovenska obrt in malo 
gospodarstvo sta prva znanilca 
nove bodočnosti slovenskega go
spodarstva. Število malih podjetij 
se je v prejšnjem letu povečalo za 
89 odstotkov, v letošnjem prvem 
polletju pa za 24; od tega je 90 
odstotkov takih, ki zaposlujejo do 

50 delavcev. Malo gospodarstvo 
Slovenije zaposluje 8,9 odstotkov 
vseh zaposlenih v državi, ustvarja 
45 odstotkov vse slovenske aku
mulacije in 17,7 odstotka celotne
ga prihodka slovenskega gospo
darstva. Na drugi strani pa je ma
lo gospodarstvo slab izvoznik, 
zanj pa so značilni tudi nizki do
nosi na vložen kapital. Največ 
podjetij je nastalo s samozaposlo-
vanjem, drugi izvor je obrt, tretji 
pa preoblikovanje družbenega 
sektorja gospodarstva, kjer v okvi
ru decentralizacije nastajajo mala 
podjetja. 

Ministrstvo za malo gospodar
stvo je v pretekhh mesecih delo
valo predvsem na štirih področjih: 
zakonodajnem, finančnem, po
dročju gospodarske pohtike in 
svetovalne mreže. 
ZNAČILNOSTI 
EVROPSKE OBRTI 
POSLEJ TUDI 
SLOVENSKE 

Do konca mandata ministrstva 
za malo gospodarstvo naj bi bilo 
pripravljeno delovno gradivo no
vega obrtnega zakona, katerega 
sprejem je vezan na sprejem za
kona o gospodarskih družbah. 
Slednji mora opredeliti vse možne 
statusne oblike, ki so podjetni
kom na voljo, ne samo kapitalskih 
družb, temveč tudi oblike podje
tij, ki temeljijo na fizičnih osebah 
in na ро1ш odgovornosti. To bo 
rešeno s tako imenovanim podjet
nikom posameznikom, pri kate
rem bo veljal skrajno liberalni 
režim. 

Zakon o obrti v bodoče sploh 
ne bo urejal statusnih vprašanj, 
marveč bo obrt opredeljeval kot 
dejavnost, za katero je značilno, 
da temelji predvsem na ročnem 
delu, zaščitno znamko pa utemel
jeval na mojstrskem znanju, moj
strskem usposabljanju in kakovo
sti. Tfemeljne znacilnsoti evropske 
obrti bodo poslej tudi temeljne 

značilnosti za slovensko obrt. 
Vstop v obrt bo po novem zelo 
zahteven, za podjetnike pa dokaj 
preprost. 

Sklad za malo gospodarstvo 
Slovenije je prenehal kreditno de
lovanje. To je ena od zaslug nove
ga ministra za malo gospodarstvo. 
?o novem je njegovo delovanje 
usmerjeno v dajanje garancij in 
subvencij. S tem žehjo prisihti 
banke, da se prilagodijo cenejše
mu kreditiraniu. >ia področju go
spodarske politike je pomembno 
to, da je za svoj program sprejelo 
zahteve slovenske obrti skup&ini 
in vladi republike Slovenije, ki so 
jih slovenski obrtniki oblikovali 
lani septembra. V glavnem so jih 
pod vodstvom novega ministra 
uresničili, nekaj pa jih ostaja neu
resničenih, kot na primer ta, da bi 
obrtniki lahko imeli žiro račune 
pri Službi družbenega knjigovod
stva. Ni bila sprejeta tudi pobuda 
za sprejem olajšave pri zaposlovan
ju, da za nove zaposlitve ne bi bilo 
treba plačevati prispevka na bruto 
osebne dohodke, kar je več kot 25 
odstotkov osebnih dohodkov. 

Slovenska obrt je bila v svojih 
zahtevah uspešna tudi zato, ker se 
je znala organizirati, to pa za ma
la podjetja ne velja. Za obrt in 
mala podjetja bodočnost ne bo 
lahka, če v novi vladi ne bo 
ustreznega ministrstva, je še pou-
dard dr. Maks Tkjnikar. 

V pospeševalno mrežo je vklju
čenih 400 organizacij, posamezni
kov, združenj in podjetij. Del de
javnosti se je s tem z ministrstva 
prenesel na lokalno raven. V 
mrežo je bilo vloženih 1,5 milijo
na nemških mark. 

Viktor Brezar, direktor Sklada 
za malo gospodarstvo Slovenije, 
je pohvalil izjemno vitalnost ptuj
ske občine pri pospeševanju raz
voja obrti in podjetništva. Predla
gal je tudi, da bi repubhški sklad 
okrepil sodelovanje z občinskimi. 

Roman Tomanič, predsednik 
Obrtne zbornice Ptuj, je zlasti 
opozoril na problem finančne ne
discipline. Na okrogli mizi so raz
pravljali tudi drugi, v glavnem go
stje, za obrtnike in podjetnike je 
ostalo malo časa. Zato bodo o 
problemih obrti in podjetništva v 
kratkem ponovno govorili. Spre
jeli so nekaj sklepov, ki bodo se
stavni del občinskih usmeritev za 
razvoj obrti in podjetništva. 
Skupščina jih bo sprejela na de
cembrskem zasedanju. M G 

s POTI 1*9 A L B A N M I 

Dežela s 700 tisoč bunkerji 
Albanija, nekoč najmanjša komunistična država na Balkanu in 

tudi v Evropi, poskuša po smrti Enverja Hoxhe, diktatorja s pov
sem enakimi metodami tiranstva nad svojim ljudstvom, kot jih je 
izvajal Stalin v Rusiji, odpira vrata turizmu. Potrebovali bodo si
cer še vsaj kakšno desetletje, preden bodo lahko privabili turiste; 
dan pred našim prihodom je v Tirani odprlo svoje letalsko pred
stavništvo slovensko letalsko podjetje Adria Airways iz Ljubljane, 
a po vsej verjetnosti цј1ћоу| delavci ne bodo imeli nobenega dela. 

V Albanijo oziroma Drač (Dir
res) smo se pripeljah z ladjo 
Adriana iz Benetk ter po ogledu 
dežele kar hitro nadaljevali pot v 
Grčijo, linčijo. Bih smo prvi turi
sti iz Slovenije, prve lastovke. Th-
ristični vodnik, ki so ga edinega 
premogh ter je po rodu iz Bosne, 

sicer pa profesor v Tirani, nam je 

Îovedal, da je bil Drač od leta 
912 do leta 1921 glavno mesto 

Albanije. Iz Drača v Tirano smo 
se vozili z najboljšimi avtobusi, ki 
jih v Albaniji premorejo. O cesti, 
ki je glavna prometna žila med 
Dračem in Tirano, raje ne bi izgu
bljal besed. Preprosto povedano 
je takšna, kot smo jih pn nas ime
li pred 30 in več leti. 
VOJAK OB VOJAKU, 
BUNKER OB BUNKERJU 

Kdor je z ladje opazoval bližnjo 
okolico pristanišča, zlasti če je 
imel daljnogled, je lahko že z lad
je opazil čudne izbokline, ki štrh-
jo iz zemlje. To so betonski bun
kerji s strelnimi hnami. Betonske 
pošasti so nas spremljale vseskozi, 
ko smo se vozili proti Tirani. Vod
nik nam je povedal, da jih je kar 
700 tisoč, skratka bunker ob bun
kerju na obeh straneh ceste. 

Že smo bili v Tirani. Malce 
krožne vožnje po mestu. Ceste so 
res široke, pa tudi nekaj zgradb je 
impozantnin. Ogledali smo si 
osrednji trg, kjer so mladi, na
predno mideči Albanci poskušali 
zrušiti diktatorski režim Enverja 
Hoxhe, pa so bih z železno palico 
vladne plicije in vojske vedno hi
tro zatrti, б tega trga je Hoxha 
pogosto govoril svojemu ljudstvu, 
ti pa so ga morali po sili razmer 
poslušati. Po njegovi smrti so mu 
na tem mestu postavili impozan-
ten spomenik, a so ga na veliko 
veselje zatiranega ljudstva že od
stranili. 
UMAZANIJA, NERED 

Tirana je po pravici povedano do
kaj zanemarjeno mesto. Ob nekem 
manjšem hotelu smo videli kar za 

pol tovornjaka vsemogočih odpad
kov, ki so bili ob cesti za železno 
ograjo. Mesto se duši v prometni 
neurejenosti, nikjer semaforjev, nik
jer prehodov za pešce. Promet je si
cer redek. Med osebnimi vozili je 
videti kar precej mercedesov, sicer 
starejših letnikov, ki jih v Nemčiji 
že odvažajo na odpad. Tja so jin 
uvozili pač tisti redki zdomci, ki jim 
je kakorkoli uspelo priti iz Albanije 
na tuje. Vodnik nam je povedal, da 
mora uvoznik plačati za uvoz avto
mobila vsega 150 ameriških dolar-

tev, kar je — priznajmo — res sim-
)olična cena. 

Iz Tirane nas je pot vodila na 
bližnji grič nad mestom, kjer je spo
menik revolucije. Od tu je lep raz
gled po Tirani in na bližnje griče. In 
kar je razveseljivo, okolica spomin
skega parka je res lepo urejena. 
Motilo nas je le, da se tudi tukaj 
sprehajajo oboroženi vojaki. Sicer 
pa je med najbolj varovanimi goto
vo pristanišče Drač. Vse okrog pri
stanišča je videti stražarske stolpe 
in v njih vojake s strojnico, kar hu
do spominja na koncentracijska ta
borišča v Nemčiji. Res pravi para
doks! 

V Albaniji je velika nezaposlenost, 
mnogo hujša od na.še. Mnogo tovarn 
že dolgo ne obratuje več, ker prepro
sto nimajo surovin za predelavo, ker 
ni denarja za uvoz surovin. Videli 
smo večje objekte, ki so močno 

(laškodovani, saj so jih razjarjeni de-
avci na svojo jezo v demonstracijah 

uničevali. 
NE PREMOREJO 
RAZGLEDNIC 

Običaj je, da ko pride turist v ne
ko tujo deželo, državo, mesto, v 
bližnjem kiosku kugi nekaj razgled
nic mesta, kjer je. Žal nama s kole
gom Jožetom iz Ormoža, s katerim 
sva dodobra prekrižarila ¡center" 
Tirane, ni uspelo najti kioska, kjer 
bi prodajali razglednice. 

Ce povzamem: novega albanske
ga predsednika Salija Berisho čaka 
se mnogo dela tudi pri odstranje
vanju komunističnih ostankov in 
marsikaj bo še moral tudi postoriti 
za estetski videz dežele, zlasti glav
nega mesta Tirane, in poskrbeti, da 
bodo Albanci tistim redkim turi
stom imeli tudi kaj ponuditi... 

Franjo Hovnik 

Dejavniki uspešnosti v kfiini situaciji 
Pod tem naslovom je dr. Peter Kraljic, direktor Me Kinseya v 

ZR Nemčiji in predsednik poslovodnega odbora za kadre, član 
delničarskega odbora ter član poslovodnega odbora za razvoj 
pri Mc Kinseyu v New Yorku, roj. 1939 v Ljubljani, dva dni do
besedno instruirai 33 predstavnikov slovenskih poidjetij. Semi
nar je potekal 18. in 19. novembra na Brdu pri Kranju, v Cen
tru za usposabljanje vodilnih delavcev, ki ga vodi dr. Danica 
Purg, sicer domačinka s Ptujske Gore, drugače pa ženska ne
verjetne energije in ambicij. Dr. Danica Purg je že bila predsta
vljena v Tedniku, zato na tem mestu le zahvala za povabilo na 
ta seminar. Od 33 direktorjev iz cele Slovenije je tam bilo 16 
Ptujčanov, tudi štirje predstavniki negospodarstva, in sicer iz 
Pokrajinskega muzeja Ptuj, I.judske in študijske knjižnice, 
Zgodovinskega arhiva in izvršnega sveta. 

Seminar je bil aktualen, vi
zualno dobro oblikovan, dr. 
Kraljic pa nas je s svojim znan
jem in sugestivnostjo dobesed
no prikoval na stole. Vendar 
smo že takoj ob začetku preda
vanj, ko smo se predstavljali in 
povedali, zakaj smo se odločili 
za seminar, ugotovih, da smo 
storüi šele prvi korak, kajti 
nihče od prisotnih ni bil več kot 

dve leti v tujini in le eden od 

grisotnih ima firmo v tujini, 
lede na tako situacijo ni bilo 

čudno, da smo pričakovali 
čarobno formulo vsax za svoje 
področje, predvsem pa tisti, ki 
so z ukinitvijo jugos ovanskega 
trga izgubili tuai več kot 60 % 
tržišča. Dr. Kraljic nam ni po
nudil čarobne formule, kajti 
formula za hitro rešitev je izde

lek, ki ga še nihče ne izdeluje, 
ali pa izdelek, ki je kvalitetnejši 
od vseh drugih; če tega nima
mo, potem nas čaka dolga, na
porna pot dolgoročnih vlaganj 
in negovanj tržišča in ne ukin-
jajmo podjetij, dokler nimamo 
alternative oz. rešitve. 

Predavatelj nam je predsta
vljal in razreševal prob eme na 
konkretnih primerih; osebno 
me je zanimalo vse, še posebej 
pa negospodarske institucije. 
Vendar dr. Kraljic ne razmišlja 
o gospodarstvu in negospodar
stvu — so le podjetja itudi mu
zej, šola, bolnišnica, filharmoni
ja ...). Ni namreč pomembno, 
od kod denar, temveč kako se 
koristi in kako plemeniti, kajti 
problemi kadrov, njihove kvali
tete, fleksibilnosti, ljubezni do 
dela, do podjetja, privrženost 
le-temu so enaki povsod. Zra
ven kadrov je zelo pomembno 
strateško planiranje — dinamič
no gledanje na trg (na trgu kon

kurirajo tudi razstave, knjige, 
šolski programi ...); ugotoviti 
moramo, kaj so naše sposobno
sti, komu hočemo produkt pro
dati, pod katerimi pogoji, kdaj 
je pravi čas itd., opredeliti pesi
mistično in optimistično opcijo 
— rezultat je nekje na sredi. 

Mnogo zelo konkretnih rešitev 
predvsem s področja organizira
nosti, strategije in kulture podje
tij je bilo prestavljenih, vendar bi 
predlagala, da bi se čimveč ljudi 
z našega področja sistematično 
vključilo v sistem izobraževanja 
na Brdu pri Kranju. 

Za konec pa samo to, da člo
vek svetovnega formata, ki ima 
Slovenijo zelo rad, vidi tudi na
šo bodočnost le v strokovnih, 
inovativnih in moralnih kvalite
tah vodstvenih delavcev in vseh, 
ki jim je mar prihodnost naše 
dežele. Kristina Šamperi-Purg 
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P a d e c i n v s t a j e n j e č l o v e k o v e g a s i n a 
Spomenik Jožeta Lacka, moj

strsko delo kiparja Jakoba Sa-
vinška iz leta 1955, izraža tisto 
duhovno razsežnost prostora in 
časa, ki ponavadi ostane skrita 
prostemu očesu. Ne predstavlja 
samo mejnik nekemu zgodovin
skemu obdobju, ampak deluje 
mnogo globlje, na ravni koz-
mične zavesti kraja in njegovih 
prebivalcev. Njegov pomen za 
energetsko ravnotežje Sloven
skega trga smo spoznali že zad
njič, zato si velja pobliže ogle
dati arhetip Jožeta Lacka, ki je 
odigral usodno vlogo pri razvo
ju mesta. 

Lackov kip izraža močna no
tranja nasprotja: duhovno zlom
ljeni človek si z rokami zakriva 
obraz, a še vedno ponosno stoji. 
V ezoteričnem učenju ustreza 
tisti stopnji človeškega razvoja, 
na kateri se t renutno nahaja, to 
je na polovici poti do kozmične 
dovršenosti, ko vesolje dojame
mo kot velik, živ organizem, v 
katerem smo in se gibamo. Ta
krat se makro- in mikrokozmos 
združita v eni točki zavesti in 
človek postane sposoben gledati 
skozi prostor in čas. Takšno 
stanje uma na vzhodu imenuje
mo Prosvetljenje, v krščanstvu 

Razodetje, v kozmologiji pa Veli
ko rojstvo. 

V drugi svetovni vojni je Ptuj 
veljal za izrazito nemškutarsko 
mesto. Ce si dovolbno priznati, 
da ima kraj dušo, potem lahko 
rečemo, da jo je Ptuj takrat izgu
bil. Potrebna je bda grozljiva 
človeška žrtev in globoki sram 
izdajalcev, da se je tehtnica pre
vesila na dobro. 

Jože Lacko je poosebil tisti 
padec človekovega sina, ki je 
pripeljal k vstajenju duše mesta 
Ptuja. Njegovo ime je postalo 
simbol upornega duha proti 
okupatorju in je izjemno odjek
nilo med vsemi zavednimi Slo
venci. Zakaj človekov in ne 
božji sin? Kot vemo, so bile Je
zusove zadnje besede na križu: 
»Oče, odpusti jim, saj ne vedo, 
kaj delajo." Po izjavah prič pa je 
Lacko pred smrtjo dejal: »To 
mora biti maščevano]" Človek, 
ki še ni božansko dovršen 
(večina prebivalcev našega pla
neta) , se ravna po Mojzesovem 
zakonu: Oko za oko, zob za zob. 
Takšna je bila naša revolucija in 
NOB. Takšne so tudi vse člo
veške evolucije, ki si prizadeva
jo odstraniti izprijene ostanke 
družbenoekonomskih formacij 
in totalitarnih režimov. Pri tem 

ne gre za obsodbo ali odobra
vanje revolucijskih procesov, 
temveč za preprosto ugotovitev 
evolucijskega dejstva. Takšni 
smo in takšne vzpodbude še 
vedno potrebujemo. 

V zvezi z dogodki okrog Lac
kove izdaje in kalvarije, ki jo je 
moral prehoditi, je manj na
ključij, kot smo jih v začetku 
sposobni odkriti. Najprej si 
oglejmo arhetip izdaje. Apostol 
Peter je trikrat zatajil svojega 
učitelja Jezusa, ki ga je izdal Ju
da Iškarijot. S štirucratno izdajo 
in zatajitvijo slovenske narod
nosti imamo opravka tudi v pri
meru Jožeta Lacka. Najprej je 
Franc Knez sporočil Nemcem, 
da je Lackova četa pri Mostju. 
Potem je kmet Horvat izdal 
Lacka, ko se je ta skrival na nje
govem seniku. Janez Čeh, ki so 
ga prijeli v bitki pri Mostju, je 
okupatorju pokazal hiše v Slo
venskih goricah, kjer so simpati
zirali s partizani. Okupator le 
aretiral 90 domoljubov in j ih 41 
ustrelil. Na koncu pa je Kuko-
vec izdal zadnjega Lackovega 
soborca Franca Osojnika, ko se 
e ta mudil pri prijatelju Kram-
sergerju v Krčevini pri Vurber-
ku. Ta štirikratna izaaja ustreza 
tudi štirim krakom enakostra-

ničnega križa v mestnem grbu. 
Rdeča barva križa kaže na bar
vo revolucije in komunistično 
zastavo, ki je bila prav takšne 
barve. 

Če si numerološko ogledamo 
Lackovo četo, potem lahko ugo-
tovhno, da je v trenutku izdaje 
štela devet borcev. Devet je bilo 
tudi spomenikov na trgu MDB v 
Ptuju leta 1766: okrog Florijana 
je stalo še osem kipov. S Flori-
janom kot zaščitnikom mesta 
pred požari je tesno povezan 
element vode, ki smo ga zadnjič 
odkrili že pri Lackovem spome
niku. Število 9 predstavlja moč, 
energijo, ogenj (elemet, ki smo 
ga prav tako identificirali pri 
Lackovem kipu), jeklo idr. Z 
devetko so povezani rojeni bor
ci z velikim občutkom za svobo
do, resnico in pravičnost. 

Z astrološkega vidika lahko 
spoznamo, kakšno vlogo so pri 
izdaji odigrah planeti. Vendar je 
takoj treba opozoriti, da položaj 
planetov odkriva le mehanizme 
delovanja, ne pa tudi namen ne
kega dogodka; ta je predestini-
ran že veliko prej. Položaj pla
netov mu samo omogoči, da se 
ob izpolnitvi vseh okoliščin ne
moteno pripeti. 

Ko je Franc Knez v soboto, 8. 
avgusta 1942, izdal Lackovo 
četo, je sprožil plaz, ki ga ni bi
lo mogoče več ustaviti. To gnu
sno dejanje se je zgodilo pod 
vplivom Saturna, ki postavlja 
meje, s katerimi določa obliko 
nekega pojava. V primeru Ptuja 
je bila s tem dogodkom posta
vljena meja nemškutarstvu in 
temelj novim vrednotam. Meje 
so tesno povezane s pojmom 
polarnosti. Gre za pojav, ki 
omogoča strukturo, aelitev na 
dobro in zlo, na levo in desno, 
svetlobo in temo, aktivno in pa
sivno ipd. V času NOB-ja so po
larnost predstavljali naroono 
zavedni Slovenci na eni strani in 
izdajalci na drugi strani. Polar
nost pa prinaša tudi omejitve, 
minljivost, napetost, razdelje
nost, notranja protislovja in 
konflikte, kar je kipar Savinšek 
tako neponovljivo izrazil z Lac
kovim spomenikom. 

V ponedeljek, 10. avgusta, je 
Jože Lacko moral prenašati zasra-
movanje sovaščanov in opraviti 
pot na Golgoto — mesto lobanj. 
Največji planetarni vpliv je takrat 
imela Luna, ki je nosilec vseh že 
osvojenih vzorcev in oblik, hkrati 
;)a medij, skozi katerega se mani-
: estirajo vse latentne sile. Gre za 

izpolnitev individualne in splošne 
karmične dediščine. Ni naključje, 
da je Lacko padel v komo v ne
deljo, ko ima največji vpliv Sonce. 
Kajti Luna in Sonce predstavljata 
dva ustvarjalna vira kozmosa ter 
zmeraj skleneta krog pojavom in 
oblikam. Sonce simbolizira aktiv
no naravo »kozmičnega očeta", 
medtem ko Luna predstavlja pa
sivne sile »velike matere". 

Spomenik Jožeta Lacka je bil 
tretji energetski center Slo
venskega trga. 

Sindikalni list 
P O L I C E N T R I Z E M : 

š t a j e r s k i p a r l a m e n t , 

p o m u r s k i p a r l a m e n t . . . 
Priložnost imamo, da demokratični central izem za

menjamo s pol icentr ično organiziranostjo. Njena pred
nost je v tem, da daje s lovenskim deže lam avtonomijo 
(samoupravo) na pol i t ičnem, gospodarskem in kultur
nem področju. Slovenski parlament, vlada in predsed
stvo naj delujejo na skupnih slovenskih interesih, 
deželni parlament in vlada pa naj rešiijejo deže lne inte
rese. S t em bi v Sloveniji ustvarili v e č pol i t ično-gospo-
darskih in kulturnih centrov, kar bi pr ipomoglo do hi
trejšega razvoja in napredka v vseh smereh. 

V skladu s t em se mora izpeljati davčna reforma, to 
je zmanjšanje davkov in njihova prerazporeditev. D e 
nar naj os tane tam, kjer se ustvarja (v podjetjih in 
občinah) . Le del davkov bi se porabil za deže lne potre
be in njihov razvoj, za skupne s lovenske interese ter 
razvoj nerazvitih območij . 

Več lahko preberete v 5., predvolilni številki Sindikalnega 
lista. 

Markovčani na gostovanju v Bolzanu 
Leto 1992 je bilo za markovske 

folkloriste več kot uspešno. Za sa
bo imamo že 23 nastopov — od 
tega kar tri gostovanja v tujini. 

V predpustnem času 28 . fe
bruarja smo gostovah s plesno 
folklorno skupino, ženitovan-
jskimi kopjaši in koranti v Har-
tbergu blizu Dunaja v Avstriji. 
Tam smo se odrekli dnevnicam 
in tako prislužili denar za uredi
tev društvenega kotička, kjer 
imamo po 55 letih delovanja 
spravljena številna priznanja, 
diplome, plakete in spominke z 
več kot tisoč nastopov in devet
najst gostovanj v tujini. Nasled
nje večje gostovanje je bilo 26. 
in 27. septembra 1992 v Lie-
chtensteinu in Švici. 

21. in 22. novembra pa smo go
stovali v osrčju Južne Tirolske — 
v mestu Bolzano, kjer smo bih go
stje osrednje Folklorno-turisticne 
zveze Circolo culturale Angela 
Nikoletti. Ob sodelovanju moške
ga pevskega zbora Markovci smo 
se predstavili s celovečernim pro
gramom ljudske glasbe, pesmi in 
plesov ter ljudskih — predvsem 
ženitovanjskih in pustnih običa
jev, med katerimi niso manjkali 

kopjaši, orači in koranti, ki so do
dobra razgreh tamkajšnje občin
stvo, da po končanem programu 
ni in ni hotelo zapustiti dvorane. 
Znova so morah zapeti orači, 
znova zaigrati godci, zaplesati 
plesalci in porožljati koranti. 

Tkko smo navezali še nove stike 
— tokrat z Bolzanom — biserom 
Južne Tirolske, ki slovi po trgov-
sko-turističnem centru in vinski 
trti, ki je samo v dolini TYento na
sajena na svojevrsten način naj
manj na tisoč hektarjih. Kljub 
dolgi in naporni vožnji po Padski 
in Beneški nižini ter dolini Ttento 
(12 ur vožnje) in dveurnem pro
gramu (vse v enem dnevu) je oilo 
ob koncu zadovoljstvo toliko 
večje, ko smo sHšali laskave poh
vale za bogat kulturni program. 
Še posebej smo bili veseli, ko so 
nas prosili, da jim takoj po vrnitvi 
izdelamo in pošljemo podroben 
opis naših ljudskih plesov, pesmi, 
ženitovanjskih in pustnih 
običajev, da ga prevedejo poleg 
italijanščine še v španščino, fran
coščino in nemščino. 

Ob koncu naj zapišemo zahvalo 
vsem, ki so kakorkoh pomagali 
pri potovanju: Slovenijaturistu — 
poslovalnica Nova Gorica, Meg-

gatoursu ŠkoQa Loka, sponzor
jem Lipa Stojnci, Market Marko 
Bukovci, Konradu Janžekoviču iz 
Markovcev in drugim. Posebej 
hvala Francu Kodriču, predsedni

ku Folklornega društva Ptuj, or
ganizatorju in vodju potovanja, ki 
nam je prek mednarodne turi
stične agencije izposloval to go
stovanje. F C 

р к ш и tam... 
Oderuši(i i(omunalci 

ž e nekaj časa je med Ptujčani in tistimi, ki prihajajo skoraj vsa-
; kodnevno s podeželja v službe ali po vsakodnevnih opravkih shšati 
\ ostre kritike na račun ptujskih komunalcev. Nekdo si je namreč na 
i komunali izmislil, kako bi lahko prišli do dodatnega dohodka, pa 
so parkirni prostor pri pošti ogradili, postavili nekakšno čuvajnico 
in nastavili človeka, ki ima nehvaležno delo, da za uro parkiranja 
osebnega avtomobila pokasira 50 tolarjev. 

Pa se pri tem zamislimo: ljudje pridejo na Ptuj na delo, in če zju-
jtraj postavijo svoje vozilo na omenjeni prostor, bodo morah ob 
¡ koncu dela plačati za parkiranje najmanj 400 tolarjev. To znese pri-
I bližno četrtino dnevnega zaslužka oziroma mesečno 8000 tolaijev. 
I Pri tem pa komunalci niti ne dogovarjajo za eventualno poškodbo 
I vozila. Sicer pa sedaj na tem prostoru do kakšnih poškodb niti ne 
more priti, kajti velik parkirni prostor je, odkar so komunalci uve-

I dli parkirnino, skoraj povsem prazen. Res pa so mestne ulice zato 
I nekoliko bolj zasedene z avtomobih. Torej je po mestnih ulicah še 
I večja gneča, zlasti pred Kmetijsko zadrugo in drugod. Komunalce 
• sprašujem, ali se, recimo, ne bi mogli zadovoljiti s parkirnino 20 
I tolarjev na uro? Franjo Hovnik 

FRANC 
FIDERŠEK TOPOVSKA KRMA V NEIVIŠKI 

VOJSKI 
66. nadaljevanje 

Komenta r je bil oči tno napi 
san z n a m e n o m prikazat i Sta
linovo liceraerstvo in njegovo 
zavajanje zaveznikov. Pisec je 
poudarjal , da se je ta Stal ino
va dvoličnost znova pokaza la v 
jugoslovanskem pr imeru , ko 
se je hinavsko baje »hudoval" 
nad jugoslovanskimi komuni 
sti zaradi sklepov konference 
v Jajcu, čeprav so ti opravili 
samo tisto, kar j im je naročil 
... Naj k t emu dodam, da je p o 
sporu Tito —Stalin leta 1 9 4 8 z 
jugoslovanske strani bila obja
vljena trditev, da o avnojskih 
sklepih Stalin p r e d h o d n o re
snično ni bil obveščen. 

Dejstvo je, da so nacistični 
veljaki že zdavnaj spoznali , da 
vojne z orožjem ne bodo mo
gli dobiti. Rešitev zase so vi
deli v tem, da pr ide do spora 
med Sovjetsko zveze in obema 
zahodnima velesi lama. V to 
smer je Goebels tudi usmerjal 
vso p ropagando . Med nemški
mi vojaki se je o t em šušljalo 
že od spomladi 1 9 4 3 , ko je 
nemška p r o p a g a n d a poskušala 
do vrhunca izkoristit i odkrit je 
sovjetskega zločina pr i Kati-
nu, kjer so pobil i na tisoče 
poljskih častnikov. 

Zanimivo je tudi , da m e d 
nemškimi vojaki ni bilo kake
ga navdušenja nad takim na

daljnjim razple tom vojne. P re 
pričani so bili, da bi v takem 
p r imeru Angleži in Amer ikan
ci pognal i v Doj pro t i Rusom v 
prvi vrsti nemške vojake. 

Opišem naj še nekaj srečanj 
s prepros t imi nemškimi ljudmi 
— vojaki in civilisti. S tem 
želim povedati , da velika veči
na nemških ljudi ni bila nav
dušena nad vojno, da so mnogi 
mislili poš teno , vendar so bui 
ujetniki sistema totalne vojne. 
Bali so se kolektivne odgovor
nosti, t repetal i pred posledica
mi poraza. Za to nekaj zapisov 
o tem, kako so ljudje doživljali 
vojno, kaj so mislili in kako 
ocenjevali dogajanja v svetu. 
Srečeval sem se tudi s fanatiki, 
ki so videli samo dve možnosti 
— zmaga ali smrt, vendar je 
bilo takih malo, vsaj v okoljih, 
kjer sera bil. 

V BOLNIŠKI SOBI 
1221 

Ko sem v Bad Neus tad tu 
začel spet uporabljat i svoje 
noge, sem spet dobil unifor
mo . Plašč se je po kroju in 
barvi nekol iko razlikoval, sa je 
bil p rebarvan plašč nekdanje
ga češkega vojaka. Za rad i ra
ne na glavi sem bil ostr ižen na 

folo. Lasje so mi že zrasli za 
ak cent imeter , desnico sem 

še nosil v debeli obvezi. Bil 

sem nekol iko podoben tiste
m u vojaku, ki so ga ilustratorji 
upodabljal i kot ¡dobrega voja
ka Švejka". Tega Haskovega 
junaka iz prve svetovne vojne 
do takra t še nisem poznal . 
Njemu podobnega torej me je 
bolniška sestra privedla v 
šestposteljno sobo št. 1221 v 
drugem nadstropju za tedanje 
razmere sodobne vojaške bol
nišnice v W[rtzburgu. 

»Nikar ne reci, da si že vo
jak, saj izgledaš kot šolar-
ček!?" je malo posmehljivo, 
malo zvedavo rekel eden od 
zdravljencev, ležečih na po
steljah. Nekaj sem mu odgo
voril, zato je takoj ugotovil, da 
nisem pravi Nemec . Glede na 
mojo rrizuro mu je prišlo na 
misel vprašanje: »Da nisi mor
da Rus?" Ostali štirje zdra-
vljenci so zvedavo zrli vame. 

Vpraševalcu sem pojasnil, 
od kod izhajam. Iz tablice nad 
njegovim vzglavjem sem raz
bral, da je naddesetnik in se 
piše Michl. Začudi lo me je tu
di, da je takoj vedel, kje je 
moja domovina, in to, da je 
p red vojno že bil kot nogome
taš v Zagrebu. Njegovo mo
štvo iz Schweinfurta je igralo 
prijateljsko tekmo s takratnim 
jugoslovanskim prvakom 
Gradjanskim iz Zagreba in se
veda k repko izgubilo. Sam k 
t emu ni dosti prispeval , ker J e 

sedel na klopi za rezervne 
igralce. S tem Michlom sva se 
že tedaj nekako zbližala in se 
v naslednjih tednih veliko p o 
govarjala in šahirala. Bil je 
doma iz bližnjega industri jske
ga mesta Schweinfurta, p o 
ročen, težko ranjen v koleno , 
zato nikoli več ne bo igral no
gometa; srečen bo, če bo 
sploh še lahko normalno ho-
clil. Tedensko ga je obiskovala 
žena in mu tudi sproti pr i
našala novice. 

Drugi zdravljenec v sobi je bil 
Krebs, težko ranjen v obe nogi v 
Agriki, ujet od Amerikancev. 
Konec leta 1943 je bil med tisti
mi ranjenci, ki so jih Združene 
države z Nemčijo zamenjale za 
svoje. O takih zamenjavah med 
vojskujočima državama takrat 
javnost navadno ni bila ob
veščena. Bil je precej zadržan, 
najbrž so mu prepovedali govo
riti o tem, kako je v ameriškem 
ujetništvu, vseeno pa se je včasih 
razgovoril o tem, kako obilno in 
raznovrstno hrano imajo v ame
riških vojaških bolnišnicah. 

Tudi z drugimi tremi zdra-
vljenci sem se razumel. Tehnik 
iz nemškega Maribora (Mar
burg am Lann) je imel posebno 
veselje, če me je lahko poučeval 
v nemščini. Fant na postelji ob 
moji je bil še mlajši od mene, 
čeprav za glavo višji, zanmiale 
pa so ga predvsem mlade bol
niške strežnice. Edini zdravlje
nec s podčasuiiškim činom je oil 

kmečki sin, doma so imeh ded
no kmetijo, bil je večkrat odli
kovan in je gledal nekako zviška 
na druge. V njegovi navzočnosti 
tudi ni bilo sproščenih razgovo
rov. 

Boniške sestre so bile v glav
nem nune in so imeh pacienti 
do njih spoštljiv odnos. Strežni
ce pa so bila mlada dekleta, 
usposobljena v nižjih medicin
skih šolah in tečajih. Kmalu po 
prihodu v to sobo sem bil na oe-
snici ponovno operiran. Iz nar
koze me je prebudil udarec po 
licu in nad sabo sem zagledal 
nekoliko začuden in strog obraz 
nune ... »Ja fant, kaj je s tabo? 
Saj si vendar Nemec? so se mi 
vtisnile v spomin njene besede. 
Med prebujanjem iz omame 
sem menda izgovarjal neke be
sede v materinščini in to je nu
no presenetilo. Tudi pozneje je 
imela do mene hladen odnos. 

Konec februarja 1944 j e bil 
dolg letalski alarm. Vse ležeče 
paciente so s posteljami vred 
spravili do dvigal ш potem v 
kletno zaklonišče. Čutilo se je 
tresenje tal kot ob potresu. Več 
sto bombnikov je stresalo svoj 
smrtonosni tovor na okoli 30 
km oddaljen Schweinfurt. To je 
bilo pomembno industrijsko 
mesto, med drugim je bila tam 
tovarna krogličnih ležajev. Ra
zumljivo je, da je bobnenje 
spremljal z izredno zaskrbljeno
stjo Michl, saj je trepetal za svo
jo družino. 

O tem industrijskem mestu 
mi je pripovedoval že prej. Prvič 
so ga obiskali bombniki, bili so 
bojda angleški, oktobra 1943 ob 
dnevni svetlobi. Bombe so od
vrgli na tovarniške objekte; pre
cej so jih poškodovah, to sem 
videl na lastne oči, ko sem se 

peljal tam skozi, vendar nič bi
stvenega. Čez nekaj dni je 
)roizvodnja že stekla normalno. 
ljudje so baje govorili, da po

membnih proizvodnih objektov 
namenoma niso uničili, ker je 
bil med velikimi delničarji to
varne krogličnih ležajev tudi ne
ki Anglež. Takrat so celo dohno 
okoh mesta prekrili z umetno 
meglo, pa to bombnikov ni dosti 
oviralo. Nasprotno pa je napra
vila veliko škode na se nepo
spravljenih poljščinah in rast in-
stvu sploh. Zaradi tega pozneje 
umetnega zadimljanja niso več 
uporabljali. 

Drugi dan je Michlu le uspelo 
zvedeti, da je žena z otrokoma 
še pri življenju. Bombniki svoje 
uničujoče preproge niso položili 
na predel s tovarnami, temveč 
na delavsko naselje. Predel, kjer 
je stanovalo okoh 5 tisoč delav
cev z družinami, so dobesedno 
zravnali z zemljo. Koliko je bilo 
ljudi tam mrtvih, se takrat še ni 
dalo ugotoviti.Pri ljudeh je tak 
način uničevanja ljudi in njiho
vih bivališč vzbujal zgražanje in 
srd. Čeprav je bila ta metoda 
kruta, je bila za zmago zavezni
kov bolj učinkovita, saj so 
nemške vojne zmogljivosti veli
ko bolj prizadeli, če so namesto 
strojev uničevali delavce in stro
kovnjake, ki so znali strojem 
streči. 

O grozotah tiste noči v 
Schweinfurtu je čez nekaj dni 
podrobneje pripovedovala Mi-
chlova žena, ko je prišla obiskat 
moža. Pozneje sem se večkrat z 
vlakom vozil tam skozi in vselej 
se mi je pogled ustavil na plan
javi ruševin, kjer so bila prej 
stanovanja delavcev. 

Dalje prihodnjič 
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v MIHEUCEVI OALERiJI RAZSTAVUA LOKE FRANC OBLAK 

G r a d č a k a l o k o s t r e l c e 
v Miheličevi galeriji so minuli četrtek odprli nadvse zanimi

vo razstavo, prvo take vrste v Ptuju: razstavo lesenih lokov ^ 
Franca Oblaka. Gre za ena mnogih spremljajočih prireditev j 
razstave Srečanje z Jutrovim na ptujskem gradu. J 

Franc Oblak s svojim lokom 

Z razstavo želi o rganiza tor 
Pokrajinski muze j Ptuj , kot je 
izjavil vršilec dolžnosti ravna
telja muzeja Boris Miočinovič, 
vzpodbudit i ustanovi tev loko
strelskega društva v Ptuju, ki 
mu muzej ponuja turni rski 
pros tor na gradu. T a k o bi ta 
del grajskega kopleksa lahko 
dobil nekdanjo funkcijo. 

F ranc Oblak, sicer strojni 
inženir, se je za lokostrels tvo 
začel zanimat i že v o t roških 
letih. P r e d nekako dvajsetimi 
leti je Slovenijašport uvozil lo
ke in od takra t se z lokostre l 
stvom ukvarja tudi ko t t e k m o 
valnim špor tom. O d kod nje
govo zanimanje prav za loke 
m želja p o njihovem oblikova
nju še sam n e ve, pošal i p a se , 

da je moral biti ka ter i od nje
govih prednikov lokostrelec. 

Z a oblikovanje lokov je naj
pr imernejš i les listavcev: ja
vor, hrast , češnja, hruška. Lo
ke oblikuje iz lesa in s teklenih 
vlaken. 

Razstavlja tudi turške loke, 
t akšne , kakršnih orginal je 
razstavljen na razstavi Sreča
nje z Jut rovim. Od kod mu 
znanje o tem, kakšni so bili 
turški loki? F ranc Oblak p r a 
vi: »Prijatelj me je opozori l na 
n e k o angleško knjigo o lokih 
in iz nje с ф а т znanje. Upora 
bljam e n a k o tehnologi jo in li
nije kot včasih, le mater ia l i so 
drugačni . Tu rk i so izdelovali 
lok od tri do p e t let , upora 
bljali les in živalske teti tve 

(Ahilova tetiva) ter rogove bi
volov. Tudi jaz uporabljam 
les, le živalske tetive sem na
domesti l s s teklenimi vlakni. 
Bistvo izdelovanja lokov je 
vztrajnost. Z a en lok po t rebu
j em od šest do t r ideset ur. Z 
vsemi loki, ki sem jih naredil , 
se da streljati. Puščic ne izde
lujem sam." 

F ranc Oblak tudi tekmuje z 
lokom, ki jih je izdelal sam. V 
zadnjih letih tekmuje bolj za
to, da ohran i stik z lokostrelci , 
in seveda tudi zato, da lahko 
svoje loke p roda . Nâ letoš
njem svetovnem prvenstvu je 
dobil naročilo za izdelavo lo
kov za Francoze . Tet ive ple te 
sam, mater ial pa dobiva iz 
Združen ih držav Amer ike , 
kjer sta edini dve tovarni na 
svetu, ki izdelujeta mater ial za 
tetive, saj j e izdelava le- teh 
tehnološko izredno zahtevna. 

Vsak lok, ki ga izdela, je na
rejen po naročilu in unikaten , 
saj je odvisen od tega, kakšno 
tehniko streljanja ima tisti, ki 
ga uporablja. 

F ranc Oblak j e prvič razsta
vil lok v Slovenj Gradcu na 
razstavi umetnih obrt i . O d le
ta 1988 sodeluje z Oskarjem 
Kogojem in skupaj sta razsta
vljala na mnogih razstavah do
ma in v tujini. Njegovi loki so 
že pravi kul tni p redmet i . Ko 
je sta razstavljala v Izraelu, sta 
nekaj p r imerkov lokov pust i la 
v njihovem muzeju. 

Razstava je res nekaj poseb
nega in vredna pozornosti, še 
posebej ker v Ptuju lokostrel
stva ni, čeprav je drugod po 
Sloveniji lokostrelcev že veliko. 

N a V 

SANITARNO MOČVIRJE V SREDIŠČU OR ORAVI 

Ugodni rezultati čiščenja 
N a t a n k o p r e d l e t o m dni 

smo obiskal i D r o g i n o b r a t 
G o s a d v Središču ob Drav i , 
k o so se l ansko jesen p o dol
g e m in p r e u d a r n e m raz
mišljanju lotili č iščenje od 
pad l ih v o d a s s i s t e m o m 
u m e t n e g a močvirja. Z b io 
loškim močvir jem se s t ro 
kovno ukvarja M a r i n k a La-
šič, ki r e d n o spreml ja vse , 
ka r se n a »vr t ičku" dogaja . 

»Nad rezultat i smo pri je tno 
presenečeni ," je povedal di
rektor Gosada cfipl. biolog 
A n t o n Prosnik. Spočetka je 
tudi sam dvomil, sedaj pa, ko 
je stopnja čiščenja prek 90- in 
tudi 97-odstotna, je nadvse za
dovoljen. 

V letu dni, odkar čistilna na
prava deluje, so uspeli zbrati 
mnoge potrebne podatke glede 
čistosti, ki jih pred pričetkom 
niso poznali. P n čiščenju fekal-
nih voda je bil rezultat do neke 
mere znan, ni pa bilo nič točne
ga, kljub temu da so nekaj 
takšnih čistilnih naprav v Slove
niji že poznali, v zvezi z vodo, 
kot jo imajo glede na proizvod
njo v Gosadu. 

»Naša čistilna naprava j e 
projekt i rana na osnovi najbolj 
umazanih vod in največje emi
sije. Vsi naši proizvodni p ro 
grami so tudi v pr ihodnje 
usmerjeni tako, da se količina 
odpadle vode in njena sestava 
ne bosta povečevali in ne 
spreminjali . Po dosedanjih 
analizah smo ugotovili, da bi 
morale biti naše odpadle vode 
še bolj »umazane", da bi čistil
na naprava lahko bolje čistila. 
Dogajalo se je , da končni del 
našega biološkega močvirja 
tu intam ni imel zadost i 'hra

ne ' ," smo izvedeli od di rektor
ja g. Prosnika . 

TAKŠNO ČISTILNO 
NAPRAVO Bi 
POTREBOVALI TUDI 
V SREDIŠČU 

V Središču ob Dravi spuščajo 
gospodinjstva in drugi v naravo 
še vedno velike količine fekal-
nih ter drugih voda. Anton Pro
snik je ob tem povedal, da je bi
la prvotna zamisel, da bi v Sre
dišču čistili odpadle vode z bio
loško čistilno napravo. Ko p a so 
v krajevni skupnosti dobili pre
dračun, ki je znašal kar 7 milijo
nov mark, so ugotovili, da je ta 
vsota za Središče s približno 
1.500 prebivalci in z razprše
nostjo gospodinjstev, kar bi po
menilo do ge kanalizacijske po
ti, prečrpovališča, za kar bi po-
treoovah ogromno energije, 
prevelik zalogaj. Tako so prišli 

na idejo, da bi lahko problem 
reševali s sanitarnim močvirjem. 

»Po zakonu ne bi smeh spu
ščati kanalizacije v odprte vodo
toke. Kaže, da v kraju nimamo 
druge izbire, kot da preidemo 
na ta način čiščenja odpadlih 
voda. Površin je dovolj, in ker 
se ta način čiščenja da urediti 
tudi za skupino hiš ali manjši 
zaselek, bi bilo to v Središču več 
kot idealno. Majhne čistilne 
enote, kjer rastejo trstičje in 
druge močvirne rastline, bi se 
dobro vključevale v okolje. Tak
šen način čiščenja na veliko 
uporabljajo predvsem na zaho
du, kjer moraš vse, kar onesna
žiš, počistiti in vrniti v življe
nje, •• pove Anton Prosnik. 

Upamo, da bodo Gosadove-
mu primeru čiščenja odpadlih 
voda sledih tudi drugi. 

Besedi lo in posnetek: 
V ida Topolovec 

Učinkovit in naravi prijazen način čiščenja odplak z umetnim 
močvirjem. 

K d o r e d i d i v j e s v i n j e 
Nekateri kmetje so prepričani, da jih redijo lovci, saj j im na

stavljajo zrnje vso zimo. Ti so povedali, da jih je potrebno s 
hrano zadrževati globoko v gozdu, saj bi j ih sicer še več priha
jalo na polja. Dejstvo je, da plača pti^jska Zveza lovskih družin 
dvakrat več denarja za odškodnine, kot zasluži s prodajo od-
streljenih živali. Zakaj jih lovci ne uničijo več, se sprašuje Ja
nez Fakin iz Spodnje Sveče pri Majšperku. Kaže, da so lovci 
nemočni, saj je divja svinja zvita in previdna. 

POGLEJTE, KAJ SO 
NAREDILE 

»Iz svoje mladosti se spomnim, 
da je bila divja svinja prava red
kost. Če so že katero zapazih, so 
vsi vaščani krenili na lov in so jo 
preganjali, dokler je niso dobili. 
Danes pa se v tropih sprehajajo tu 
okoh in uničujejo našo zemljo. 
Poleti so v ravnici, jeseni pa pri
dejo v k nam v Haloze," je pripo
vedoval 62-letni Janez Fakin iz 
Spodnje Sveče 14. Letos je sin va
roval koruzo ves september tako, 

da je ponoči kuril. »To je izredno 
naporno, saj je po celodnevnem 
delu moral pred temo, to pa je 
poleti okoli 22.ure, še oditi na nji
vo," je povedala žena. 

Kurišča se svinje namreč bojijo, 
prav tako luči, zato je eden izmed 
sosedov dežural ob njivi s traktor
jem. Baje jih preganjajo tudi pre
potena oblačila, gnojnica ... »Vse 
le to delaš, na koncu pa pridejo 
svinje in uničijo pridelek. Poglej
te , kaj so naredile pred kratkim. 
V več zaporednih nočeh so razrile 

približno 60 arov travnika. Sedaj 
bi bilo potrebno vse te luknje za
kopati in poravnati, seveda pa 
lahko svinje še pridejo. Tu drugo 
leto ne bomo mogli kositi. 
Sprašujem se, zakaj jih lovci ščiti
jo. Zakaj jih hranijo in redijo na 
Jelovicah? Če ščiU svinje zakon, 
bi ga bilo potrebno spremeniti. 
Zakaj j ih ne postrelijo, saj delajo 
nam, kmetom, samo škodo?" je 
bil ogorčen Janez Fakin. 
REDKOKDOVIDI 
KRIMINALNO ŽIVAL 

Škodo so pred kratkim pov
zročile tudi Mileni Jeza iz Preše. 
Njen že tako nagnjeni travnik so 
prav tako »preorale." Na 82 arih, 
kolikor je velik, so s svojimi rilci 
obrnile skoraj vsako ped zemlje. 
»Tudi po gozdu," pravi Milena 
Jeza, »je vse razrito. Hodile so že 
prejšnja leta, letos, ko nista obro
dila kostanj in bukev, pa se jih še 
bolj bojimo." 

Divje svinje »vidiš' samo po nji
hovih dejanjih. Sicer so namreč 
zelo previdne in se človeka izogi
bajo. Občasno j ih kdo zapazi ali 
zasliši le njihovo šuštenje v 
grmovju. 

Janez Fakin meni, da je svinj 
zelo veliko, vsaj 50 ali še več. Vi
del jih ni še nikoli. »Pred nekaj 
leti se je soseda vračala v temi iz 
službe. Mimo nje je zdivjala cela 
čreda. Tako je kričala, da tri dni 
ni imela glasu," je povedala sko
rajda anekdoto Milena Jeza. Tudi 
ona meni, da bi jih bilo potrebno 
enostavno postreljati. 

LOVCI SO NEMOČNI 
To pa ni tako enostavno. Zakon 

o varstvu, gojitvi in lovu divjadi 
ter o upravljanju lovišč predpisuje 
tudi ravnanje z divjim prašičem. 
Za streljanje divjega prašiča ni 
mrtve sezone, je povedal Mirko 
Obran z Zveze lovskih družin na 
Ptuju, razen za matere v času po-
leganja, to je od februarja do juli
ja. Divji prašič ima šest ali sedem 
mladih, vendar vsi ne preživijo, 
kar je odvisno od okolja in vreme
na. Običajno živita skupaj dve 
gnezdi, to je do 15 svinj. Lovske 
družine na našem območju zaradi 
kmetijstva nimajo zgornje meje 
odstrela. Posamezne lovske dru
žine se izredno trudijo, vendar 
svinj enostavno ne morejo postre-
hti toliko, kot si želijo. Lovske 
družine Stoperce, Žetale, Podleh-
nik in Majsperk, na katerih ob
močjih se svinje veliko zadržujejo, 
jih krmijo prav zato, da ne bi šle 

iz gozdov. Sicer pa ta žival vehko 
potuje, se seh. 
IZ GOZDOV SO JIH 
PRIVABILE VELIKE 
POVRŠINE MONOKULTUR 

Predsednik Zveze lovskih dru
žin Ptuja in Ormoža, magister 
gozdarstva Milan Trafela: »Divji 
prašič je vrsta, ki pri nas šele v 
novejšem času poseljuje nižinske 
predele. Prej se je zadrževal v 
gozdovih Maclja in Donačke , p o 
tem pa so se začele pojavljati aiv-

1'e svinje na ogromnih kompleksih 
:oruze. Tam so skrite, podnevi 

spijo, ponoči oživijo in delajo ško
do. Gotovo so prišle k nam tudi iz 
Hrvaške, saj iin j e pregnalo strel
janje pušk. Selitve jim ne pov
zročajo problemov. Včasih jih 
preženejo že gobarji. Naši lovci 
jih streljajo, kolikor morejo. Tako 
odstrel iz leta v leto narašča. Lani 
so jih ustrelih več kot 100. Iz 23 
lovskih družin ptujske in ormoške 
občine pa je bilo samo v lanskem 
letu tudi 200 priiav škode. Vso 
škodo smo povrnili, le v treh pri
merih nismo dosegh soglasja o 
višini škode. Naša Zveza plača za 
škodo, ki jo povzročijo, približno 
dvakrat več kot s prodajo divjega 
prašiča zasluži." 
ZA KOGA REDIMO DIVJE 
SVINJE 

Divjih svinj na našem kmetij
skem območiu torej nihče ne redi. 
Rekli bi lahko, da jih redi država 

na velikih površinah monokultur, 
neredko pa jih nehote nahranijo s 
pridelkih na svojih njivah kmetje 
sami. Za koga? 

Nekaj jih pojedo lovci sami, si
cer pa jih na našem območju od
kupuje Perutnina Ptuj. Od Mirka 
Baumana, ki pri njih skrbi tudi za 
odkup divjačine, smo izvedeli, da 
plačajo 130 tolarjev za kilogram 
prašiča z glavo in nogami, 150 pa, 
če je prodani prašič brez teh de
lov. Takoj po prevzemu prašiča 

kot vso drugo divjad pregledajo 
veterinarji. Včasih je veljala div
jačina za najbolj zdravo meso, po 
černobilski katastrofi pa nekaj 
mesecev sploh ni bila užitna. Tre
nutno je meso naših divjih svinj 
neoporečno, seveda šele po pre
gledu veterinarjev. Na Perutnini 
odkupljene divje prašiče zamrzne
jo in jih kasneje izvozijo, največ v 
Italijo. M i l e n a Z u p a n i č 

Luknje, ki jih kaže Janez Fakin iz Spodnje Sveče, so za kmeta 
prava katastrofa. Tako so divje svinje začasno uničile pri
bližno 60 arov tega Fakinovega travnika. Obiskale pa so 
skrbnega gospodarja tudi na drugih površinah. 

Divji prašič je premetena in previdna žival, za katero razdalje niso ovira. Niti videti se ne pusti 
pogosto, kaj šele ustreliti. 

Milena Jeza je lani poravnala razritine sama, letos, ko so 
uničile skoraj ves travnik, bo na pomoč poklicala lovce. 



TEDMIK - ^ DECEMBER 1992 ŠPORT - 17 

Drava premagala 
Kolinsko Slovana! 

Zaradi nastopa mladinske državne reprezentance na mednarodnem 
turnirju Alpe Jadran (nastopil je tudi član RK Drava Renato Vugri-
nec) je bilo sedmo prvenstveno kolo v prvi državni moški ligi v sredo, 
25. novembra. V Ptuju je gostovala močna ekipa Kolinske Slovana iz 
Ljubljane, ki j e pred kratkim nastopala v mednarodnih pokalih. Tek
ma je v dvorano Center privabila blizu 500 gledalcev, ki so bili ob kon
cu navdušeni, saj so domačini zmagali z 21:20. 

Junak tekme s Kolinsko Slovanom v Ptuju je bil domači vratar 
Pintarič (Foto: I. kotar) 

Ptujčani v napadu niso prikaza-
h igre kot proti Presadu, ki so jo 
sicer nesrečno izgubili, zato so 
gostje večji del vodili, tudi s štiri
mi zadetki prednosti. Ljubljan
čani so vsako napako Drave v na
padu in obrambi kaznovali z za
detkom, zato je Idjub dobrim 
obrambam vratarja Pintariča vse 
kazalo na novi poraz Drave. Še 
posebej, ko so gostie v drugem 
polčasu (prvega so dobili z 12:9) 
povedli že s 17:13. Nekaj novih 
odličnih obramb vratarja je spod
budilo igralce Drave k veliko bolj 
zavzeti m borbeni igri. Iz minute 
v minuto so razliko zniževali in ob 
izjemnem spodbujanju gledalcev 
izenačih na 19:19 ter nato povedh 
z 20:19. Pri tem rezultatu je Pin
tarič ubranil sedemmetrovko, 
vendar so gostje izenačih iz nove. 
V zadnji minuti ie mladi Renato 
Vugrinec dosegel 21. zadetek za 
Dravo, vratar je ubranil dva strela 
s šestih metrov in tekma je bila 
dobljena — težko, vendar za
služeno. 

Gledalci so bili navdušeni in so 
domačine nagradih z dolgotraj
nim aplavzom. Drava je proti Pre
sadu izgubila dobljeno, sedaj pa 
dobila SKoraj že izgubljeno. Tako 
je to v prvi državni ligi, ki je kako
vostna in izenačena. 

DRAVA: MatjaSič, N. Po-
točnjak 2, Kramberger, Sabo 3, 
Terbuc, Hrnjadovič, A. Po-
točnjak 5, Vugrinec 3, Sagadin 6, 
Hrupič 2, Mikulič, Pintarič. 

Poraz v Slovenj Gradcu 

V osmem kolu, bilo je v soboto 
zvečer, so Dravini igralci gostova
li v Slovenj Gradcu pri dru-
gouvrščeni Novi opremi. Držali so 
se zelo dobro in domačine prisilili 
k popolni zavzetosti. Kljub temu 
da so domačini vodili tudi s peti
mi zadetki prednosti, so se v dru
gem delu približali na zadetek, 
več pa ni šlo, predvsem zaradi 
odličnega domačega vratarja, ki 
je Novo opremo obvaroval nepri
jetnega presenečenja. Končni re-
zidtat jebi l 24:19. 

DRAVA: MatjaSič, Kramberger, 
Mikulič, Terbuc, Sabo, A. Po-
točnjak 5, N. Potočnjak 3, Vugri
nec 2, Sagadin 4, Hrupič 5, Hrnja
dovič, Pintarič. 

V soboto derbi s Pomurko 
V devetem kolu se bodo igralci 

Drave v Ptuju pomerili s Pomur
ko iz Bakovcev, ki na lestvici za 
Ptujčani zaostaja za štiri točke 
(10. DRAVA 6, 11. POMURKA 
2 točki). Tekma bo v športni dvo
rani Center, začeh pa jo bodo ob 
19. uri. 

Velika Nedelja trdno na 
drugem mestu 

V osmem kolu vzhodne druge 
državne rokometne lige je Velika 
Nedelja v svoji dvorani prepričlji
vo, s 23:14 (13:7), premagala 
Radgono in je z 12 točkami druga 
za Krškim, ki ima dve točki več. 

Ormož Invest je v Veliki Nedel
ji tesno, s 23:22 (10:10), premagal 
Polet iz Murske Sobote in ima 
šest točk, tako kot Celje in Ra
deče. 1. ko ta r 

worn 
Prvi mednarodni 
nastop Sloveni je 

Jutri (v petek) zvečer bo v 
Gradcu meddržavni dvoboj med 
boksarskima reprezentanceuna 
Slovenije in Avstrije. To bo prvi 
mednarodni nastop slovenske 
reprezentance, ki jo je sestavil 
Ptujčan Slavko Doki. V repre
zentanci so ob tekmovalcin iz 
Celja, Novega mesta, Ljubljane 
in Slovenske Bistrice tudi 

Ptujčani Kerin, Horvat, Mere in 
Flaisher ter kot rezerva Kolarič. 
Darila za avstrijsko reprezen
tanco bodo ob prvem srečanju 
izključno ptujska. 

Naslednji nastop reprezentan
ce bo 19. decembra v Slovenski 
Bistrici, ko se bo pomerila s 
Hrvaško. j ,k . 

f A B O R N i i C i 
Taborniki Kvedrovega 

roda se bodo zbrali v petek 
ob 17. uri v OŠ Ljudski vrt 
na občnem zboru. Pregle
dali bodo minulo delo in se 
dogovorili za prihodnjo se
zono. McZ 

mm 
Zmagal Janko Bohak 

10. hitropotezni turnir Šahov
skega društva Ptuj je minil v po-
jolnem zmago-slavju Janka Bo-
laka. Med 12 udeleženci je 
zbral vseh možnih 11 točk, 2. do 
3. mesto sta si razdelila brata 
Robert in Zlatko Roškar z 8,5 
točkami, 4., Jože Čič, jih je 
zbral 8, peta - Planjšek in Zu
pančič — 5 itd. V skupnem 

seštevku posebnega točkovanja 

te na vrhu prav tako Janko Bo-
lak s 105,5 točkami, sledijo Čič 

101,5, tretji je najboljši mladi
nec Robert Roškar 97, 4. Zlat
ko Roškar 64,5, 5. Igor Ilijaž 51, 
6. Gregor Podkrižnik 38 itd. 

Predzadnji turnir bo v pe
tek, 4. decembra, ob 18. uri. 

Silva Razlag 

STRELSTVO 

Sezona, polna medalj 
z Lackovim turnirjem, ki ga SD Jožeta Lacka organizira vsako 

leto, se je končala tudi letošnja strelska sezona. Na tekmovanju, ki 
je bilo letos 25. novembra, so se pomerili ptujski in gostujoči strel
ci iz vse Slovence v stresanju s standardno.pištolo. 

Največja konkurenca je bila 
med člani, kjer je zmagala ekipa 
Mroža iz Velenja pred SD Jožeta 
Lacka in Sialom iz Celja, četrti so 
bih strelci iz Laškega, peti Ptuj in 
šesti Agis. Med posamezniki je 
zmagal Janez Štunec pred Aloj
zom Trstenjakom, pri mladincih 
Simon Veternik iz Velenja pred 
Gorazdom Selinškom in Izidor
jem Pulkom, ekipno pa SD Jožeta 
Lacka. Pri mladinkah so bile na
juspešnejše strelke iz Rečice. S 
standardno zračno puško so se 
pomerih samo mladinci. Zmagala 
je SD Jožeta Lacka, posamezno 
pa Andrej Pulko. 

V nedeljo se prične v Lju
bljani državna liga v strel
janju s pištolo. SU Jožeta 
Lacka bo nastupala z dvema 
ekipama članov in eno žen
sko ekipo. Sicer pa so na 
zadnjem tekmovanju v Ho-
tinji vasi med 15 mladinski
mi ekipami osvojih Ptujčani 
9, mesto. Najboljši posamez
nik je bil Andrej Pulko, ki se 
je uvrstil na 10. mesto. Na 
prvem izbirnem tekmovanju 
z zračnim oroi^em za izbiro 
državne reprezentance sta 
Tì'stenjak in Štuhec osvojila 
prvo in drugo mesto pri čla
nih, Pulko pa tretje pri mla
dincih. 

ČLANI V VZPONU 

Letošnjo sezono so člani SD 
Jožeta Lacka okronali z ekipno 
zmago na odprtem državnem 
prvenstvu Slovenije v streljanju s 
pištolo velikega kalibra. Ekipa, ki 
JO sestavljajo Alojz Trstenjak, 
Slavko Ivanović, Ludvik Pšajd 
mlajši in Milan Stražišar, ie do
segla četrto mesto s standardno 
zračno pištolo in tretje z maloka-
librsko pištolo proste izbire v prvi 
državni hgi, prav tako pa je v tej 
hgi osvojda tudi drugo mesto z 
malokalibrsko serijsko pištolo. 
Med posamezniki je Alojz Trsten
jak v streljanju z malokalibrsko 
serijsko pištolo s 510 krogi osvojil 
državno zlato, s standardno zrač
no pištolo drugo in malokalibrsko 
pištolo proste izbire tretje mesto. 
Bronasto kolajno si je pristreljal 
tudi Ludvik Pšajd mlajši z malo
kalibrsko pištolo proste izbire, 
Slavko Ivanović pa se je ves čas 

uvrščal solidno na mesta nedaleč 
od medalje. Zlato je osvojil med 
veterani v streljanju z malokali
brsko pištolo. 

DEKLETA V KORAK 
S KOLEGI 

Za ptujsko ekipo članic so 
nastopale Majda Raušl, Mate
ja Rep, Mateja Rozman in Al
bina Murko, ki so tako v ligi 
kot na državnem prvenstvu os
vojile ekipni bron. Posamezno 
se je Majda Raušl uvrstila na 
peto, Mateja Rozman pa na 
osmo mesto. 

Tudi mladinke so tretje v drža
vi, in sicer v streljanju s standar
dno in malokalibrsko pištolo. Za 
ekipo so streljale Majda Raušl, 
Mateja Rep, Mateja Rozman in 
Alenka Peteršič. Med posamezni
cami je bila srebrna Majda Raušl 
s standardno pištolo. 

MLADINCI 
TRIKRAT PRVI 

Mladinci v sestavi Izidor Pulko, 
Gorazd Selinšek in Dušan Junger 
so ekipni prvaki s pištolo pro-ste 
izbire, Gorazd Selinšek, Vlado 
Lovrenčič in Izidor Pulko pa prav 
tako prvi z malokalibrsko pištolo. 
Državno zlato so osvojih tudi z 
malokalibrsko serijsko pištolo. 
Najboljši med posamezniki je bil 
Gorazd Selinšek, ki je bil prvi z 
zračno standardno pištolo, pa tu
di drugi in tretji z drugimi vrstami 
orožja. 

NAČRTI 

Po letošnjih rezultatih so se 
uvrstili v perspektivni razred Ma
teja Rep, Mateja Rozman, Izidor 
Pulko, Vlado Lovrenčič, Dušan 
Junger in Gorazd Sehnšek. Status 
športnika zveznega razreda so si 
pridobih Alojz Trstenjak, Janez 
Stuhec, Ludvik Pšajd in Majda 
Raušl, državo pa bodo v prihod
njem letu zastopali Alojz Trsten
jak, Mateja Rep, Majda Raušl, 
Janez Štuhec in Gorazd Selinšek. 
V prihodnjem letu načrtuje SD 
Jožeta Lacka še boljše rezultate, 
kar štirje ptujski strelci pa bodo 
nastopili tudi na evropskem 
prvenstvu. McZ 

Izbirni turnir za 
reprezentanco Ptuja 

v telovadnici OŠ Olge Meglic je v ponedeljek, 23. novembra, ob 18. 
uri potekalo tekmovanje za izbiro reprezentance Ptuja v borilnih 
veščinah v disciphni semi kontakt. Pred lepim številom staršev in pri
jateljev tega športa se je pomerilo 67 pionirjev v devetih kategorijah. 
Tekmovanje je bilo izredno zanimivo in napeto, saj so se pionirji pote
govali za mesto v reprezentanci Ptuja, ki bo tekmovala v nedeljo na od
prtem prvenstvu Slovenije v Zagorju ob SavL Sodili so domači sodniki: 
PavUca, Zinrajh, Fidler in Sitar. 

Rezultati: 
Pionirke — do 30 kg: 1. Vesna 

Pavhca, 2. Ines Kacijan, 3. Alenka 
Plohi; do 37 kg: 1. Barbara Mu
rât, 2. Tanja Plohi. Pionirji — do 
30 kg: 1. Ivan Rajšp, 2. Peter Bru-
mec, 3. Dorotej Kline; do 37 kg: 
1. Andrej Vindiš, 2. Matjaž Bru-
mec, 3. Boštjan Brumec; do 42 kg: 
1. Boštjan Murat, 2. Gordan 
Krajne, 3. Boris Bombek; do 47 
kg: 1. Sebastian Zinrajh, 2. Maja 
Ozmec, 3. Jože Meško; do 52 kg: 
1. Matjaž Vindiš, 2. Uroš Šmigoc, 
3. Aleš Skledar; do 63: 1. Damjan 

Kaučevič, 2. Danijel Lozinšek, 3. 
Aleš Gregorec; do 74 kg: 1. Siniša 
Stojadinovič, 2. Boštjan Krajne. 

V pionirski reprezentanci Ptuja 
so: Vindiš, Murat, Zinrajh, 
Krajne, Brumec, Vindiš, Šmigoc, 
Kaučevič, Lozinšek, Gregorec in 
Stojadinovič. Sestavljena je bila 
tudi članska ekipa, ki jo sestavlja
jo: Pečar, Breg, Vidovič, Hasana-
gič. Medved, Fidler in Kaisesber-
ger. Upamo, da se bodo v Zagor
ju dobro pokazali. 

Vladimir Sitar 

O D B O J K A 

Ozon-Branik Rogoza II 3:0 (5, 2, 8) 
številni gledalci, ki .so pripravili 

izjemno športno vzdušje, so videh 
najboljšo igro Ozona v tej sezoni 
v dvorani Center. Čeprav so 
Ptujčanke zmagale gladko in go

stjam prepustile le 15 točk, je tek
ma trajala devetdeset minut. 

V naslednjem kolu bodo igral
ke Ozona gostovale pri vodilni, 
doslej neporaženi Mishnji. j ^ 

M A i t N 0 0 0 1 1 1 ? 

2. kolo — A liga: Markovci — 
Zagi Avto 2:1, Kov. Zamuda — 
Juršinci 4:2, Gumano —Vito-
marci 0:0, Majolka —Video 
Panda 1:1, Bife pri Mici—Poe-
tovio 0:8. 

Tretje kolo bo v soboto, 5. de
cembra, od 14. do 16. ure v dvo
rani Center, pari pa so: Video 

Panda —Pri Mici, Vitomarci — 
Majolka, Zagi Avto —Gumano, 
Juršinci —Markovci. Tekma 
med Poetovio in Kov. Zamuda 
je preložena, ker igralci Poeto-
vie nastopajo 5. decembra na fi
nalu SRP-av Izoh . 

3. kolo B hge pa bo v nedeljo, 
13. decembra, od 16.30 do 19.30 v 
dvorani Mladika. 



18 - N A S V E T I 3. DECEMBER 1992 - TEDNIK 

Domača zival 
kot terapija j 

NOVICE O DOMAČIH UUBLJENĆKIH 

P S I , M A Č K E I N 
O S T A L A D R U Š Č I N A 

Vez med človekom in do
mačo živaljo — Veliko ljudi 
okuša zadovoljstvo, ki j im ga 
je v hišo pr inesel majhen, p o 
gostokrat š t i r inožen pri jatel j . 
Zadnje raziskave kažejo, da 
ima že skoraj vsako drugo go
spodinjstvo domačo žival. Naj 
več je seveda psov, mačk in 
japagajev, ne manjka pa tudi 
irčkov, rib in različnih vrst 

ptičev. 
Kaj lahko domača žival sto

ri za človeka — Zves toba in 
prijateljstvo — dva najpogo
stejša odgovora na vprašanje, 
zakaj se odločiti za domačo 
žival. Ti dve v redno t i s ta vse
kakor ogromnega pomena , to
da tukaj so še druge p r e d n o 
sti, ki j ih m o r a m o upoštevat i . 
Kot prvo je t r eba omeni t i fi
zično kondicijo: las tniku psa 
prav gotovo korist i vsakodne
ven sprehod, ki ga je dolžan 
svojemu varovancu. Pa ne gre 
le za tek ali hojo ob energič
nem psu. Raziskave z univerze 
v Swanseaju so po t rd i le že 
prej obstoječe domneve , da že 
samo igranje s psom ali mačko 
učinkuje b lagodejno: znižuje 
krvni tlak ter s t em sprošča m 
pomirja, še posebej po napor 
nem ce lodnevnem delu. 

E n o od zadovoljstev lastni
ka psa je prav gotovo občutek 
odgovornost i za zdravega, le
pega in od ločnega psa. To
vrsten ponos je upravičen: 
pravilna nega zahteva m n o g o 
dragocenega časa in občudo
vanja v reden pes j e zas lužena 
nagrada. 

Domači ljubljenci poskrbijo 
tudi za vedno aktualen in neiz-
с ф е п vir pogovorov, saj pred
stavljajo nekakšno nevtralno 
ozemlje, kamor ima vsak prost 
vstop. Kateri lastnik psa pa ni 
navdušen nad pogovorom o 
svojem ljubljencu? Lahko bi ce
lo rekli, da lastniki psov hitreje 
navežejo medsebojne kontakte . 
Nemalokrat so se tovrstna 
znanstva razvila v dolgoletna 
prijateljstva. 

S psihološkega stališča so 
poseoej p o m e m b n i psi in ma
čke, saj omogočajo lastniku 
svobodno izražanje čustev in 

občutkov, kar v družbi ljudi ni 
v e d n o priporočljivo. Š tan
kočutn im dojemanjem člove
kovega razpoloženja in s pr i
m e r n i m odzivom bosta pes in 
mačka vedno želela pomagat i 
oz. ustreči svojemu lastniku. 

Preučevanje živali v vlogi 
domačih ljubljencev — O d n o 
si med človekom in domačo 
živaljo so v zadnjem času po
stali p r e d m e t resnih znanstve
nih raziskav, ki so bile povod 
za številne konference v Z D A , 
Angliji, Avstriji ... Zan imanje 
za ta p r e d m e t so pokazal i ta
ko veterinarji , biologi, beha-
vioristi , specialisti za o t roške 
bolezni in bolezni s tar ih ljudi 
kot tudi splošni zdravniki , psi
hologi in socialni delavci. 
Ljudsko izročilo že dolgo pri
pisuje domač im živalim zdra
vilno učinkovanje na neka te re 
t ipe ljudi. To so sedaj pot rd i le 
tudi znanstvene raziskave: do
mača žival popes t r i življenje 
ter ps ihološko pozit ivno vpliva 
na in t rover t i rane ljudi. 

Raziskave odnosov med člo
vekom in domačo živaljo p o 
krivajo širok spekter področi j . 
Nas p a tokra t zanimata predv
sem dve, in sicer pediatr i ja in 
geriatri ja. D o m a č e živali so se 
n a m r e č pokazale ko t p o m e m 
b e n e l emen t v življenju o t rok 
in ostarel ih ljudi. 

Domača žival in otrok — 
Otroc i se zelo navežejo na do
mačo žival. Prav posebno za
dovoljstvo staršev predstavlja 
opazovanje sočasnega odra
ščanja in spletanje pri jatel
jskih vezi med o t rokom in 
mlad ičem. 

Tbkaj so še mnoge druge 
pozit ivne s t rani : žival p o m a g a 
o t roku , da se nauči sporazu
mevanja brez besed, da spoz
na neprecenlj ivo vrednos t na
rave; p o m a g a mu doumet i iz
kušnjo življenja in smrti , uve
de ga v svet znanosti , ko t so 
biologija, pr i rodopis in narav
na reprodukci ja . Obstajajo ce
lo načrt i , da bi p r e d m e t spoz
navanja domačih živali uvedli 
v osnovne šole. Otroci bi t ako 
spoznal i odgovornost i , ki j ih 
ima lastnik domačih živali. 

hkrat i pa bi se naučili, kako 
jih hranit i , negovati, vzgajati. 
D o m a č a žival pomeni o t roku 
oporo in p o m o č tudi pri razvi
janju samozavesti in sklepanju 
prijateljstev. 

W raziskavi, ki so jo pred ne
davnim naredil i v Cambrid-
geu, so primerjali dve skupini 
o t rok — eni so imeli domačo 
žival, drugi pa ne . Rezul tat i so 
bili jasni in pričakovani: v 
družinah z domačo živaljo so 
odnosi med starši in otroki 
mnogo boljši, pa tudi splošna 
atmosfera j e prijaznejša. Ugo
tovili so tudi, da več kot j e do
mačih ljubljencev v hiši, večja 
je komunikat ivnost ot roka. 

Znanstveniki v Švici so se 
raziskav mačk lotili z dru
gačnega zornega kota — od
nos m e d človekom in domačo 
živaljo so preučili s stališča 
mačke . Ugotovitve kažejo, da 
se mačke različno obnašajo do 

različnih članov družine; na
dalje so ugotovili, da se odnos 
med o t rokom in mačko precej 
razlikuje od odnosa m e a o t ro
kom in psom — to je torej še 
en dokaz za trditev, da več do
mačih ljubljencev psihološko 
dobro vpliva na o t roka. 

Otroci in odrasl i najdejo po 
gostokrat skupen interes prav 
s pomočjo domačih živali. 
Odrasl i lahko priskočijo na 
pomoč mladim s koris tnim na
svetom glede nege in vzgoje 
hišnega ljubljenčka. Leta , ki 
ločijo mlade od starejših, pa 
naj j ih bo pe tdese t ali več, ne 
igrajo nobene vloge — hišni 
ljubljenec zapolni še tako veli
ko »generacijsko vrzel" . 

Nadaljevanje prihodnjič 

Gibanje za 
odgovoren odnos 
do malih živali 

Krvodajalci 
IT.novembra: Slavko Laura , Gorišnica 139; Viktorija Vin

diš, Soviče 18; Tatjana Matjašič, Prešernova 2, Ptuj ; Majda 
Šerona, Spolenakova 5, Ptuj ; Anica Kolednik, Ul . 5. p r eko 
morske br igade 19, Ptuj ; Terezija Kunčnik, Markovci 66/a; 
Mari ja Nedel jko, Ul 1. maja 1, Ptuj ; Marjan Kokot , 
Majšperk 32; A n a Kukovec, Vičava 87; Mar t a Zafošnik, Lo
vrenc na Dravskem polju; Drago Vrtoč, D o m a v a 136; Stan
ko Rodošek, Cirkovce 30; Vlado Stočko, Tržeč 25/b. 

19. novembra: Jožica Fras, Slavšina 43/a; Ivan Šegula, 
D o m a v a 136/e; Emil Job, Senešci 22, Velika Nedelja; Silvo 
Volgemut, Kicar 49; Ivan Kovačec, Cvetkovci 35; Ivan Sla-
meršek, Pestike l /a, Zavrč; Jože Hentak , D o m a v a 119; Ro
m a n Vuk, Hrastovec, n. h.; Vili Strmšek, Pobrežje 41/a; Ro
m a n Resman , Kidričevo, Kraigherjeva; Zvonko Potočnik, 
Zavrč 9/a; Edvard Skok, Krčevina 1; Rozika Čeh, Dragovič 
54; O t m a r Kramberger , Rabelčja vas 19; A n t o n Habjanič, 
Starše 73; Darja Predikaka, Lovrenc 32/b; Branko Kovačec, 
Zg. Velovlek 5; Branko Ivančič, Hras tovec 73; D a r k o Drčič , 
Zagrebška 50, Ptuj ; Štefan Matečko, Prvomajska 5, Mar i 
bor; Franček Lenar t , Jiršovci 51 ; Igor Drožina , D o m i n -
kuševa 8, Maribor ; Dragica Habjanič, Starše 73; R o m a n 
Lešnik, Gferečja vas 103; Midhad Vukalič, Orožnova 1, Ma
ribor; Dušan Dobnik , Kidričeva c 114, Miklavž; Marjan 
Žižek, Vrazov trg 2, Ptuj . 

PIŠE: PROF. l e N A C J A N J X K O V I C 

Strupeni plodovi jeseni 
3̂  

Od junija do decembra je v 
naših gozdovih veliko plodov, 
ki jih lahko uživamo surove 
ali predelane. Užitni, pa tudi 
strupeni sadeži so večinoma 
živobarvni ter imajo mesnato 
in sočno osemenje. Nekateri 
gozdni sadeži so tako dobro 
poznani, da jih posebej ne 
DO m omenjal. Opozoril bi rad 
na nekatere strupene rastline. 
Jeseni dozori namreč marsi
kaj dobrega in sladkega, toda 
tudi marsikaj nevarnega in 
strupenega. Stari nauk, da se 
nevarnosti najlaže ubraniš, če 
jo poznaš, brez dvoma velja 
pri strupenih rastlinah. 

NEGNOJ 
(Laburnum sp.) 

Vsi del i n e g n o j a so n a m o č 
n e v a r n i . Z a r a d i n jegovega li
stja j e pogin i l ž e m a r s i k a t e r i 
kon j in se z a s t r u p i l a mar s i 
k a t e r a p a š n a žival . 

V j e s e n s k e m času z las t i 
o t r o k e zapel ju je jo d r o b n a , 
b l e ščeča č r n a s e m e n a . K o -
k o r s p o m l a d i n e g n o j o b i l n o 
cvet i , t a k o po l e t i o b i l n o r o 
di. D r e v e s n e veje so še j e s e 
ni p o l n e suh ih s t rokov , v t e h 

Ust in stroki navadnega ne
gnoja (Laburnum anagyroi-
des). 

p a se skrivajo o m e n j e n a se
m e n a . Z n a k i za s t rup i tve z 
n e g n o j e m so b r u h a n j e , b o 
l eč ine v t r e b u h u , krči , t rza
vica. Ć e n e p o i š č e m o p r a 
v o č a s n o p o m o č i v bo ln i šn i 
ci, n a s t o p i smrt z a r a d i za
duš i tve . Z a o t r o k a j e l a h k o 
že 15 s e m e n u s o d n i h . 

V vrtli 
v SADNEM VRTU ribez, če 

ni bil posajen dovolj r edko , 
pos tane po nekaj le t in p reveč 
zgoščen. R ibez j e znači lna 
sadna grmovnica, ki dobro ra
ste, r e d n o in obi lno rodi le na 
zračnih in sončnih legah, a le 
če se grmi te r poganjki m e d 
seboj ne zasenčujejo. Razdal ja 
med posameznimi doraščeni-
mi grmi naj ne bo manjša od 
1,5 m. 

Če j e nasad posta l zgoščen, 
ga razredčimo, t ako da vsak 
drugi grm izločimo. Iz ločenih 
grmov ne zavržemo, ker so to 
mlade rastl ine v najboljši rod
ni moči, temveč j ih p resad i 
mo. Pr i odločitvi za presajanje 
je p o t r e b n o upoštevat i , da z 
grmiči, ki ostanejo na mestu , 
drugače r avnamo ko t s tistimi, 
k i j i h presa jamo. 

Grmiče , ki j ih ne b o m o p r e 
sajali, ob režemo tako, da j im 
DOganjke, ki so starejši ^od 3 
et , p o r e ž e m o do tal. Če j e 

grmič še pregost , ga razred
čimo tako, da iz režemo iz sre
dine s labotne mlajše pogan
jke; s tem hkra t i obl ikujemo 
grm kot las te oblike, kjer bo 
vsak poganjek imel dovolj sve
t lobe in sonca. 

Grmiče , ki j ih presa jamo, 
močneje r ežemo . D o tal p o 
režemo vse rozge, starejše od 
2 let, mlade poganjke p a 
skrajšamo na 2 do 3 očesa. Ta
ko močna rez j e po t r ebna , da 
se zaradi poškodb koren in pr i 
izkopu vzpostavi ravnovesje 
grma med koreninskim siste
m o m in njegovimi nadzemni 
mi deli. Presa jamo v prej izko
p a n e dovolj velike j a m e . Stare 
grme pazljivo izkopljemo, da 
bi na koren inah ostalo čimveč 
zemlje v obliki koreninske gru
de, in jih pre lož imo naravnos t 
v izkopano j a m o z zemljo, ki 
je sprijeta okoli korenin . 

Redčenje , rez in presajanje 
opravimo v jeseni iz dveh ra
zlogov: ker ribez pr ične že 
zgodaj spomladi veget irat i in 
da se koren ine prek zime ule-
žejo in pr ične že pozimi vege
tirati . Spomladansko presa
janje običajno ni uspešno. 

V BIVALNEM VRTU, ki leži 
na dovolj p r imern i zavetni le
gi in če je dovolj p ros to ren , je 
spomladi najmikavnejša cve
toča grmovnica ali okrasno 
drevo magnol i ja . V naših vre
menskih in talnih r azmerah 
uspeva kar precej vrst magno
lij, ki se ločijo po vrsti in barvi 
cvetov, času cvetenja ter nači
nu, saj na p r imer bela zvezda
sta magnoli ja cveti že aprila 
p red oTistanjem, t e m n o r d e č e 
sorte p a zacveto šele julija p o 
©listanju. 

Magnoli je gojimo v zavetni 
legi m ilovnati, s humusom 
boga to zemlji. Skoraj vsem vr
s tam magnolij prijajo kisla tla. 
Z a sajenje ali presajanje ma
gnolij j e najprimernejši čas 
spomladi , p r e d e n začne od
ganjati . Jesensko sajenje, kot 
ga p r i p o r o č a m o za večino 
drevnin, za magnoli jo ni pr i 
m e r n o , zlasti ne , če zemlja s 
ko ren inske grude razpade ali 
p a če ko ren ine pr i izkopavan
ju okvar imo, z lomimo ali rani
m o . Magnoli ja ima namreč 
mesna te koren ine , ki niso p o 
raščene z lasastimi korenini 
cami, za to pozimi niso sposob
ne obraščanja z vegetat ivnimi 
ko ren inami , še zlasti če so bile 
poškodovane in se je z njih 
osula koren inska gruda . Pri 
sajenju večje rane gladko ob
r ežemo in j ih posujemo z 
oglenim p rahom, da p r e p r e 
čimo okužbo p r e d glivičnimi 
boleznimi , vse p r e t rgane ali 
razcefrane koren ine odst rani
m o . Nedos lednos t pri sajenju 
magnoli je ima za posledico sa
dilni neuspeh . 

V ZELENJAVNEM VRTU 
so sezonska opravila končana 
in vrt miruje. Letošnja jesen 
j e v remensko ugodna in soraz
m e r n o topla. Z a zgodaj shran
j e n e vr tn ine pa takšne razme
re niso najbolj ugodne , saj bi 
se bolje obdržale , če bi še bile 
n a gredicah, ker so v kle teh 
naravne razmere omejene. Vrt
n ine , hranjene za ozimnico, 
b u d n o spremljamo, da se skla
diščne bolezni in škodljivci ne 
bi nenadzorovano širili z že 
n a p a d e n i h plodov na zdrave. 

Endiviji sproti odstranjuje
m o nagni te , pa tudi suhe liste 
na rozet i . Nagni te in gnile 
p lodove črne redkve, rdeče 
pese , r epe , krompirja in druge 
gomoljčnice in korenovke , k i 
so spravljene v razsutem stan
ju, odstranjujemo, če pa so ti 
pr idelki v zasipnicah, pa kon
t ro l i ramo delovanje zračni
kov. V zasipnici večina go-
moljčnic in korenovk ne glede 
na zunanje vremenske razme
re bolje in dalje vzdrži, a le če 
ima p o t r e b n o zračenje. 

Ugodne talne in vremenske 
razmere omogočajo sajenje in 
presajanje raznega rastlinja, v to
ple grede in rastlinjake pa že seje-
mo razne vrtnine za gojenje v na
ravnanih rastnih razmerah. 

Po biokoledarju je priporoč
ljivo sejati in saditi rast une, kijih 
pridelujemo zaradi lista od 3. do 
6. decembra, zaradi korenike 1. 
ter od 8. do 10. decembra, zaradi 
plodov od 6. do 8. decembra in 
zaradi cveta ter zdravilna zelišča 
od 1. do 3. decembm in od 10. 
do 12. decembm. 

Miran Glušič, ing. agr. 

M l a d i d o p i s n i k i ^ MM\ dopisniki ̂  Mladi clopîsilîki 
Kajenje škoduje 

Ljudje, ki kadijo, so kadilci . 
Cigarete škodujejo zdravju. 
Cigaretni dira je najbolj škod
ljiv za pljuča. Kadilci z d imom 
cigaret ogrožajo tudi nekadi l 
ce. Cigaretni dim je najbolj 
škodljiv za o t roke in dojenčke. 
Neka te r i kadilci kadijo cigare. 
Neka te re cigare so bolj močne 
kot cigareti . V naši družini ka
di samo ata. 

Kajenje je zelo škodljivo, 
zato jaz niKoli ne bom kadu . 
Če kadiš, lahko tudi prej um
reš. Ju re Planine, 3.a 

O S Majšperk 
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Naravoslovni dan 

v s redo smo imeli o rn i to 
loški naravoslovni dan. Opa
zovali in spoznavali smo ra
zlične vrste ptic. 

Najprej smo se zbrali in raz-
delUi v skupine in odšli do 
Ptujskega jezera , kjer smo z 
daljnogledi opazovali mnoge 
otice. Neka t e r e so zelo redke , 
cer jim je človek s posegi v na
ravo uničil p rvotno okolje. 
Slišali smo zelo redkega ptiča 
malega mart inca. Prišli smo 
do ume tno nare jenega jezera ; 
krasili so ga mnogi labodi, ki 
so mirno plavali na vodni 
površini. Z dalinogledi smo vi
deli še tako oddal jene ko rmo-
rane, ki so sedeli in si sušili 
perje na suhem drevesu nad 
jezerom. Zanimivi so bili 
rečni galebi, ki imajo majhen 
otoček samo zase, kjer gnezdi
jo. Ze lo dosti je bilo tudi 
čopastih ponirkov. 

Odpravi l i smo se naprej do 
polja in grmišča. Tam je bilo 
še m n o g o ptic. Ze lo zanimivi 
so bili mali deževniki, ki so bi
li na polju. M n o g o je bilo 
kavk, ki so letale po zraku in 
močno kričale. 

Videli smo deset kmečkih 
lastovk, slišali črnoglavke in 
veliko sinico. Ker nas je čas 
Drehiteval, smo odšli do Loke , 
cjer so lovili in obročkali p t i 

ce . Tam nam je učitelj, ki se 
ukvarja z ornitologijo, pokazal 
nekaj pr imerov obročkanja na 
kosu, taščici, črnoglavkah in 
vrbji listnici. Na to smo si p o 
gledali, kako lovijo pt ice v 
mreže . Povedal nam je tudi, 
da obročkane ptice najdejo že 
čez nekaj dni cisto na d rugem 
koncu . 

Ta izlet v naravo nas je vse 
osvestü, da je poleg lepih av
tomobilov mnogo drugih na
ravnih stvari, ki so trajnejšega 
p o m e n a za naše življenje in so 
v mnogočem lepše in zanimi
vejše. Natalija Šara 6.b 

oš Breg, Ptuj 
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Naš naravoslovni dan 

v pe tek smo na šoli izvedli 
naravoslovni dan na t emo Pre 
h rana in zdravje. Delo je po
tekalo v skupinah. 

Učenci pe tega razreda so se 
s kolesi odpeljali do Velike 
Varnice. Tam so poslušali za
nimivo predavanje o p rehran i 
špor tnikov tekmovalcev in re -
kreat ivecev. 

Učenci šestega razreda so se 
pogovarjali o n a m e n u in p r a 
vilnosti p r eh rane , v skupinah 

pa so pripravili pogrinjbk za 
zajtrk, razstavili kuharske 
knjige in opisali, kako se mo
ramo vesti za mizo. 

V sedmem razredu so gra
fično obdelal i odvisnost p re 
hranjevanja v svetu od narav
nih zemljepisnih razmer, od 
versko-kul turnih razmer, pr i
kazali države — največje pri
delovalke posameznih žitaric 
ter najuspešnejše rejce posa
meznih vrst živine. 

Osnovnošolci so izvedli an
ke to v sedmem in osemem ra
zredu. Z njo so ugotavljali 
prehranjevalne navade učen
cev. Rezul ta te so prikazali z 
dvanajstimi grafi. 

Jaz sem bil v skupini štirih 
učencev, ki je primerjala pre
hrano nekoč in danes. Ob deve
tih smo se odpravili k bližnji 
hiši. Tam nam je gospa naštela 
jedi, ki so jih kuhah nekoč. Za 
nekatere izmed njih smo prvič 
slišali. Take jedi so: juha iz sad
nih krhljev, slivova juha, krom
pirjev kropeč, ajdovi žganci, ko
ruzna juha in ječmenova kaša. 
Potem nam je povedala recepte 
za pripravo juhe iz sadnih 
krljev, ki ji pravi klojčova župa, 
ajdovih žgancev ali p o domače 
hediskih žgeinkov in ječmene 
kaše. Povedala nam je tudi, da 
so včasih kuhali samo v lon
čenih piskrih, ki so jih v krušno 
peč potiskali s poseonimi želez
nimi rogovilami — furklami. 
Sošolci so si vse pridno beležili. 
Potem smo se gospe zahvalili in 
odšli v šolo. Tam so ostali trije 
po svojih zapiskih napisali re
cepte v našem narečju, moja na
loga pa je bila, da vse zapišem v 
poročilo. Naloge sem se lotil ve
stno in do pol dvanajstih po
ročilo končal. "Hidi sošolci so 
končah delo Ostala nam je sa

mo še predstavitev našega dela 
drugim skupinam. To se je zgo
dilo v učilnici za likovno vzgojo, 
kjer so predstavniki razredov 
poročali o svojem delu in raz
stavili izdelke. 

Tomaž Jagar inec 
6. razred, OŠ Leskovec 
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Mami so 
popustili živci 

Zvoni. Začetek ure. Tovaršica 
stopi slabe volje v razred. Iz ma
pe vzame kontrolne naloge in 
reče: »Danilo Slana, dve!À Ko 
to zashšim, me postane strah. 
Noge in roke mi trepetajo in 
mislim na mamo, kako ji bom 
razložil to oceno. 

Vstophn v hišo in pozdravim: 
»Dober dan!Â Mama mi odgo
vori: »Dober dan!" Nato pa me 
vpraša: »Ste dobih nazaj kon
trolne naloge iz spoznavanja na
rave?" Bolj tiho sem odvrnil: 
»Ja." Mama pa dalje vrta: »Koh-
ko pa si dobil?" Vse je bilo tiho 
in naenkrat rečem: »Dobil sem 
dve in ni šlo v redovalnico." Do
dal sem še bolj veselo: »Saj veš, 
stara se zafrkava." Ko je mama 
to slišala, je iztegnila roko in 
puf! Začel sem se cmeriti in 
dreti: »Zaradi slabe ocene si me 
udarila!" Mama pa reče: »Ni
sem te udarila zaradi slabe oce
ne, ampak zaradi grdega jezi
ka." 

Obljubil sem, da nikoli ne bom 
več rekel nič grdega. In v hiši je 
bilo spet vse tiho in mirno. 

Dani lo Slana, 6.e 
OŠ Mladika 













^̂̂̂  O l t t f i T V A « W B I L r a R M I i l f i i i ^ 

stopamo v odločilni čas 
v C e l j u Je b i l v petek, 27. n o v e m b r a , le tn i zbo r č lanov 

D r u š t v a m o b i l i z i r a n i h S lovencev v nemško vo jsko 
1941/45. N a d sto delegatov i z 18 o b m o č n i h odborov, k i 
povezujejo čez 10 t isoč č lanov, j e ocen i lo de lo d r u š t v a od 
ustanov i tve v l a n s k e m le tu do danes . Sp re je l i so tud i 
usmer i tve za nada l j n j e de lo v o d l o č i l n e m č a s u , ko bo moč 
konk re tno u resn i čeva t i zahteve. S p o d b u d n e so b i le t ud i 
iz jave ug ledn ih gostov na z b o r u . 

»Slovenija vam mora dati 
tisto, kar vam lahko da, to je 
moralno zadoščenje . Mate 
rialno zadoščenje vam mora 
dati Z R Nemčija . Do lžnos t 
naše države pa je , da vam pri 
tem pomaga!" Тћко je m e d 
drugim dejal predsednik slo
venske skupščine dr. France 
Bučar, ki je tudi poudaril 
nujnost odprave krivice, ki 
se je godila mobi l iz irancem 
vsa leta dos lej , ko so bih 
kaznovani zato , ker so bili 
žrtve vojne. 

N a pobudo ministrstva za 
borce in. vojaške invahde, 
konkretno ministrice A n k e 
Ostrman, je bila pri vladi 
Republ ike Slovenije i m e n o 
vana medresorska komisija. 
»Тћ komfsija b o morala dela
ti naglo in učinkovito, za to 
bo morala zasedat i perma

nentno," je v svojem poz
dravnem govoru dejal s lo
venski zunanji minister dr. 
Dimitrij Rupel . »Doseč i дшг 
terialno U r e s n i č e v a n j e upra
vičenih zahtev mobiliziran-
cev ne b o lahko," je dejal g. 
Rupel , »saj ž ivimo v svetu, ki 
ni ustvarjen p o naši podobi ." 

Zborovanje je pozdravil 
tudi p o d p r e d s e d n i K s loven
ske skupščine Vitodrag Pukl 
in poudaril uspehe , ki jih je 
društvo doseg lo . Navzoča sta 
bila tudi predstavnika mini
strstev za de lo ter za borce 
in vojaške invalide. Ti dve 
ministrstvi skupaj z mini
strstvom za zunanje zadeve 
nosi ta glavno breme in od
govornost za de lo medresor
ske komisije . 

Zborovanje so začeli poz
dravljati tudi predstavniki 

raznih političnih strank, ki 
so to želeli izrabiti za pred
stavitev svojih strank in bla
tenja drugih. Toda udeležen
ci z D o r a so proti takim meto
dam glasno protestirali, saj 
društvo ni strankarsko obar
vano, zato je predsedujoči 
moral takim strankarsko za
gretim gostom vzeti besedo. 

Člani društva se zavedajo 
pomembnosti delovanja 

. medresorske komisije, ki 
bo nadaljevala delo tudi 
pod vlado, ki bo na podlagi 
izida volitev sestavljena 
morda povsem v novi za
sedbi. Volilci, člani društva 
in njihovi svojci pa pomni
jo imena ljudi, Id so prvi^ 
znali prisluhniti niihovimj 
problemom, priznali krivi
co, ki se jim je pol stoletja 
godila, zato se oodo temui 
ustrezno na voliščih tudij 
odločali za ljudi, ki jim lah-| 
ko zaupajo. \ 

Člani društva so te dni 
prejeli bilten Št. 3, v kate
rem je dano celovito po
ročilo o dosedanjem delu 
društva. F. Fideršeki 

Osebna kronika 
Rodile so — čestitamo: Jelica 

Flac, Vuimetinci 38 — Martino; 
Viktorija Kolarič-Skok, Wilhel-
mova 2, Ptuj - Vita; Marija Bra-
tušek, Trnovska vas 45/a — dekli
co; Andreja Cmok, Domava 44 — 
Davida; Mirica Bogša, Litmerk 
15/a - Mitja; Olga Križnjak, 
Stojnci 1 - dečka; Brigita 
Božičko, Dravinjski Vrh 12/b -
dečka; Barica Zganjer, Križance 
72 — Milana; Snežana Ramšak, 
Cesta 8. avgusta 19, Ptui — Nino; 
Dragica Kosi, Selska 32, Ptuj -
Tadejo; Milica Štagar, Lovrenc na 
Dr. polju 97/a — Nino; Mojca 
Irgl, Orešje 185, Ptuj - dečka; 
Anica Malek, Hajdoše 14, — 
Zana; Sonja Krajne, Stojnci 47 — 
Mišela; Zvezdana Matašič, To
maž 13 — Tadeja. 

Poroke — Ptuj: Drago Roz
man, Zabovci 5/a, in Danica Sa
uer, Nova vas pri Ptuju 33; Danilo 
Kozel, Skorišnjak 37, in Danica 
Lozinšek, Mestni Vrh 98; Vojislav 
Drevenšek, Lackova 7, Kidričevo, 

in PeUa Šajtegel, Rimska ploščad 
18, Ptuj. 

Poroke — Ormož: 17. oktobra: 
Anton Kolarič, Obrez 86, Sre
dišče ob Dravi, in Marjana Tušek, 
Pušenci 6a; 21. novembra: Janez 
Kralj in Cordana Matasič, Se-
nešci 2, Velika Nedelja. 

Umrli so: Bogoljub Hmelina, 
Kraigherjeva 10, Kidričevo, ^ 
1916 - t 22. novembra 1992; Iva
na Ferlez, Ptujska Gora 111, * 
1904 - t 22. novembra 1992; An
ton Krajne, Gruškovje 23, * 1932 
- t 23. novembra 1992; Marija 
Širovnik, Volkmerjeva 10, Ptuj, ^ 
1914 - t 23. novembra 1992; Si
mon M e g l i c , Spuhlja 61, * 1909 
- t 23. novembra 1992; Pavla 
Herzum, Hajndl 13, * 1926 - t 
23. novembra 1992; Veronika Ma
lek, Gajzerjeva 8, Ptuj, * 1927 -
t 24. novembra; Franc Viher, La-
honci 11, * 1933 - t 26. novem
bra 1992; Roza Horvat, Nova vas 
pri Ptuju 72, ^ 1907 - t 27. no
vembra 1992. 

C r n a kron ika 
s kolesom v dva 
pešca 

Po lokalni cesti skozi Po-
lenšak se je v torek, 24. no
vembra, ob 18.30 peljal s kole
som Vilko Šeruga iz Hlapon-
cev. Pri hiši št. 37 je trčil v 8-
letnega Andreja R. in 34-let-
no Marijo Kristovič s Polen-
šaka, ki sta hodila ob desnem 
robu cestišča. Ob trčenju so 
vsi trije padli; pri tem se je ko
lesar hudo ranil, peščca pa sta 
utrpela le lažje poškodbe. 

M o p e d i s t hudo 
ranjen 

v torek, 24. novembra, ob 
16.45 je po Osojnikovi cesti v 
Ptuju vozil kolo z motorjem 
Franc Flor iz Podvincev. V 
bližini avtopralnice ga je za
čelo zanašati, močno je zavrl 
in padel po cestišču. Pri tem 
se je hudo ranil in so ga pre
peljali v ptujsko bolnišnico. 

Z avtom v 
gospodarsko 
poslopje 

v četrtek, 26. novembra, ne
kaj po 19. uri je po regionalni 
cesti od Lenarta proti Ptuju 
vozil osebni avto Aleksander 
Durič iz Zlatega Polja pri 
Kranju. V ostrem desnem 
ovinku v Svetincih, KS D e -
strnik, je trčil v gospodarsko 
poslopje Antona Kramberger
ja, Svetinci 19. V trčenju sta 
se voznik Durič in njegov so
potnik Dušan Pšajd poškodo
vala, prvi huje, drugi lažje. 
Prepeljali so ju v ptujsklo bol
nišnico. 

Deklica hudo 
ranjena 

Na cesti zunaj naselja Le
nart j e v petek, 27. novembra, 
okoli poldneva voznik osebne
ga avtomobila Mio drag Ko-
stevc iz Murske Sobote zadel 
8-letno N. P. iz Spodnjih Žer-
javcev pri Lenartu, ki je nena
doma stopila pred avto. Hudo 
ranjeno cieklico so prepeljali v 
mariborsko bolnišnico. 

Dva težje in trije 
lažje ranjeni 

v noči s 27. na 28. novem
ber okoli polnoči je prišlo v 
križišču pri Kidričevem - zara

di neupoštevanja znaka stop 
— do trčenja med fiatom 126 
P varaždinske registracije, ki 

ia je vozil hrvaški državljan 
akob Ciglar iz Ivanca, in 

oplom, ki ga je vozil Matjaž 
Skrila iz Ptuja. V trčenju sta 
bila hudo ranjena voznik Ci
glar in njegov sopotnik Ivan 
Kotarščak iz Ivanjca. V oplu 
pa sta bili lažje ranjeni poleg 
voznika še sopotnici Majda 
Jakolič in Nataša Menhart, 
obe iz Ptuja. Lažje ranjen je 
bil tudi drugi sopotnik v fiatu 
Dragutin Kotorščak iz Ivanca. 

Z avtom v betonsko 
ograjo hiše 

v soboto, 28. novembra, ne
kaj pred 22, uro je Franc Ko
cuvan iz Ptuja vozil osebni av
to skozi Zgornje Verjane, 
občina Lenart. Zaradi preveli
ke hitrosti je trčil v betonsko 
ograjo pri niši. Pri tem se je 
hudo ranil, škodo pa ocenjuje
jo na več kot sto tisoč tolarjev. 

Pozorna uslužbenka 
banke v Ptuju 
^ Mariborčana 22-leti\j Janez 
Č. in 38-letni Miran Z. sta v 
raznih bančnih poslovalnicah 
30 Sloveniji pricmo vnovčeva-
a tuje čeke in tako spravila v 

žep ze precej čez 300.000 to
larjev. V torek, 24. novembra, 
sta poskušala srečo tudi v eni 
od bančnih poslovalnic v Ptu
ju. Pozorna uslužbenka je ta
koj, ko ji je eden od omenje
nih dal blanket in druge doku
mente, ugotovila, da gre za 
ukradene čeke. Oba je zadr
žala in poklicala policijo. Poli
cisti so ugotovili, da sta imela 
v Ptuju pripravljenih še devet 
čekov, izpolnjeni in pripravlje
ni za vnovčenje pa so bili štir
je, vsak po sedem tisočakov. 
Policisti so Janeza in Mirana 
privedli pred preiskovalnega 
sodnika, ki bo podrobneje ra
ziskal njuno dejavnost v zad
njih nekaj mesecih. FF 


